
محمد نهاوندیان رئیس دفتر رئیس جمهوری درسفری 
دوروزه به قم با تعدادی از مراجع عظام تقلید این شهر دیدار 
و گزارشی از فعالیت های دولت در بخش های مختلف به 
آنان ارایه کرد. مراجع تقلید نیز در این دیدار ها از تلاش 
های دولت درجهت رفع مشکلات و تنگناهای  اقتصادی 
تقدیر و خواستار تداوم آن در جهت رفع مشکلات معیشتی  

مردم وبرخورد با واسطه گری و دلال بازی در  کشورشدند. 
آبروی  و  عزت  مایه  را  برجام  مراجع  از  برخی  همچنین 
کشورو موفقیت بدست آمده در مذاکرات  را یك نعمت الهی  
دانستندو از تلاش های دولت در  جهت رشد و شکوفایی 
کشور تقدیرکردند و  خواستار کنار گذاشتن منیّت ها و منافع 

شخصی و باندی شدند...

شورای ائتلاف اصولگرایان بدون حضور علی لاریجانی و نماینده او تشکیل شد. درحالی که پیش از این مرتبا تاکید 
اصولگرایان بر این بود که علی لاریجانی و نماینده او در این ائتلاف حضور دارند، اکنون به نظر می رسد خلأ ریش سفیدی در 
جریان سیاسی اصولگرایان خود را بیش از گذشته نشان می دهد. کسی نیست تا همه پایبند به سخن او باشند و زیر عبای او 

جمع شوند...
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نشریه آمریکایی وال استریت ژورنال گزارش داد کاخ 
سفید تحریم های جدید علیه ایران برسربرنامه موشکی 

ایران را به تعویق انداخت. 
این روزنامه روز جمعه از مبدا واشنگتن به نقل ازمقامات 
آمریکایی گزارش داد: کاخ سفید طرح تحریم های جدید 
اقتصادی علیه ایران بر سر برنامه موشکی بالستیک را 
به تعویق انداخت. این نشریه آمریکایی درادامه نوشت: 
مقامات آمریکایی گفتند که دولت اوباما بر سر مقابله با 
برنامه موشکی ایران متعهد بوده و این تحریم که از سوی 
خزانه داری آمریکا صورت گرفته بر روی میز باقی خواهد 
ماند. وال استریت ژورنال گزارش داد:کاخ سفید چهارشنبه 
گذشته به کنگره آمریکا اعلام کردکه در روزهای اخیر 
خزانه داری آمریکا به دلیل آزمایش های موشکی اخیر 
ایران تحریم های جدید علیه ایران اجرا خواهد کرد؛ اما 
وقتی زمان آن فرا رسید، دولت اوباما این تاخیر را بدون 

ارائه دلیلی به تاخیر انداخت....

دفتر رییس بازرسی دفتر مقام معظم رهبری با صدور 
بیانیه ای اعلام کرد: حجت الاسلام و المسلمین ناطق 
نوری ضمن تاکید بر حضور همه گروه ها در انتخابات با 

هیچ جریان سیاسی همکاری ندارد.
در پی انتشار برخی اخبار مبنی بر حضور و حمایت 
از  نوری  ناطق  اکبر  علی  المسلمین  و  الاسلام  حجت 
جریان و گروه خاص سیاسی در انتخابات، بیانیه ای از 

سوی دفتر وی صادر شد.
در بیانیه دفتر رییس بازرسی دفتر مقام معظم رهبری 
آمده است: در پی انتشار برخی اخبار در خصوص حضور 
و حمایت حجت الاسلام و المسلمین ناطق نوری - رئیس 
خاص  جریان  از   - رهبری  معظم  مقام  دفتر  بازرسی 
سیاسی، دفتر ایشان ضمن تکذیب این گونه اخبار تاکید 
می کند که ایشان همچون دوره های مختلف تمامی 
تلاش خود را برمشارکت حداکثری ملت شریف ایران 
و همچنین حضور و رقابت گروه های مختلف و متنوع 
دارند  اعتقاد  فقیه  ولایت  و  نظام  اصل  به  که  سیاسی 

معطوف داشته و دارد ...

نشریه آمریکایی وال استریت ژورنال:

 کاخ سفید تحریم های 
جدید علیه ایران را به 

تعویق انداخت 

بیانیه دفتر رییس بازرسی دفتر مقام معظم رهبری:

ناطق نوری در 
انتخابات با هیچ جریان 
سیاسی همکاری ندارد

نبود شیخوخیت میان راستگرایان سیاسی خودنمایی می کند

اصولگرایان به دنبال 
ریش  سفید

به رغم گشاده روئی جناح های مستقل سیاسی و استقبال عمومی از کاندیداتوری »سید حسن«

دلواپسان شمشیر را از رو بسته اند!

عباس عراقچی: 

آزمایش موشکی نقض برجام نیست

فروش »حنا« به جای زعفران! 

در دیدار با رئیس دفتر رئیس جمهوری مطرح شد :

تقدیر مراجع
از تلاش های اقتصادی دولت
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رییس جمهوری با اشاره به تداوم سیاست های خصمانه و دخالت نامشروع و 
غیرقانونی آمریکا در زمینه حق تقویت قدرت دفاعی جمهوری اسلامی ایران، به وزیر 
دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح دستور داد که در چارچوب سیاست های دفاعی 
مصوب، برنامه تولید انواع موشک های مورد نیاز نیروهای مسلح با سرعت و جدیت 

بیشتری ادامه یابد.
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی تاکیدکرده است: از آنجا که 
ظاهراً دولت آمریکا در نظر دارد، در ادامه سیاست های خصمانه و دخالت نامشروع 

و غیرقانونی خود در زمینه حق تقویت قدرت دفاعی جمهوری اسلامی ایران، اقدام 
به افزودن افراد و مؤسسات جدیدی در فهرست تحریم های ظالمانه قبلی 

نماید؛ لازم است در چارچوب سیاست های دفاعی مصوب، برنامه تولید 
انواع موشک های مورد نیاز نیروهای مسلح با سرعت و جدیت بیشتری 

ادامه یابد. همچنین در صورت تکرار این گونه اقدامات غلط و مداخله 
جویانه از سوی آمریکا، وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح 

موظف است با استفاده از کلیه امکانات ...

دستور رییس جمهوری به وزیر دفاع:

تولید انواع موشک ها  با جدیت بیشتر ادامه یابد

8

روزنامه

در آستانه رفع تحریم ها هستیم
نهاوندیان در نشست مشترک با فعالان اقتصادی استان قم:
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 احزاب چشم بیدار
 نظام های مردم سالار

مردم سالار  نظام های  در  احزاب  نقش  تردید  بدون 
خصوصاً از منظر ایجاد رقابت سیاسی و تضارب آراء جایگاهی 
مهم و بی بدیل است. امروزدیگر ادعای وجود دموکراسی در 

نظام های سیاسی، بدون حضور احزاب و وجود رقابت سیاسی، نه تنها فاقد مشروعیت 
داخلی است بلکه در حوزه خارجی نیز مورد توجه و سنجش نهادهای بین المللی است 

و می توان آثار میزان توجه به این امر را در شاخص های توسعه یافتگی مورد وفاق یافت.
از جمله این شاخص ها می توان به پویایی جامعه مدنی و حضور فعال احزاب به عنوان 
یکی از ارکان این جامعه اشاره کرد؛ تاکید بر حضور فعال احزاب، اهتمام بر کار ویژه ها و 
ارائه کارنامه موفق در این حوزه است. درست از همین منظر می توان به مقایسه و کارآمدی 
احزاب نسبت به یکدیگر در خدمت رسانی به مردم و بازگو کردن مطالبات آنها و در   نهایت 

تأمین رفاه و آسایش به عنوان محور اصلی هرگونه فعالیت در جامعه پرداخت.
برخی احزاب فقط به عنوان نوعی دستگاه تبلیغاتی هستند که عمده فعالیت آن در 
دوره انتخابات بروز می نماید و موجب گرمی تنور انتخابات می شود و بلافاصله پس از پایان 
رقابت های سیاسی به اصطلاح کرکره ها را پایین کشیده و به دنبال کار خویش می روند. 
این درحالی است که به نظر می رسد فعالیت سیاسی احزاب به معنای واقعی زمانی تحقق 
می یابد که انتخابات فقط به عنوان بخشی از فرآیند فعالیت سیاسی مورد توجه قرار گیرد و 

احزاب بتوانند در طول دوران فعالیت زمینه های پویایی جامعه مدنی را فراهم آورند.
به نظر می رسد یکی از کار ویژه های اساسی احزاب، پویا نگاه داشتن جامعه مدنی است 
و رمز تحقق این پویایی در رصد مستمر حوزه های مختلف و انتقاد و ارائه روش های بهبود 
شرایط است. این امر که از آن به کنترل و موازنه یا در لفظ فرنگی آن »چک  اند بالانس« یاد 

می شود منافع متعددی برای مردم و جامعه و نظام سیاسی در برخواهد داشت.
نپرداختن احزاب به این امر و واگذاری آن تنها به اصحاب رسانه می تواند موجب بروز 
مشکلات متعددی شود. واجد بودن بدنه کار شناسی، دسترسی بیشتر به جریان اطلاعات 
و اخبار، استقلال از قدرت سیاسی و فعالیت حقوقی همراه با مجوز رسمی توانایی هایی به 
احزاب می بخشد که افراد یا سایر نهادها از همه آن ها به یکباره برخوردار نیستند. احزاب 

از این توانایی ها می توانند در جهت استفاده بهینه ازسیستم کنترل و موازنه بهره ببرند.
کنترل و موازنه از سوی احزاب می تواند مکانیزمی فراهم آورد تا موجب: ۱-  کسترش 
فرهنگ نقد، امر به معروف ونهی از منکر در جامعه. ۲-  پیشگیری از تخلفات در حوزه های 
مختلف به خصوص حوزه اقتصادی. ۳-  افزایش اعتماد عمومی به مسئولان و کارگزاران نظام 
سیاسی و افزایش ظرفیت های نظام. ۴- کاهش هزینه های انتقاد در جامعه، خصوصا انتقاد از 
سوی رسانه ها از جمله خبرنگاران. ۵-   فاصله گرفتن از سعی و خطا در سیاست گذاری ها 
و فراهم شدن زمینه توسعه. ۶-  کشف و اطلاع رسانی در زمینه ضعف های موجود در 
جامعه شود. در این زمینه لازم است اشاره شود که ا نتقاد لزوما »با پیشنهاد همراه نیست. 
در سیستم کنترل و موازنه گاهی نتیجه انتقاد ترک رویه ای خواهد بود که این اقدام منافع 

عمومی را در پی خواهد داشت یا جنبه هشدار و پیشگیری دارد.
لذا عدم توجه به انتقاد به بهانه فقدان پیشنهاد در همه موارد قابل پذیرش نیست تا به 
این بهانه بتوان از طرح آن جلوگیری کرد. مگر در مواردی که نیت انتقاد کننده ناصواب و 
قصد تشویش اذهان عمومی باشد، که در این صورت نیز درحافظه سیاسی مردم ثبت و 

موجب کاهش پایگاه اجتماعی آن حزب خواهد شد.
از این منظر احزاب را می توان چشم بیدار جامعه محسوب کرد و در این صورت است 
که احزاب می توانند ابتدا به نمایندگی از پایگاه اجتماعی خود و سپس کل جامعه بر جریان 
وقایع سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی نظارت کرده و انحراف ها را به مردم گزارش 
کنند. در این چارچوب احزاب حتی بر یکدیگر نیز نظارت خواهند داشت و عملکردهای 
ناصحیح و برنامه های یکدیگر را نقد خواهند کرد. لذا اگرخواهان حفظ پایگاه اجتماعی خود 
هستند یا باید پاسخگو باشند یا صحنه سیاسی را به رقیب واگذارند. این امر باعث شناخت 
حزب مطبوع در طول یک بازه زمانی مشخص توسط مردم خواهد شد و این اعتماد ملاک 
گزینش احزاب در مواقع انتخابات است تا شعار ها یا جهت گیری های زودگذر و فاقد وجاهت 
قانونی یا منطقی. در  پایان یادآور می شود احزاب نقش مهمی درگسترش و تعمیق فرهنگ 
نقد خواهند داشت و میوه این نقد در صورتی که بر پایه عقلانیت و صداقت باشد منافع 
عمومی را در پی خواهد داشت و موجب موازنه و اصلاح و قرار گرفتن نام و در مسیر صحیح 

می شود و این به معنای نظم یافتن و عدالت است.

دفتر رییس بازرسی دفتر مقام معظم رهبری:

ناطق نوری در انتخابات 
با هیچ جریان سیاسی همکاری ندارد

دفتر رییس بازرسی دفتر مقام معظم رهبری با صدور بیانیه ای اعلام کرد: حجت 
الاسلام و المسلمین ناطق نوری ضمن تاکید بر حضور همه گروه ها در انتخابات با هیچ 

جریان سیاسی همکاری ندارد.
در پی انتشار برخی اخبار مبنی بر حضور و حمایت حجت الاسلام و المسلمین علی 
اکبر ناطق نوری از جریان و گروه خاص سیاسی در انتخابات، بیانیه ای از سوی دفتر 

وی صادر شد.
در بیانیه دفتر رییس بازرسی دفتر مقام معظم رهبری آمده است: در پی انتشار برخی 
اخبار در خصوص حضور و حمایت حجت الاسلام و المسلمین ناطق نوری - رئیس 
بازرسی دفتر مقام معظم رهبری - از جریان خاص سیاسی، دفتر ایشان ضمن تکذیب 
این گونه اخبار تاکید می کند که ایشان همچون دوره های مختلف تمامی تلاش خود را 
برمشارکت حداکثری ملت شریف ایران و همچنین حضور و رقابت گروه های مختلف و 
متنوع سیاسی که به اصل نظام و ولایت فقیه اعتقاد دارند معطوف داشته و دارد از هیچ 

گروه سیاسی خاص حمایت نکرده و همکاری ندارند.
این دفتر در بیانه خود افزوده است،: در همین خصوص یادآوری می نماید حجت 
الاسلام و المسلمین ناطق نوری امیدوارند با حضور حداکثری ملت شریف ایران بار دیگر 
شاهد نمایش اقتدار و عظمت نظام در عرصه های داخلی و بین المللی در شرایط امروز 

که دشمنان نقشه های شوم خود را در منطقه دنبال می کنند باشیم.

محمدعلی سبحانی در نشست »سایه برجام بر سیاست داخلی«

خطوط قرمز در مذاکرات هسته ای 
رعایت شده است

نشست »سایه برجام بر سیاست داخلی« پنجشنبه شب با حضور جمعی از فعالان 
سیاسی و اقشار مختلف مردم در محل مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم 

برگزار شد.
به گزارش ایرنا، دیپلمات اسبق وزارت امور خارجه در این نشست با بیان اینکه 
سیاست خارجی استمرار سیاست داخلی است، اظهار داشت: وظیفه هر دولتی است 
که خواسته ها و اولویت های ملت خویش را مبنای سیاست خارجی خود قرار دهد و 

بر اساس آن عمل نماید. 
»محمدعلی سبحانی« با اشاره به دوره های مختلف انقلاب اسلامی، روی کار آمدن 
دولت یازدهم را محصول یک تفاهم ملی دانست و گفت: مساله هسته ای و ضرورت حل 
این معضل، از مهمترین دلایلی است که آقای روحانی بر سرکار آمد، از این رو مهمترین 

پشتوانه مذاکرات هسته ای، انتخابات ۲۴ خردادماه بود.
وی با بیان اینکه دولت یازدهم با هدف دستیابی به راهکار روشن و مشخص وارد 
مذاکرات شده بود، خاطرنشان کرد: در مدل مذاکراتی برجام که با عنوان برد ـ برد 
شناخته می شود، اینگونه نیست که یک طرف همه چیز را بخواهد، بلکه طرفین به یک 

مسائلی دست یافته و کشور از مشکلات نجات پیدا می کند.
این فعال اصلاح طلب برجام را شامل سه سند مهم برجام، بیانیه و قطعنامه پیرامون 
آن عنوان کرد و افزود: با تصویب برجام در مجلس شورای اسلامی به رغم همه مشکلاتی 
که بوجود آمده بود، این قطعنامه به عنوان یک سند بین المللی مطرح و دارای پشتوانه 
خوبی شد و پس از برجام شرایط جدیدی در داخل و خارج از کشور بوجود آمده است.

سبحانی با اشاره به بسته شدن پرونده »پی ام دی« و بیانیه مدیرکل آژانس بین 
المللی هسته ای، گفت: مهمترین مانع در برابر برجام با بسته شدن این پرونده از میان 
رفت و این بسیار مهم بود و در دی ماه سال جاری تعداد زیادی از تحریم ها برداشته می 

شود و در آینده نزدیک با خبرهای خوبی مواجه می شویم.
وی با بیان اینکه تاکنون خطوط قرمز در مذاکرات هسته ای رعایت شده است، 
تصریح کرد: مجلس شورای اسلامی پس از کمیسیون برجام و حاشیه های پیرامون 
آن، کلیات و جزییات برجام را با رأی بالا به تصویب رساند و پس از آن همه بهانه های 
دلواپسان از میان رفت. دیپلمات سابق وزارت امور خارجه با بیان اینکه پس از برجام 
و برچیده شدن قطعنامه ها علیه جمهوری اسلامی ایران، کشورمان از جنگ، تسلیم و 
یا ادامه تحریم ها نجات پیدا کرده است، گفت: ایران اسلامی پس از گذشت ۱0 تا ۱۲ 
سال که در برجام آمده است، به عنوان چهاردهمین کشور در زمینه تولید و غنی سازی 

هسته ای رسما شناخته می شود.
وی با بیان اینکه در خارج از کشور نیز برخی از جمله اسراییل غاصب، عربستان 
سعودی و کنگره آمریکا هرکدام به یک دلیل خاص جزو مخالفین جدی برجام بودند، 
تصریح کرد: کنگره باید همواره سیاستی بر ضد اوباما داشته باشد و عربستان هم از اینکه 
ایران پس از برجام در منطقه هرچه بیشتر نقش آفرین باشد و فضای سیاسی در منطقه 

باز شود نگران است. 
این فعال اصلاح طلب با بیان اینکه ما هرگز اقدامات ضد ملت ایران از سوی آمریکایی 
ها را فراموش نمی کنیم و همچنان از سیاست نه شرقی و نه غربی حمایت می کنیم، 
گفت: اصلاح طلبان نسبت به عزت واستقلال جمهوری اسلامی ایران بسیار حساس 
بوده و نسبت به تحمیل ظالمانه و تضییع حقوق ملت ایران از سوی هر کشوری حساس 
است وکسی نمی تواند ما را به این متهم کند که منافع ملت ایران را در برابر بیگانگان 

نادیده می گیریم.

یادداشت

اخبار
رئیس دفتر رئیس جمهوری گفت: با 
همدلی و افزایش اعتماد اجتماعی در آستانه 
همه  هستیم،  ها  تحریم  شدن  شکسته 
مسائل به تحریم متکی نیست ولی تحریم 
آثار زیان بار خود را بر همه چیز گذاشته بود.

نهاوندیان  محمد  ایرنا،  گزارش  به 
روز جمعه در نشست مشترک با فعالان 
کردن  باز  کرد:  بیان  قم  استان  اقتصادی 
میدان فعالیت فعالان اقتصادی و برگرداندن 
قدرت تصمیم گیری مدیران اقتصادی از 

اولویت های کاری دولت است.
وی ادامه داد: مهمترین مساله ای که 
در زمان کنونی باید مد نظر داشته باشیم 
آمادگی برای فضای جدیدی است که برای 

اقتصاد کشور فراهم می شود و چگونگی استفاده از این فضا 
برای حل مشکلات تاریخی ساختار اقتصادی ما باید مورد 

توجه قرار گیرد.
وی اظهار داشت: باید دربرنامه ریزی اقتصادی کلان 
و خرد چه برای دولت و چه برای مدیر یک بنگاه با افق 
پیش رو آشنا باشیم و محیط پیرامون خود در سال های 

آینده را بشناسیم.
میدان فعالیت برای فعالان اقتصادی باز می شود

وی افزود: دولت در اولویت گذاری وظیفه های خود 
نسبت به اقتصاد کشور، باز کردن میدان فعالیت برای 
فعالان اقتصادی کشور را در دستور کار قرار داده است 
و درحالی که زمانی اقتصاد ایران و سیاستگذاران ایران از 
حربه نفت به عنوان یک ابزار تهدید استفاده می کردند 
شرایط به گونه ای پیش رفت که نفت ایران نیز تحریم شد.

تحریم  داشت:  اظهار  رئیس جمهوری  دفتر  رئیس 
صادرات و بانک های ایران تغییری در معادله قدرت در بازار 
بین المللی و ادامه توطئه در انزوا قرار دادن اقتصاد ایران بود 
و دولت وظیفه دارد اقتصاد ایران را از این زندان خارج کند 
و فعال اقتصادی کشور که میدان بازی کمتری در اختیار 

قرار دارد را در فضای رقابت قرار دهد.
وی گفت: با همدلی و افزایش اعتماد اجتماعی در 
آستانه شکسته شدن تحریم ها هستیم و هیچ کاری از 
این مفیدتر برای فعالان اقتصادی کشور نبود، همه مسائل 
به تحریم متکی نیست ولی تحریم آثار زیان بار خود را بر 

همه چیز گذاشته بود.
اقتصاد ایران بزرگ تر از توان بانک هاست

وی افزود: باید قدر کار بزرگی که در مقابله با توطئه 

های بدخواهان ایران صورت گرفت را بدانیم و اولویت 
دوم دولت در اقتصاد برگرداندن قدرت تصمیم گیری به 
مدیران اقتصادی بود و مدیر موفق اقتصادی توقع دارد که 
سیاستگذاران دست او را باز بگذارند. نهاوندیان بیان داشت: 
مدیر یک بنگاه باید بتواند نسبت به فضای آینده پیش 
بینی و برنامه ریزی کند و در شرایط التهاب این امکان از 
دست فعال اقتصادی خارج می شود. وی اظهار داشت: در 
دو سال گذشته سعی داشتیم آرامش به فضای اقتصادی 
کشور بازگردد و در فضای پرالتهاب بازار ارز برای سرمایه 
گذاری، آموزش نیروی انسانی و خرید تکنولوژی تلاش شد 
التهاب جای خود را به آرامش و ثبات قابل اتکا بدهد. وی 
گفت: تورم از ۴0 درصد به ۱۳ درصد رسیده؛ نمی توان 
تولید اقتصادی به بزرگی اقتصاد ایران را متکی به بانک ها 
داشته باشیم؛ اقتصاد ایران بزرگ تر از توان بانک هاست. 
رئیس دفتر رئیس جمهوری اظهارکرد: با هوشیاری باید از 
دسترسی های جدید به منابع مالی استفاده کنیم و اگر 
صنعت سنگ توجیه اقتصادی دارد باید منابع مالی دنیا به 
صنعت سنگ یا معدن ایران توجه کنند و بهترین فناوری 
ها باید با پایین آوردن هزینه تولید به معدن آورده شود. وی 
بیان داشت: در دوره های گذشته دولت استقراض آشکار 
و پنهان با دسترسی به منابع بانک مرکزی داشت و هزینه 
این کار را مردم می پرداختند و زمانی که استفاده غیر مولد 
از بانک مرکزی کنیم تورم ایجاد می کند و تورم ظالمانه 

ترین نوع مالیات غیرمصوب است.
فعالان اقتصادی باید شرایط جدید را

 جامع نگر ارزیابی کنند
وی افزود: رسیدن تورم به پایین تر از ۱۵ درصد اصلی 
ترین اقدام برای کاهش قیمت تمام شده کالا و خدمات 

ایرانی بود و به تبع آن باید شاهد پایین 
آمدن نرخ سود بانکی باشیم تا تاثیر خود 
را در تولید و صادرات ایران نشان دهد و 
اگر دلسوز صادرات هستیم باید تکیه تولید 
و صادرات را در تامین مالی صرفا از روی 
بانک ها برداریم. نهاوندیان اظهار داشت: 
اقتصاد مقاومتی درون زا و برون گراست 
و تنها باید به منابع داخلی تکیه کنیم و 
باید به دریای فکر و ابتکار فارغ التحصیلان 
دانشگاه ها توجه داشته باشیم و فکر باید 
به عنوان یک سرمایه مطرح باشد و پس 
از تحریم ها باید به این سمت برویم. وی 
گفت: فعالان اقتصادی باید شرایط جدید 
را جامع نگر ارزیابی کنند و اکنون بازارهای 
جدیدی چون روسیه پیش روی ما است که در حوزه های 
مختلف برای واردکردن کالا از ایران اشتیاق نشان می 
دهند و در برخی کالاهای مصرفی زمینه قابل توجهی در 

کشور روسیه است.
وی افزود: زمینه برای صادرات به کشور عراق نیز میسر 
است و استفاده از فرصت های بازارهای صادراتی کاری 
است که خود بخش خصوصی باید انجام دهد و دولت 
وظیفه فضاسازی را دارد. رئیس دفتر رئیس جمهوری 
اتاق ها و تشکل  اظهار داشت: درفضای جدید وظیفه 
های اقتصادی اتصال بین سیاست های کلان و اقتضائات 
مدیریت بنگاه است و سیاستگذار، مدیرکل، معاون وزیر 
تصمیم گیری می کنند و اگر خطایی دارند نباید بگذاریم 
آن خطا سه سال طول کشد و باید شاهد تعامل بین 
سیاستگذاران و مدیران بنگاه های اقتصادی باشیم. وی 
گفت: اکنون دردولت نظر شخص رئیس جمهوری اقتصاد 
مبتنی بر بخش خصوصی است و وظیفه دولت رفع موانع 

و ایجاد فضای مساعد است. 
با ادب و متانت باید بر شور انتخاباتی بیفزاییم

و  اشاره  اسفندماه  انتخابات  به  درادامه  نهاوندیان 
اظهارکرد: باید پیام قوت، عزت و وحدت از انتخابات پیش 
رو شنیده شود و مهم آن است که از مجموع انتخابات به 
همسایگان و دیگر کشورها پیام بدهیم و اگر در این فرایند 
همدیگر را تخریب کنیم شاهد فضای روانی پرزیان خواهیم 
بود. وی ادامه داد: با ادب و متانت باید بر شور انتخاباتی 
بیفزاییم و نزاکت و اخلاق سیاسی با حضوری پرشور باعث 
برنده شدن ملت ایران می شود و برگزاری مناسب انتخابات 

به اقتصاد ما کمک خواهد کرد.

نهاوندیان در نشست مشترک با فعالان اقتصادی استان قم:

درآستانه رفع تحریم ها هستیم

افشین حبیب زاده 

اخبار
دستور رییس جمهوری به وزیر دفاع:

تولید انواع موشک ها
 با جدیت بیشتر ادامه یابد

رییس جمهوری با اشاره به تداوم سیاست های خصمانه و دخالت نامشروع و غیرقانونی 
آمریکا در زمینه حق تقویت قدرت دفاعی جمهوری اسلامی ایران، به وزیر دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح دستور داد که در چارچوب سیاست های دفاعی مصوب، برنامه تولید انواع 

موشک های مورد نیاز نیروهای مسلح با سرعت و جدیت بیشتری ادامه یابد.
حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی تاکیدکرده است: از آنجا که ظاهراً دولت 
آمریکا در نظر دارد، در ادامه سیاست های خصمانه و دخالت نامشروع و غیرقانونی خود در 
زمینه حق تقویت قدرت دفاعی جمهوری اسلامی ایران، اقدام به افزودن افراد و مؤسسات 
جدیدی در فهرست تحریم های ظالمانه قبلی نماید؛ لازم است در چارچوب سیاست های 
دفاعی مصوب، برنامه تولید انواع موشک های مورد نیاز نیروهای مسلح با سرعت و جدیت 
بیشتری ادامه یابد. همچنین در صورت تکرار این گونه اقدامات غلط و مداخله جویانه 
از سوی آمریکا، وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح موظف است با استفاده از کلیه 
امکانات، برنامه ریزی جدیدی برای گسترش توانمندی های موشکی کشور، به عمل آورد.

باید تأکید کنم که توانمندی های دفاعی جمهوری اسلامی ایران عامل ثبات و امنیت 
منطقه بوده و نه تنها تهدیدی علیه دیگران نیست، بلکه صرفاً برای پاسداری از حاکمیت، 
استقلال و تمامیت ارضی کشور و مبارزه با پدیده شوم تروریسم و افراط و در جهت منافع 

مشترک منطقه ای و جهانی می باشد.
دولت جمهوری اسلامی ایران در طول مذاکرات هسته ای اعلام کرده است که هیچ گاه 
پیرامون قدرت دفاعی مشروع کشور و از جمله برنامه موشکی خود با کسی مذاکره ننموده 

و با تأکید بر حق دفاع مشروع خویش، هیچ محدودیتی را در این حوزه نخواهد پذیرفت.
روشن است که برنامه موشکی ایران به هیچ وجه جزئی از برجام نبوده که مقامات 
رسمی آمریکایی نیز بر آن اذعان دارند. همان طور که بارها اعلام شده است سلاح هسته 
ای جایی در دکترین دفاعی ایران ندارد و لذا توسعه و تولید موشک های بالستیک ایران که 
هیچ گاه برای قابلیت حمل کلاهک های هسته ای طراحی نشده اند، به عنوان ابزاری مهم 

و متعارف برای دفاع از کشور با قدرت و صلابت ادامه خواهد یافت.

نشریه آمریکایی وال استریت ژورنال:

 کاخ سفید تحریم های جدید علیه ایران را 
به تعویق انداخت 

نشریه آمریکایی وال استریت ژورنال گزارش داد کاخ سفید تحریم های جدید علیه ایران 
برسربرنامه موشکی ایران را به تعویق انداخت. 

این روزنامه روز جمعه از مبدا واشنگتن به نقل ازمقامات آمریکایی گزارش داد: کاخ 
سفید طرح تحریم های جدید اقتصادی علیه ایران بر سر برنامه موشکی بالستیک را به 
تعویق انداخت. این نشریه آمریکایی درادامه نوشت: مقامات آمریکایی گفتند که دولت اوباما 
بر سر مقابله با برنامه موشکی ایران متعهد بوده و این تحریم که از سوی خزانه داری آمریکا 
صورت گرفته بر روی میز باقی خواهد ماند. وال استریت ژورنال گزارش داد:کاخ سفید 
چهارشنبه گذشته به کنگره آمریکا اعلام کردکه در روزهای اخیر خزانه داری آمریکا به دلیل 
آزمایش های موشکی اخیر ایران تحریم های جدید علیه ایران اجرا خواهد کرد؛ اما وقتی 

زمان آن فرا رسید، دولت اوباما این تاخیر را بدون ارائه دلیلی به تاخیر انداخت.
به گزارش وال استریت کنگره آمریکا ساعت ۱0:۳0 صبح روز پنجشنبه به وقت محلی  
را زمان اجرای این تحریم جدید مقرر کرده بود. بنابراین گزارش این تحریم ها قراربود، ده ها 
شرکت و افراد حقیقی از ایران، هنگ کنگ و امارات متحده عربی را در برگیرد که مقامات 
آمریکایی مدعی هستند این شرکت ها وافراد درآزمایش های موشکی بالستیک ایران که 
دراوایل ماه جاری صورت گرفته، دخیل بوده اند. وال استریت در ادامه گزارش داد: اما ساعت 
۱۱:۱۲صبح )پنجشنبه( مجلس نمایندگان و سنایای آمریکا فرمانی دریافت کردند مبنی 
براینکه این اعلام برای چند ساعت به تاخیر می افتد. این نشریه آمریکایی افزود: حدود 
یازده ساعت بعد، حوالی ساعت ۱0:00 بعدازظهر ایمیلی از سوی کاخ سفید دراین زمینه 
فرستاده شد که در آن به انجام تلاش های دیپلماتیک که در برگیرنده منافع ملی آمریکا 
باشد سخن گفته شده اما اشاره ای به زمان مشخصی برای اجرای تحریم های جدید نشد. 
بنابراین گزارش نمایندگان جمهوریخواه در انتقاد صریح از تاخیر کاخ سفید دراجرای تحریم 
های جدید اقتصادی علیه ایران ساکت ننشستند. 'مایک پمپئو'Mike Pompeo نماینده 
جمهوریخواه از ایالت کانزاس آمریکا دراین باره گفت: اگر در نهایت رئیس جمهوری اجرای 
تحریم ها رااعلام نکند، درجه ای از سستی را نشان می دهد که حتی از روسای جمهوری 
پیش از او دیده نشده است. وال استریت در گزارش خود به واکنش ایران به اقدامات دولت 
آمریکا نیز اشاره کرد. به گزارش این نشریه از ایرنا؛ رییس جمهوری ایران با اشاره به تداوم 
سیاست های خصمانه و دخالت نامشروع و غیرقانونی آمریکا درزمینه حق تقویت قدرت 
دفاعی جمهوری اسلامی ایران، به وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح دستور داد که در 
چارچوب سیاست های دفاعی مصوب، برنامه تولید انواع موشک های مورد نیاز نیروهای 

مسلح با سرعت و جدیت بیشتری ادامه یابد. 
حسن روحانی درنامه ای خطاب به سردار سرتیپ حسین دهقان نوشت: آنجا که ظاهراً 
دولت آمریکا در نظر دارد، در ادامه سیاست های خصمانه و دخالت نامشروع و غیرقانونی 
خود در زمینه حق تقویت قدرت دفاعی جمهوری اسلامی ایران، اقدام به افزودن افراد و 
مؤسسات جدیدی درفهرست تحریم های ظالمانه قبلی نماید؛ لازم است در چارچوب 
سیاست های دفاعی مصوب، برنامه تولید انواع موشک های مورد نیاز نیروهای مسلح با 

سرعت و جدیت بیشتری ادامه یابد. 
'همچنین در صورت تکرار این گونه اقدامات غلط و مداخله جویانه از سوی آمریکا، 
وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح موظف است با استفاده از کلیه امکانات، برنامه ریزی 

جدیدی برای گسترش توانمندی های موشکی کشور، به عمل آورد.'

سردارجزایری: 

از ارتقاء توان موشکی غافل نبودیم
معاون ستاد کل نیروهای مسلح با اشاره به سیاست ها و برنامه های دفاعی نیروهای 

مسلح گفت: گسترش ظرفیت دفاعی و موشکی ایران با جدیت ادامه دارد.
سردار سیدمسعود جزایری در واکنش به تلاش های آمریکایی ها برای اعمال تحریم های 
جدید علیه ایران به بهانه آزمایش های اخیر موشکی گفت: همانگونه که بارها از قبل اعلام 
شده بود برنامه گسترش توان دفاعی و موشکی جمهوری اسلامی ایران ارتباطی به برجام 
نداشته و تلاش اخیر آمریکایی ها نیز پرده ای از عمق کینه توزی آنها علیه نظام جمهوری 
اسلامی و ملت ایران است. جزایری با بیان اینکه ما حتی یک روز از ارتقاء توان و ظرفیت 
دفاعی و موشکی خود غافل نبوده ایم، تصریح کرد: ظرفیت های دفاعی به ویژه موشکی 
جزء خطوط قرمز جمهوری اسلامی ایران بوده و نیروهای مسلح کشور براساس تدابیر مقام 
معظم فرماندهی کل قوا امام خامنه ای سیاست های خود را در این زمینه با قدرت و جدیت 
همچون گذشته دنبال می کند. سخنگوی ارشد نیروهای مسلح تأکید کرد: ملت ایران به 
ویژه قوای مسلح توانمندی های دفاعی خود را بازدارنده و حافظ امنیت ملی دانسته و هرگز 

اجازه دخالت و دست  اندازی بیگانگان به آن را نمی دهند.

علی اکبر  ولایتی: 

اقدامات خلاف برجام آمریکا بی پاسخ نمی ماند 
رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره افزایش تحریم ها 

از سوی کنگره و دولت آمریکا گفت: به اقدامات خلاف برجام آمریکا پاسخ می دهیم. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، ولایتی در حاشیه جلسه بررسی نقش دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی در 
مشهد ۲0۱7 اظهار کرد: این اقدامات با روح حاکم بر برجام مخالف است زیرا در برجام تعهد 
داده شده بود که هیچ یک از طرف های ۱+۵ نباید فشارهای اقتصادی را بر ایران افزایش 
دهند. وی ادامه داد: این اقدام دولت آمریکا و افزایش تحریم ها آثار سوئی بر حسن اعتماد 
جمهوری اسلامی ایران خواهد گذاشت و البته این اقدامات از سوی مسئولان کشور بی 
پاسخ نخواهد ماند. ولایتی همچنین در پاسخ به سؤالی درباره روند وحدت اصولگرایان گفت: 
چیزی که در این موضوع حائز اهمیت است آن که همه مردم ایران در سطح بالا و متناسب 

با شأن نظام جمهوری اسلامی ایران به پای صندوق های رأی بیایند. 
وی با بیان اینکه مردم باید نمایندگان صاحب صلاحیت را برای مجلس شورای اسلامی 
انتخاب کنند، گفت: امیدواریم اصولگرایان هم وحدت خود را حفظ کرده و روند وحدت را 

به خوبی پیگیری کنند.

نائب رئیس کمیسیون سیاست خارجی مجلس: 

فعلا نباید قلب رآکتور اراک را خارج کنیم 
نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: با 
انتقال اورانیوم غنی شده به روسیه و دریافت اورانیوم طبیعی در ازای آن کل جابجایی ها در 
زمینه اورانیوم بود که باید تا قبل از اجرای برجام انجام گیرد محقق شده اما به نظر می رسد 

با بدعهدی های آمریکا فعلا نباید قلب رآکتور اراک را خارج کنیم. 
به گزارش خانه ملت، منصور حقیقت پور با اشاره به تبادل اورانیوم غنی شده ایران با 
اورانیوم طبیعی افزود: همچنین علاوه بر انتقال اورانیوم باید تا قبل از اجرای برجام تعداد 
سانتریفیوژها نیز کم شود که البته این اقدام باید مشروط به انجام تعهدات و حسن نیت 
آمریکا باشد.وی اضافه کرد: با توجه به مصوبه های اخیر کنگره و دزدی آشکار این کشور 
از اموال بلوکه شده ایران که نقض آشکار برجام است به نظر می رسد نباید آمریکا انتظار 
زیادی از ایران برای اجرای برجام داشته باشد. نماینده مردم اردبیل در مجلس نهم با اشاره به 
اینکه اینگونه مصوبات نشان دهنده بدعهدی آمریکاست افزود: با توجه به این مسئله به نظر 
می رسد فعلا نباید قلب رآکتور اراک را خارج کنیم تا آمریکا مصوبه ضد ایرانی را لغو کند.

نایب رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
با وجود اینکه باید قبل از اجرای برجام قلب رآکتور اراک را خارج کنیم اما باید این اقدام را 

به پس از اصلاح رویه فعلی آمریکا در برخورد با ایران موکول کنیم.

یادگار امام گفت: پذیرش مکتب امام 
و  آراء  در  اجتهاد  موضوعه  اصول  از  یکی 
اندیشه های ایشان است و این اجتهاد باید 
افراد صاحب صلاحیت  توسط اهل آن و 

صورت پذیرد.
به گزارش جماران، آیت الله سید حسن 
خمینی در دیدار اعضای شورای مرکزی 
جمعیت پیشرفت و عدالت ایران اسلامی که 
در جماران برگزار شد، با اشاره به ضرورت 
داشت:  اظهار  امام  مکتب  تبیین صحیح 
پذیرش مکتب امام یکی از اصول موضوعه 
اجتهاد در آراء و اندیشه های ایشان است 
و این اجتهاد باید توسط اهل آن و افراد 

صاحب صلاحیت صورت پذیرد.
اجتهاد در اندیشه امام باید توسط 
افراد صاحب صلاحیت انجام شود

وی افزود: ارجاع به متون و پاسخ های 
آماده در پاسخ به سوالات جدید کار درستی 
نیست و باید پاسخ های جدید که البته 
برگرفته از همان متون و آراء و اندیشه ها 
ارائه شود. سید حسن خمینی در  است، 
تبیین این موضوع به بیان نمونه ای در تاریخ 
جمهوری اسلامی پرداخت و یادآور شد: در 

مورد رژیم آل سعود همه ما نظر و شدّت 
برخورد حضرت امام را می دانیم، اما دیدیم 
که در سال ۱۳۶9 روابط ما با عربستان از 
سرگرفته شد که کار درستی هم بود؛ مبنای 
این تصمیم نیز رویکرد اجتهادی در مکتب 
امام بود. وی ادامه داد: البته این اجتهاد باید 
بر پایه اصول و مبانی شکل بگیرد که امسال 
رهبرمعظم انقلاب در مراسم روز ۱۴ خرداد 
نمونه هایی از این اصول را تبیین فرمودند. 
یادگار امام تصریح کرد: البته اگر تزاحمی در 

اجتهاد افراد به وجود بیاید حتما نظر ولی 
فقیه بالفعل لازم الاتباع خواهد بود و همه 

باید بپذیرند.
انتقاد از گسترش هتک حرمت

 در فضای مجازی
وی با توصیه به رعایت انصاف و ادب در 
فعالیت سیاسی و حزبی توصیه کرد: هیچگاه 
از دایره انصاف خارج نشوید و اگر درباره افراد 
قضاوت می کنید حتما وضعیت و موقعیت 
آنها را درنظر بگیرید. سید حسن خمینی در 

ادامه سخنان خود با انتقاد از گسترش هتک 
حرمت در فضای مجازی، از جمع حاضر 
و کسانی که در حوزه رسانه ای و سیاسی 
فعالیت می کنند، درخواست کرد که رعایت 
ادب و اخلاق را سرلوحه برنامه ها و فعالیت 
های خود قرار دهند. یادگار امام با اشاره 
به اینکه قطعا آیندگان روایت خواهند کرد 
که انقلاب اسلامی و حرکت امام خمینی 
مبداء بیداریِ روح دینداری و معنویت در 
جهان است، یادآور شد: آنچه بیش از همه 
ایران  نظام جمهوری اسلامی  در ساختار 
به آن نیاز داریم کارآمد ساختن این نظام 
است تا در حوزه مسائل اجتماعی اقتصادی 
و ... شاهد رشد و پیشرفت باشیم و بتوانیم 
کارآمدی دین در عرصه اجتماعی را اثبات 
کنیم. وی افزود: من به همین دلیل آقای 
قالیباف را می پسندم که کارآمدی را تقویت 
کرده است؛ زیرا کارآمدی یک دستگاه، کار 
بزرگی است، گرچه با یک گل بهار نمی 
شود و همه دستگاه ها باید اینگونه باشند. 
سید حسن خمینی تأکید کرد: کارآمدی 
خود بهترین مبلّغ دینداری در عرصه جامعه 

است.

آیت الله سید حسن خمینی عنوان کرد:

کارآمدسازی، نیاز اساسی نظام جمهوری اسلامی

 رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
همراهی و حضور خوب هم میهنان مسیحی 
در تمام فراز و نشیب های انقلاب اسلامی را 
دوشادوش مردم مسلمان ایران نشانه خوبی از 
وحدت و زندگی مسالمت آمیز دانست و گفت: 
شهدای مسیحی، نشانه و سمبل های علاقه 
مسیحیان به ایران هستند که قدمتی چند هزار 

ساله در ایران دارند.
به گزارش ایسنا، آیت الله هاشمی رفسنجانی 
دوستی  و  صلح  پیامبر  ولادت  آستانه  در 
حضرت مسیح)ع( و سال جدید مسیحی و 
عید کریسمس، در دیدار اسقف اعظم ارامنه 
تهران، دو کشیش، جمعی از اعضای شورای 
خلیفه گری ارامنه و نماینده ارامنه جنوب و 

اصفهان در مجلس شورای اسلامی، با اشاره به آموزه های 
قرآن کریم برای زندگی مسالمت آمیز پیروان همه ادیان 
آسمانی که با عنوان »اهل کتاب« تعبیر می شوند و می فرماید: 
»ما اوتی النبیون من ربهم لا نفرق بین احد منهم«، گفت: 
در قرآن از حضرت مسیح)ع( به بزرگی و عظمت یاد شده 
و مسلمانان باید براساس دستورات کتاب آسمانی خویش، با 

مسیحیان دوستانه زندگی کنند.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با تأکید بر نقش 
و جایگاه »آل عمران« در اسلام و قرآن، به تاریخ رسالت و 
زندگی حضرت مسیح)ع( به عنوان آخرین پیامبر آسمانی، 
قبل از حضرت ختمی مرتبت محمد)ص( اشاره کرد و گفت: 
مسیحیان ایران نشان  داده اند که به دین و ملیت خویش 
علاقه دارند و ما هم در ایران، به عقاید و آداب آنان احترام 
می گذاریم و آنان آزادانه در نظام جمهوری اسلامی ایران 
مناسک دینی خود را انجام می دهند.وی با تأکید بر این 

نکته که »در تمام سال های پس از انقلاب، 
ویژه  به  اقلیت های مذهبی  با  هیچ مشکلی 
مسیحیان ایران نداشتیم و نداریم«، همراهی 
و حضور خوب هم میهنان مسیحی در تمام 
فراز و نشیب های انقلاب اسلامی را دوشادوش 
مردم مسلمان ایران نشانه خوبی از وحدت و 
زندگی مسالمت آمیز دانست و گفت: شهدای 
مسیحی، نشانه و سمبل های علاقه مسیحیان 
به ایران هستند که قدمتی چند هزار ساله در 

ایران دارند.
وی با اشاره به رشد جمعیت ملحدان در 
جهان، رسالت پیروان ادیان آسمانی را برای 
دعوت بشریت به توحید و وحدانیّت خدا مهم 
دانست و گفت: شاید در تاریخ بشریت، آثار 
مخربی از جنگ های پیروان ادیان باشد، اما الان دیگر عقلای 
ادیان و مذاهب می دانند که جنگ ها هیچ وجهی ندارند.

هاشمی رفسنجانی با بیان این جمله که »از ارامنه ایرانی 
راضی هستیم«، به اقدامات دولت سازندگی برای حل مسایل 
و مشکلات ارامنه و مسیحیان اشاره کرد و گفت: ایرانی بودن 
وجه مشترک ما با شما مسیحیان است و امیدوارم روابط ما 

تقویت شود.

معاون وزیر امور خارجه با اشاره به اینکه نامه آقای 
روحانی به سردار دهقان به معنای مصالحه ناپذیر بودن 
و  برجام  ایران است گفت: میان بحث  موضوع موشکی 
آزمایش موشکی تفاوت آشکاری وجود دارد و به هیچ وجه 

آزمایش موشکی نقض برجام نیست. 
به گزارش ایرنا، سید عباس عراقچی پنجنشبه شب در 
برنامه گفتگوی ویژه خبری با تاکید بر این که بین بحث 
برجام و آزمایش های موشکی تفاوت است اظهار داشت: 
حساب برنامه های موشکی ما از برجام جدا است.عراقچی 
تفاوت  موشکی  آزمایش  و  برجام  بحث  میان  داد:  ادامه 
آشکاری وجود دارد و به هیچ وجه آزمایش موشکی نقض 

برجام نیست. 
رئیس ستاد پیگیری برجام گفت: مذاکرات هسته ای 
و توافق برجام به معنای پایان خصومت های آمریکا ضد 
ایران نیست و این خصومت ها ادامه خواهد یافت. عراقچی 
با اشاره به دستور رئیس جمهور به وزیر دفاع و پشتیبانی 
نیروهای مسلح افزود: کسی نباید توقع داشته باشد که 
دشمنی آمریکا علیه جمهوری اسلامی ایران پایان پذیرد 
چرا که تا وقتی که جمهوری اسلامی ایران هست و در برابر 
سیاست های آمریکا در منطقه ایستادگی می کند و اهداف 
انقلاب اسلامی نیز ادامه دارد، سیاستهای خصمانه آنان نیز 

ادامه خواهد داشت. 
دکتر حسن روحانی رییس جمهوری روز پنجشنبه با 
اشاره به تداوم سیاست های خصمانه و دخالت نامشروع 
و غیرقانونی آمریکا در زمینه حق تقویت قدرت دفاعی 
جمهوری اسلامی ایران، به وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای 
مسلح دستور داد که در چارچوب سیاست های دفاعی 
مصوب، برنامه تولید انواع موشک های مورد نیاز نیروهای 

مسلح با سرعت و جدیت بیشتری ادامه یابد.
عراقچی با تاکید بر این که ما همواره با بدبینی مذاکره 
کردیم و در تعاملاتمان نیز با بدبینی با آمریکایی ها برخورد 
می کنیم و هر گونه تدابیری که اتخاذ می شود مبتنی 
بر همین بدبینی است گفت: اتفاقاً نامه رئیس جمهور بر 
اساس همین بدبینی و نگرانی نسبت به رفتارهای خصومت 
آمیز آمریکایی ها طراحی شده و دستوراتی که ایشان دادند 
مبنی بر این است که اگر آن ها بخواهند چنین خبطی 
انجام دهند برخورد ما یک برخورد قاطع و محکم خواهد 

بود.
عراقچی در پاسخ به این سؤال که آیا رویکرد خصمانه 
آمریکایی ها بلافاصله بعد از خروج اورانیوم از کشور معنای 
خاصی دارد گفت: برداشت می شود نیروهایی در آمریکا به 
دنبال برهم زدن برجام هستند، این ها در طول یکی دو 
سال گذشته تمام تلاش خود را به خرج دادند که جلوی 
مذاکرات را بگیرند یا مذاکرات موفق نشود و بعد از اتمام 
مذاکرات نیز سعی کردند که برجام نتواند از سطح کنگره 
عبور کند و پس از آن هم به روش های مختلف سعی 

کردند به اجرای موفق برجام خدشه وارد کنند.
عراقچی گفت: لابی های صهیونیستی و منطقه ای در 
آمریکا نقش زیادی در این سیاستها دارند و ما نیز نباید 
اجازه دهیم که چنین دستور کاری را در آن کشور علیه 
جمهوری اسلامی ایران تهیه کنند به ویژه اینکه این لابی 
ها تلاش زیادی در توقف مذاکرات هسته ای داشتند و 
اکنون نیز در تلاشند تا از اجرای برجام و انجام موفق آن 

جلوگیری کنند.
عراقچی با اشاره به این که ۶ قطعنامه گذشته هنوز 
معتبر است گفت: امیدواریم ظرف کمتر از دو هفته آینده 

قطعنامه های گذشته لغو شود.
وی با اشاره به این که قطعنامه ۱9۲9 هنوز حاکم است 
و اعتبار دارد افزود: آمریکایی ها در صدد هستند تا به بهانه 
نقض قطعنامه برخی دست اندرکاران آزمایش موشکی را 
در لیست تحریم قرار دهند به گونه ای که قرار بود ظرف 
روز گذشته آن عده در لیست تحریم قرار بگیرند.رئیس 
ستاد پیگیری اجرای برجام گفت، آمریکا در حال بررسی 
است تا ۱۱ شخص حقیقی و حقوقی سه شرکت و 8 نفر را 
که در برنامه موشکی ایران همکاری می کردند را در لیست 

تحریم قرار دهد.
وی با تاکید بر این که به برنامه موشکی خود بدون 
هر گونه تزلزل ادامه خواهیم داد گفت: نامه رئیس جمهور 
تاکید بر این بود که موضوع برنامه دفاعی ما قابل مذاکره 
قاطع  پاسخ  بزند  تحریم  به  آمریکا دست  اگر  و  نیست 
برنامه  ایران پیشبرد هرچه سریع تر  جمهوری اسلامی 

موشکی و گسترش آن خواهد بود.
عراقچی تأکید کرد: کسانی که تصور می کنند برجام 
یا  و  ایران  علیه  آمریکا  پایان خصومت های  معنای  به 
کاهش آن است در اشتباهند. ما از ابتدا نیز دنبال چنین 
هدفی نبودیم، اکنون نیز چنین هدفی نداریم و محقق 

هم نخواهد شد. 
معاون وزیرامورخارجه گفت: تنها در موضوع هسته ای 
با استفاده از اقدامات چند جانبه با چین، روسیه، اروپا ، 
سازمان ملل و آمریکا این مسئله را مدیریت می کنیم و 

ربطی به پایان دشمنی های آمریکا ندارد. 
وی با اشاره به دخالت های آمریکا درباره توان موشکی 
ایران افزود: ما همیشه با این دشمنی ها و مداخله ها مواجه 

بودیم و ربطی به ماه های اخیر ندارد. 

آیت الله هاشمی رفسنجانی: 

با اقلیت های دینی مشکلی نداریم

عباس عراقچی: 

آزمایش موشکی نقض برجام نیست



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,137,000یک مثقال طلا

955,030یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,330,000سکه بهار آزاد ی

9,335,000سکه امامی

4,730,000نیم سکه

2,630,000ربع  سکه

1,720,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20636,000,000 تیپ 5

 206SD37,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

 بر اساس آخرین نظرسنجی صورت گرفته 53 درصد از کل مردم ایران حداقل عضو یکی 
از شبکه های اجتماعی هستند که در این میان تلگرام به پرطرفداترین شبکه اجتماعی در 

بین مردم ایران تبدیل شده و تعداد کاربران تلگرام در ایران بیش از 20 میلیون نفر است. 
به گزارش ایسنا، مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران )ایسپا( وابسته به جهاد دانشگاهی، 
بررسی روندی دیدگاه مردم نسبت به شبکه های اجتماعی و میزان مصرف آن را در دستور 
کار خود قرار داده است. بر این اساس ایسپا در آخرین نظرسنجی ملی خود که در آذرماه 
امسال انجام شده است به بررسی این موضوع پرداخته است.  نمونه آماری در این نظرسنجی 
از کل کشور شامل مراکز استان ها، شهرهای درجه دو و روستاها انتخاب شده اند. نظرسنجی 
مذکور به صورت نمونه گیری چند مرحله ای و با حجم نمونه 4390 نفر انجام شد. حدود 51 
درصد نمونه مرد و 49 درصد زن بوده اند. میانگین سنی پاسخگویان 38 سال، کمترین سال 
18 و بیشترین سن 80 سال بوده  است. نزدیک به 40 درصد پاسخگویان دارای تحصیلات 
دانشگاهی و مابقی دارای تحصیلات دیپلم و پایین تر از آن بوده اند.  نتایج نظرسنجی ایسپا 
نشان داد که در مجموع 53 درصد از کل مردم ایران حداقل عضو یکی از شبکه های اجتماعی 
هستند. 56 درصد شهروندان مراکز استان ها، 56 درصد شهروندان شهرهای درجه دو و 42 
درصد مردم روستاها حداقل عضو یکی از شبکه های اجتماعی هستند.  نتایج نظرسنجی ایسپا 
بیانگر این است که 72 درصد جوانان 18 تا 29 ساله کشور اعلام کرده اند حداقل عضو یکی 
از شبکه های اجتماعی هستند. این میزان برای افراد 30 تا 49 ساله برابر با 53 درصد و برای 

افراد بالای 50 سال برابر با 25 درصد است. 
همچنین نتایج ایسپا نشان می دهد که 55 درصد مردان و 51 درصد زنان حداقل عضو یکی 
از شبکه های اجتماعی هستند. استفاده از شبکه های اجتماعی در بین افراد دارای تحصیلات 
آکادمیک به مراتب بیشتر است؛ به این ترتیب که 75 درصد افرادی که دارای تحصیلات 

دانشگاهی هستند عضو حداقل یکی از شبکه های اجتماعی هستند در حالیکه این میزان 
برای افراد دارای تحصیلات دیپلم و پایین تر برابر با 39 درصد است.  نتایج تفکیکی نظرسنجی 
برای شهر تهران نشان می دهد 60 درصد شهروندان شهر تهران اعلام کرده اند حداقل عضو 
یکی از شبکه های اجتماعی هستند. نزدیک به 82 درصد جوانان 18 تا 29 ساله شهر تهران 
حداقل عضو یکی از شبکه های اجتماعی هستند. این میزان برای افراد 30 تا 49 ساله 
تهرانی برابر با 65 درصد و برای افراد بالای 50 سال تهرانی برابر با 33 درصد است.  نتایج 
نظرسنجی ایسپا نشان می دهد، شبکه اجتماعی تلگرام به پرطرفداترین شبکه اجتماعی در 
بین مردم ایران تبدیل شده است؛ به این ترتیب که 37.5 درصد مردم بالای 18 سال 
کشور اعلام کرده اند عضو تلگرام هستند. اگر جمعیت افراد 18 سال به بالای کشور را طبق 
سرشماری سال 1390 برابر با حدود 54 میلیون نفر در نظر بگیریم می توان گفت حدود 
20 میلیون نفر از شهروندان ایرانی که بالای 18 سال سن دارند عضو تلگرام هستند.  براین 
اساس می توان گفت تعداد کاربران تلگرام در ایران بیش از 20 میلیون نفر است؛ چرا که سن 
استفاده از شبکه های اجتماعی در ایران قطعا زیر 18 سال است. همچنین از بین کسانی که 
حداقل عضو یکی از شبکه های اجتماعی هستند 71 درصدشان عضو تلگرام هستند.  در 
این نظرسنجی 48 درصد مردم شهر تهران گفته اند عضو تلگرام هستند که در این بین 65 
درصد جوانان 18 تا 29 ساله تهرانی اعلام کرده اند عضو شبکه اجتماعی تلگرام هستند. نکته 
قابل توجه این است که بر اساس نتایج نظرسنجی ایسپا در فروردین امسال )1394( حدود 
25 درصد مردم تهران گفته بودند عضو تلگرام هستند که مقایسه نتایج دو نظرسنجی نشان 
می دهد در فاصله حدود 8 ماه کاربران تلگرام در شهر تهران به حدود دو برابر افزایش پیدا 
کرده اند.  پس از تلگرام، شبکه اجتماعی واتس آپ در رده دوم استفاده مردم ایران قرار دارد؛ به 
گونه ای که 26 درصد مردم بالای 18 سال کشور عضو واتس آپ هستند. اینستاگرام با 16.6 

درصد، لاین با 16.5 درصد، وایبر با 12.7 درصد، فیسبوک با 10.6 درصد، تانگو با 4.7 درصد، 
گوگل پلاس با 2.8 درصد، توییتر با 2.3 درصد و ویچت با 1.8 درصد در رده بعدی قرار 
گرفته اند.  از نکات جالب توجه نظرسنجی این است که در نظرسنجی اخیر فقط 13 درصد 
مردم تهران گفته اند عضو وایبر هستند در حالی که نظرسنجی ایسپا در مرداد پارسال نشان 
داد 27.6 درصد مردم تهران عضو وایبر بوده اند. همچنین طبق نتایج نظرسنجی ایسپا در 
فروردین 94 حدود 42 درصد مردم شهر تهران عضو وایبر بوده اند.  در ادامه نظرسنجی سوالی 
از پاسخگویان مبنی بر محتوای گروه هایی که عضو هستند پرسیده شده است که در این 
سوال پاسخگویان می توانستند سه گزینه انتخاب نمایند. بر این اساس 67 درصد پاسخگویان 
اعلام کرده اند در گروه هایی که عضو هستند مطالب طنز و جوک رد و بدل می شود. 46 
درصد پاسخگویان اعلام کرده اند در این گروه ها مطالب علمی رد و بدل می شود. حدود 38 
درصد پاسخگویان گفته اند اخبار و تحلیل های سیاسی رد و بدل می شود. 26 درصد اخبار 
خانوادگی، 16 درصد مطالب ورزشی، 15 درصد آشپزی، 14 درصد مطالب مذهبی و هفت 
درصد مسائل جنسی را جزو گزینه های خود انتخاب کرده اند )با توجه به اینکه در این سوال 
پاسخگویان می توانستند چند گزینه انتخاب نمایند جمع گزینه ها بیشتر از 100 می شود(.  
در ادامه نظرسنجی سوالی نیز در خصوص نگرش کلی مردم به شبکه های اجتماعی پرسیده 
شده است که در مجموع 38 درصد پاسخگویان از کل کشور این شبکه ها را ابزار خوبی اعلام 
کرده اند و 23 درصد نیز آن را ابزار بدی دانسته اند. 31 درصد نیز نظر بینابین داشته و آن را 

نه خوب و نه بد دانسته اند. 
از بین کسانی که حداقل عضو یکی از شبکه های اجتماعی هستند حدود 55 درصدشان 
گفته اند این شبکه ها ابزار خوبی هستند و 9 درصد نیز آن را بد ارزیابی کرده اند و 33 درصد 

نیز آن را نه خوب و نه بد دانسته اند. 

طبق نظرسنجی از مردم اعلام شد؛

عضویت نیمی از ایرانی ها در شبکه های اجتماعی

مروری بر قیمت سیم کارت:

قیمت ها بالا می روند 
 سیم کارت های دائمی همراه اول که از ماه ها قبل سیر صعودی قیمت را دنبال می کنند، 

همچنان گران تر از قبل در بازار به فروش می رسند. 
به گزارش ایسنا، بنابر اعلام فعالان بازار سیم کارت کشور در حال حاضر برای خرید کد های 
یک در بازار لازم است مردم حداقل دو میلیون و 700 تا دو میلیون و 800 هزار تومان هزینه 
کنند البته اگر فردی قصد فروش سیم کارت همراه اول خود را داشته باشد، برای کد یک در 
بازار قیمتی حدود دو میلیون و 600 هزار تومان پیشنهاد می شود که قطعا این رقم براساس 

میزان رند بودن شماره قابل افزایش است. 
سیم کارت های کد دو همراه اول اکنون در بازار بالغ بر یک میلیون و 500 هزار تومان 
به فروش می رسند و خرید آنها هم با رقمی بالغ بر یک میلیون و 300 هزار تومان صورت 

می گیرد. 
همچنین کدهای سه با رقمی بیش از یک میلیون و 100 تا یک میلیون و 200 هزار 
تومان فروخته می شوند که برای خرید آنها هم رقمی حدود 100 تا 200 هزار تومان پایین تر 

پیشنهاد می شود. 
کدهای چهار همراه اول در حال حاضر در بازار قیمتی بالغ بر 700 هزار تومان دارند و 
خرید آنها هم با رقمی بیش از 600 هزار تومان صورت می گیرد که البته در مورد تمام 
کد ها همان طور که اشاره شد میزان رند بودن شماره در قیمت گذاری آن تاثیر بسزایی دارد. 
درباره سیم کارت های کد پنج اکنون در بازار رقمی بالغ بر 600 هزار تومان برای فروش 
در نظر گرفته شده است که در صورت خرید سیم کارت این رقم حدود 100 هزار تومان 

کاهش پیدا می کند. 
کدهای هفت هم از جمله سیم کارت های به نسبت قدیمی همراه اول هستند که در 
صورتی که خط صفر آنها همچنان وجود داشته باشد، رقمی بالغ بر 600 هزار تومان برای 
آن در نظر گرفته می شود، اما در صورتی که این شماره ها کارکرده باشند، قیمت آنها بیش 

از 450 هزار تومان خواهد بود. 
سیم کارت های کد هشت هم در صورتی که صفر باشند با قیمتی حدود 250 هزار تومان 
خریداری شده و بالغ بر 300 هزار تومان به فروش می رسند. البته اگر این خط ها صفر باشند 

رقم خرید آنها حدود 400 هزار تومان و فروش آن بالغ بر 450 هزار تومان است. 
سیم کارت های کد 9 همراه اول هم در صورت صفر بودن با قیمتی معادل 250 هزار تومان 
خریداری شده و برای فروش آنها رقمی بیش از 350 هزار تومان در نظر گرفته می شود، 
البته در حال حاضر تعداد سیم کارت های کارکرده کد 9 در بازار بسیار کم است، چرا که 
این کد از جمله کدهای جدید همراه اول به شمار می رود، اما در هر صورت اگر شماره کار 
کرده ای با کد 9 در بازار وجود داشته باشد برای خرید آن رقمی حدود 200 هزار تومان و 

برای فروش اش رقمی بیش از 250 هزار تومان در نظر گرفته می شود. 
کدهای صفر که جدید ترین کدهای همراه اول هستند هم در حال حاضر در بازار با قیمتی 
حدود 200 هزار تومان خریداری شده و با رقمی بالغ بر 250 هزار تومان به فروش می رسند. 

شنبه -دوازدهم دی ماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3903

آگهی افراز
خواهان: 

علیرضا نعمت اللهی
نشانی :

قم – شهرک قدس ولیعصر64
خوانده افراز: 

آقای محمد حسین پوریانی
نشانی:

مجهول المکان
خواسته: افراز

افراز سهم مشاعی خواهان افراز از پلاک 271/1923 اصلی بخش 5 قم
نظریه )تصمیم( اداری

 94/9/25-1/38674 وارده  درخواست  طبق  افراز  خواهان  اینکه  به  نظر 
درخواست افراز سهمی مشاعی خود از پلاک فوق را نموده و طبق صورتمجلس 
افراز1/6538-94/10/7 نقشه پیوست آن و نامه 4/10/001661-94/9/30 منطقه 
4 قم که با افراز سهم مشاعی نامبردگان فوق موافقت نموده لذا با توجه به نامه های 
مذکور و نقشه پیوست آن وگزارشات مندرج درپرونده بنابراین طبق ماده 5 آئیننامه 
قانون افراز و فروش املاک مشاع با افراز پلاک مذکور موافقت میشود و این رای برابر 
ماده 2 قانون افراز مصوب سال 57 از تاریخ ابلاغ به مدت 10 روز از طرف هر یک از 

شرکا در دادگاه شهرستان محل وقوع ملک قابل اعتراض می باشد.
امور اداری: رونوشت این تصمیم به کلیه شرکا و متقاضی ها ابلاغ میگردد.

جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 
صورتمجلس افرازی پلاک 271/1923 واقع در بخش 5 ثبت قم 

در اجرای دستور ذیل وارده به شماره 1/38674 مورخ 1394/9/25مبنی بر 
افراز سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک 271/1923 واقع در بخش 5 ثبت قم 
شهرک قدس ولیعصر 64 که در جریان مالکیت بنابر حکایت دفتر املاک بدین 

شرح می باشد.
تمامی سه دانگ از ششدانگ پلاک 271/1923 در صفحه 461 دفتر 162 بنام 
مریم رسولی ثبت سپس طی سند 35074-1392/09/3 دفتر 56 قم به علیرضا 
نعمت اللهی انتقال یافته است سه دانگ دیگر در صفحه 451 دفتر 98 بنام محمد 

حسین پوریایی ثبت شده است .
مساحت ششدانگ پلاک مذکور 300 متر مربع  می باشد و حدود و مشخصات 

ششدانگ بدین شرح است:
شمالا: بطول25 متر پی به پی پلاک 1921 فرعی

شرقا: بطول 12 متر پی به پی پلاک 1924 فرعی
جنوبا: بطول 25 متر پی به پی پلاک 1925 فرعی 

غربا: بطول 12 متر پی به شارع 10 متری
شهرداری طی نامه شماره 4/10/001661مورخ 1394/9/30 با افراز سهمی 
آقای علیرضا نعمت اللهی موافقت نموده است و مراتب آگهی به مالکین مشاعی 
طی نامه شماره 38903 روزنامه ایمان مورخ 1394/9/29 صورت گرفته است 
سپس روز چهارشنبه مورخ 1394/10/2 اینجانبان حمید میرزایی ، شهاب الدین 
شهریور بعنوان نقشه بردار و نماینده ثبت قم در معیت متقاضی افراز در محل وقوع 
ملک حاضر و عملیات افراز انجام گردیده طبق نقشه ترسیمی ششدانگ پلاک 
271/1923 به 2 قطعه تقسیم شده است که متقاضی خواهان افراز قطعه اول می 
باشد که پلاک 6405 فرعی جهت این قطعه منظور شده است حدود و مشخصات 

قطعه اول افرازی به شرح ذیل می باشد.
1-قطعه اول ششدانگ قطعه زمین پلاک 271/1923/6405 اصلی به مساحت 

150 متر مربع شمالا: بطول 25 متر پی به دیوار پلاک 1921 فرعی 
شرقا: بطول6 متر پی به پی پلاک 1924 فرعی

جنوبا: بطول 25 متر پی به پی پلاک 6406 فرعی
غربا: بطول 6 متر پی به شارع 10 متری

قطعه اول در سهم علیرضا نعمت اللهی قرار گرفت.
2-حدود باقیمانده به مساحت 150 متر مربع
شمالا: بطول 25 متر پی به پی پلاک 6405

شرقا: بطول 6 متر پی به پی پلاک 1924
جنوبا: بطول 25 متر پی به پی پلاک 1925 فرعی 

غربا: بطول 6 متر پی به شارع 10 متری 
قطعه دوم : ششدانگ قطعه زمینی به مساحت S=150 متر مربع به شماره پلاک 

271/1923/6406 که در سهم محمد حسین پوریایی قرار گرفت.
       توضیحا: صدور سند قطعه دوم منوط به موافقت شهرداری می باشد.

آگهی افراز، نظریه)تصمیم اداری( صورتجلسه افراز پلاک271/1923 اصلی بخش 5 قم

رئیس دفتر رئیس جمهوری گفت: اصلاح سیستم 
بانکی در اولویت کاری دولت قرار دارد و به سمت سالم 

سازی سیستم بانکی حرکت می کنیم. 
 »محمد نهاوندیان« پنجشنبه شب در گفت و گوی 
داشت:  اظهار  قم  مرکز  سیمای  در  تلویزیونی  زنده 
متاسفانه در سال های گذشته بدهی های انباشته 
ای در سیستم بانکی ما به دلیل برخی عدم دقت ها 
و نیز تحمیل برخی شرایط بر فعالان اقتصادی را شاهد 
بودیم که موجب پدیده پرهزینه ای به عنوان بدهی 
های معوقه شد، این در حالی است که دولت بین بدهی 
معوقه مقصر و غیر مقصر تمایز قائل شده و نحوه رفتار با 
کسانی که منابع بانکی را گرفته و در جای غیر مولد از 

آن استفاده کردند متفاوت است.
وی افزود: وظیفه و ماموریت بانک ایجاد ارتباط بین 
سپرده های خرد و مصرف های مولد است لذا اگر بانک 
خود بنگاه دار شود بدلیل شرایط تورمی و غیر واقعی 
بودن نرخ مشارکت، گرفتن تسهیلات از بانک شغلی 
پردرآمد می شود و کسی دنبال کار و ابتکار نخواهد 
رفت. وی با اشاره به این که اصلاح سیستم بانکی در 
اولویت دولت قرار گرفته است گفت: در برنامه ششم 
توسعه کشور یکی از محورهای جدی، اصلاح سیستم 
بانکی است. نهاوندیان ادامه داد: موسساتی پیش از این 
به صورت قارچ گونه بدون این که مجوزی از مرجع 
رسمی دریافت کرده باشند سپرده های مردم را جذب 
کردند و هنوز هم در این زمینه با مشکل مواجه هستیم.

وی افزود: با تقویت نظارت در بانک مرکزی به سمت 
سالم سازی سیستم بانکی می رویم که در این صورت 
سیستم بانکی جز خادمی برای تولید کالا و خدمات 
نخواهد بود. رئیس دفتر رئیس جمهوری بیان داشت: 
قرار نیست کشور با تکیه بر نفت اداره شود و باید به 
سمتی برویم که سیستم مالیاتی سالم، متوازن و عادل 
داشته باشیم و با اجحاف های مالیاتی برخورد شود؛ 
گرچه معتقدیم کسانی که فعالیت اقتصادی می کنند 

باید سهم ملت و بیت المال را بپردازند.
وی تاکید کرد: سعی دولت بر گسترش پایه مالیاتی 
است و قرار نیست نرخ مالیات افزایش پیدا کند و دولت 

به این سمت حرکت نمی کند.
وی یادآور شد: تعداد زیادی از فعالیت های اقتصادی 
درآمد زیادی دارند اما مالیات مناسبی نمی دهند و 
مردم هم توقع دارند که آن ها در اداره کشور و تامین 
هزینه بهداشت و درمان، امنیت عمومی و آموزش و 
پرورش کمک کار دولت باشند و نظام مالیاتی عادلانه 
متوازن لازمه اقتصاد سالم است.  نهاوندیان هم چنین 
تاکید کرد که اگر بنگاهی به دلیل غیر ارادی در شرایط 

نامناسبی قرار گرفت باید به او کمک شود.
 فضای سرمایه گذاری باید امن باشد

نهاوندیان ادامه داد: اگر برای خود بازار صادراتی ایجاد 
نکنیم به اهداف خود دست نخواهیم یافت.

وی بیان داشت: اگر بخواهیم اقتصاد رشد مستمر 
درون زا پیدا کند باید به صورت مرتب بنیه سرمایه 
گذاری آن اقتصاد را افزایش دهیم و از این رو اتکای 
صرف به صندوق توسعه ملی دولت با امکانات محدود 
معنای کاملی برای درون زایی نیست و باید خود اقتصاد 
هر استان نگاهی به سرمایه گذاری که سود و صرفه دار 
باشد، داشته باشد و صندوق توسعه ملی تنها یکی از 

منابع برای تامین مالی طرح هاست.

وی اظهار داشت: یکی از ضررهای تحریم اقتصادی 
آن بود که دسترسی به منابع تامین مالی گسترده ای 
که در دنیاست برداشته شد و صندوق توسعه ملی 
زمانی کارنامه قابل قبول و درخشان دارد که با هر دلار 
پنج دلار دیگر از جاهای دیگر بیاورد و صندوق توسعه 
ملی تنها یک محل مصرف نیست.رئیس دفتر رئیس 
جمهوری گفت: در سال های پردرآمد نفتی باید بنیه 
صندوق توسعه ملی افزایش پیدا می کرد اما به جای این 
که برای سال هایی که قیمت نفت به یک چهارم تقلیل 
پیدا کرده و فروش نفت به حدود یک سوم و کمتر 
تنزل پیدا کرد می اندیشیدم نگاهی مصرفی داشتیم.

وی ادامه داد: اکنون با تجربه گذشته باید مجموعه بنیه 
استفاده از منابع مالی را افزایش داده و هدف خود را 
به صندوق توسعه ملی محدود نکنیم.وی ابراز داشت: 
اکنون در پس انداز ملی ما ظرفیت بسیار بالایی در پول 
هایی است که ایرانیان در خارج از کشور دارند و در 
حالی که طی سال های گذشته محیط کسب و کار 
غیر رقابتی با انواع محدودیت ها وجود داشت مقداری 
از منابع کشور به خارج از کشور رفته بود و سرمایه 
های ایرانیان خارج از کشور رفت.نهاوندیان ادامه داد: 
اگر اقتصاد ایران پربازده، شکوفا و امن با قیمت پایین 
شده فراوان باشد سرمایه ها به سمت ایران سرازیز می 
شود. وی افزود: امنیت اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
لازمه یک اقتصاد با رشد پایدار است و فضای سرمایه 
گذاری باید فضایی همراه با امنیت باشد و سرمایه گذار 
باید بداند هیچ مقام حکومتی از وی بازخواستی نمی 
کند که پیش از آن تذکری به سرمایه گذار نداده باشند.
فضای فعالیت برای فعالان اقتصادی و سرمایه 

گذاری باز خواهد شد
رئیس دفتر رئیس جمهوری اظهار داشت: فضای 
فعالیت برای فعالان اقتصادی و سرمایه گذاری و اشتغال 

باز خواهد شد و هزینه های اضافی کلانی که بر تولید، 
صادرات و واردات ما به دلیل تحریم ها وارد می شد با 
حذف هزینه های اضافی، امیدواری فراوانی داریم که 
کالاها و خدمات ایران در صحنه رقابت جهانی جلوه 
و نمود بیش از گذشته داشته باشد و همه این ها به 

معنای رونق و ایجاد فرصت کار و ابتکار خواهد بود.
وی افزود: یکی از سرمایه هایی که در سال های 
جوانان  سرمایه  بود  کرده  ایجاد  چالش  گذشته 
دانشگاهی بود که در اقتصادی سالم می توانند مولد و 
فرصت شغلی باشند و این که جوان فارغ التحصیل بعضا 
تا دو سال منتظر شغل باقی بماند مایه ناراحتی است. 
وی ادامه داد: علت این معضل آن بود که به اندازه کافی 
سرمایه گذاری صورت نگرفته است و در شرایطی بودیم 
که منابع درآمدی زیاد با نگاه سرمایه گذارانه میان مدت 
و بلند مدت به چشمه ای زاینده ایجاد نشد و با نگاهی 

مصرفی هزینه شد. 
نهاوندیان گفت: به فرصت های پساتحریم بسیار 
امیدواریم تا فرصت های سرمایه گذاری در قم و سایر 

استان های کشور افزایش پیدا کند.
وی بیان داشت: خوشبختانه با سرمایه گذاری هایی 
که روی نیروی انسانی و زیرساخت ها در طول سه دهه 
گذشته در اقتصاد ایران صورت گرفت کسی توقع ندارد 
به اقتصاد ایران کالای مصرفی زیادی بفروشد و اگر روی 
فرهنگ مصرفی داخلی کار کنیم بنیه اقتصادی کشور 

می تواند اکثر نیازها را برطرف کند.
رئیس دفتر رئیس جمهوری ابراز داشت: اگر با نگاه 
واقع بینی به اقتصاد ایران نگاه کنیم باید اذعان کنیم که 
هیات های اقتصادی خارجی با نگاه به سرمایه انسانی 
تحصیل کرده و ظرفیت جغرافیایی ممتاز وارد ایران می 
شوند.  وی افزود: یکی از هدف های طرفین در مذاکرات 
با ما دسترسی به فناوری پیشرفته برای مشارکت با 

ایران است و هر فعال اقتصادی نفع اقتصادی خود را 
دنبال می کند ولی مهم آن است که اشتراک منافع 
را مدیریت کنیم و در تعامل سازنده، ایران و شریکان 
خارجی توامان بهره خواهند برد و ما از فناوری آن ها و 
آن ها از قیمت تمام شده پایین نسبی در ایران استفاده 
می کنند و قسمتی از محصولات علاوه بر قرارداد صادر 
و دسترسی به منابع ارزی برای ایران ایجاد می شود. 
نهاوندیان اظهار داشت: با تجربه طولانی که داشته ایم 
و مشکلاتی را که در صادرات پیش روی ما گذاشتند 
پختگی در سطح کلان سیاستگذاری و در سطح خرد 
در بنگاه ها ایجاد شده است و برخی هیات هایی که 
وارد ایران می شوند از پختگی مذاکره کنندگان ایرانی 
در سیاست گذاری و اتاق های بازرگانی ما ابراز شگفتی 

می کردند.
 انتخابات جلوه اخلاق دینی باشد

نهاوندیان در ادامه سخنان خود با اشاره به انتخابات 
پیش روی اسفند ماه گفت: در این انتخابات امیدواریم 
شور و نشاط درصحنه را شاهد باشیم و ملت وحدت را 
به نمایش بگذارند و انتخابات منجربه تفرقه و شکاف 
نشود. وی با تاکید بر این که انتخابات باید جلوه اخلاق 
دینی باشد افزود: در این انتخابات باید شاهد ادب و 
متانت و بدون تخریب باشیم ونمایشی از انسجام و 
اعتماد مردم به نظام را به نمایش بگذاریم.انتخابات 
پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری و دهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی، هفتم اسفندماه سال جاری 
برگزار می شود.وی گفت: در زمانی هستیم که ملت باید 
بیش از هر زمانی وحدت و همدلی خود را به نمایش 
بگذارد و این در حالی است که در اطراف کشور آتش 
تفرقه، دشمنی ها و فتنه گری ها زبانه کشیده است اما 
ایران محب اهل بیت است و جمهوری اسلامی در سایه 
امن و امان الگویی برای امنیت و مقابله با تروریسم و 

خشونت است.وی گفت: با نگاهی به اوضاع منطقه در 
می یابیم که اهمیت و ضرورت وحدت و همدلی بیش 

از هر زمان دیگر احساس می شود.
  دولت سرمایه خوبی برای صندوق نوآوری و 

شکوفایی قرار داده است
رئیس دفتر رئیس جمهوری در ادامه گفت: در رابطه با 
بنگاه های دانش بنیان از دو سال قبل، صندوق نوآوری 
و شکوفایی تاسیس شده بود اما سرمایه ای برای آن 
گذاشته نشده بود لذا دولت سرمایه خوبی قرار داد و 
تعداد قابل توجهی بنگاه شناسایی شده و بنگاه های قم 

نیز مورد حمایت صندوق قرار خواهند گرفت.
خدمات  صادرات  به  مربوط  بحث  در  افزود:  وی 
فرهنگی نیز ظرفیت بالایی برای قم می بینیم و باید 
هماهنگی ها و راهنمایی هایی صورت گیرد و آشنایی، 
تماس و راهنمایی در بازاریابی های کالا و خدمات در 
بازارهای بالقوه دنیا می تواند بسیار به اقتصاد کمک کند.

وی ادامه داد: در منابعی که در صندوق نوآوری و 
شکوفایی قرار داده ایم هدف خود را سرمایه انسانی 
می دانیم و برای افزایش کارایی در مدیریت دولتی باید 
ساختار اصلاح شود ولی متاسفانه در برخی قوانین و 
مقرارتی که روی هم انباشته شده اند امکان تحرک و 
پرداخت مبتنی بر نوآوری، انگیزه و کارکرد بسیار کم 

شده است.
قم امروز با 20 سال پیش قابل مقایسه نیست

نهاوندیان در ادامه با اشاره به هدف خود از سفر به 
استان قم بیان داشت: قم ویژگی های ممتازی دارد و 
این استان آثار معنوی بسیاری دارد و حوزه علمیه قم 
کانون تشعشع فرهنگ دینی به تمام جامعه ایران بلکه 
همه جهان تشیع است و سفر به این استان با هدف 
دیدار با مراجع تقلید صورت گرفت تا فرصتی برای ارائه 

گزارشی از مسائل کشور بوجود آید.
به گزارش ایرنا، وی ابراز داشت: در دیدارهای خود 
مسائل و چالش های پیش رو را با مراجع تقلید مطرح 
کردیم و استفاده از تذکرهای دلسوزانه و تشویق هایی 
که صورت می گیرد خستگی را از تن به در می کند 
و به ادامه کار خود امیدوار می شویم. وی گفت: استان 
قم علاوه بر جنبه فرهنگی جنبه اقتصادی قابل توجهی 
دارد و از این رو فردا جلسه ای با فعالان اقتصادی این 
استان خواهیم داشت و مسائل اقتصادی و ظرفیت های 
توسعه ای را با آن ها درمیان می گذاریم. نهاوندیان ابراز 
داشت: قم به عنوان یک شهر فرهنگی است و اولین 
شهرک چاپ و نشر در قم ایجاد شده است و این شهر 
می تواند صادرات فرهنگی قابل توجهی در دنیا داشته 
باشد و لازمه آن گسترش مناسبات بین المللی است. 

در  معدنی  گذاری  سرمایه  برای  زمینه  افزود:  وی 
قم وجود دارد و قم بعنوان استانی است که محور 
مواصلاتی استان های کشور می باشد و باید از ظرفیت 
های منطقه های اقتصادی آن چون سلفچگان استفاده 
شود و این در حالی است که ظرفیت های قم بالفعل 
نشده و امیدواریم با بهبود محیط کسب و کار و جذب 

سرمایه داخلی و خارجی استان قم نیز بهره مند شود.
وی تاکید کرد: قم امروز با قم 20 سال قبل قابل 
مقایسه نیست و گسترش و توسعه ساخت و سازی 
که دیده می شود حاصل توجه و اعتنا به این شهر است 
اما به هر حال متناسب با جمعیت جوانی که رشد کرده 

است باید فرصت های شغلی و درآمدزایی ایجاد شود.

نهاوندیان در گفت و گوی زنده تلویزیونی در سیمای مرکز قم:

نظام مالیاتی عادلانه لازمه اقتصاد سالم است 
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لیگ برتر فوتبال؛ 

سیاه جامگان جدال تیم های قعرجدولی را برد 
تیم سیاه جامگان مشهد جدال تیم های قعر جدولی لیگ برتر فوتبال باشگاه های ایران 

را از آن خود کرد. 
به گزارش عصر جمعه ایرنا، در این دیدار که از هفته هفدهم لیگ برتر و در ورزرشگاه ثامن 
مشهد برگزار شد، تیم سیاه جامگان با نتیجه دو بر یک از سد استقلال اهواز گذشت اما در 
مکان پانزدهم جدول رده بندی باقی ماند.  آلاجی سوسه در دقیقه 53 و حسین زا مهران 
در دقیقه 68 برای سیاه جامگان و حمزه خذیراوی در دقیقه 89 برای استقلال اهواز گلزنی 
کردند.  محمد اسماعیل نظری در دقیقه 89 و عادل کلاه کج در دقیقه 4+90 بازیکنان تیم 

استقلال اهواز با دریافت کارت قرمز از زمین بازی اخراج شدند.
 شاگردان فرهاد کاظمی سرمربی تیم سیاه جامگان در این بازی با دوندگی بسیار کنترل 
میانه میدان را در دست داشتند و در نیمه نخست حملات بسیاری را بر روی دروازه 
استقلال اهواز طراحی کردند، اما درخشش لوییز فرناندو سنگربان حریف مانع از گلزنی 
سیاه جامگان شد.  حملات بازیکنان سیاه جامگان در ابتدای نیمه دوم ادامه یافت تا اینکه 
این تیم بر روی شوت حسین کریمی و دفع ناقص فرناندو صاحب یک موقعیت گلزنی ایده 

آل شد و آلاجی سوسه با یک بغل پای ساده دروازه استقلال اهواز را باز کرد.
بازیکنان مشهدی هشت دقیقه بعد بر روی یک کار گروهی از جناح چپ و ضربه زامهران به 

دومین گل خود دست یافتند تا در آستانه سومین پیروزی فصل خود قرار گیرند.
 بازیکنان تیم استقلال اهواز نیز پس از دریافت دوگل، حملات پراکنده ای را بر روی دروازه 
سیاه جامگان طراحی کردند و در نهایت خذیراوی با استفاده از دفع ناقص محمد حسن 
عین افشار سنگربان تیم حریف، یکی از گل های خورده را جبران کرد اما این گل مانع از 

سیزدهمین شکست آبی های اهواز نشد. 

واکنش مازیار ناظمی به نتایج خوبی که پرسپولیس می گیرد

کم انصافی است اگر یادی از امیر خادم نکنیم 
مازیار ناظمی می گوید بخش اعظمی از موفقیت این روزهای استقلال و پرسپولیس بر 

دوش امیر خادم بوده است.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین؛مازیار ناظمی رییس مرکز اطلاع رسانی وزارت ورزش 
و جوانان پس از پیروزی پرسپولیس مقابل استقلال خوزستان عکی از امیر خادم را 
دراینستاگرامش منتشر کرد.در روزهایی که پرسپولیس خوب دارد نتیجه می گیرد دیگر 
کسی از  خادم انتقاد نمی کند. سال قبل او بود که با وجود مشکلات مالی زیاد برانکو را به 
پرسپولیس آورد تا این تیم این روزها روی خوش آرامش را ببیند.ناظمی در اینستاگرامش 
نوشته است:»خوشحالم از موفقیت های پی در پرسپولیس.کم انصافی است اگر در این 
روزها از امیر رضا خادم یادی نکنیم که بار سخت سروسامان دادن این دو تیم را بر عهده 
گرفت.هرچند ممکن است مثل هر مدیری او هم اشتباه کرده باشد ولی بی تردید حضور 
درخشان برانکو بخشی از مدیریت خادم بوده است،این عکس دوره لیسانس در رشته 
تربیت بدنی است همان روزهایی که درس دکتر گودرزی را برای  غیبت های زیادش پاس 
نکرد! ولی امروز در کنار هم برای موفقیت ورزش ایران تلاش می کنند،خسته نباشید به 
مدیران امروز پرسپولیس و به امید روزهای بهتر برای ورزش با تفاهم و همراهی همه مردم 

و دوست داران ایران عزیز.«

سرمربی تیم فوتبال سپاهان:

 داوران 3 پیروزی را از ما گرفته اند
سرمربی تیم فوتبال سپاهان گفت:  متأسفانه داوران در 3 مسابقه پیروزی را از ما گرفتند و 

این موضوع ما را نگران می کند.
ایگور استیماچ پس از تساوی سپاهان مقابل ذوب آهن اظهار داشت:  سپاهان تیم برتر میدان 
بود به خصوص در نیمه اول. تیم حریف از طریق ضربات آزاد و تأخیرهایی که ایجاد می شد 
یک مقدار روی ما فشار آورد. مشکلات زیادی را در 10 روز گذشته داشته ایم اما با این 
حال خودمان را به این بازی رساندیم بازی های خوبی مقابل استقلال خوزستان و ذوب آهن 
انجام دادیم و به بازیکنان تبریک می گویم به خاطر شخصیتی که نشان دادند. با جذب 
پادوانی و 2 بازیکن دیگر سپاهان متفاوت نسبت به نیم فصل اول خواهد بود. امروز هم به 
عملکرد داوران معترض هستم و این نگرانی را به وجود می آورد از زمانی که به سپاهان 
آمده ام داوران نه تنها چیزی به ما هدیه نکردند اما برعکس به تیم های مقابل کمک کردند 
وقتی همه اینها را کنار هم می گذاریم مجبورم از وضعیت تیم راضی باشم. وی در مورد 
تغییر و تحولات تیم و اینکه چه نمره ای به خود می دهد، گفت: فکر می کنم از مدتی که 
آمده ام تلاش کردیم همکاری و پاس کاری بازیکنان زیاد باشد و شاید این موضوع را از طریق 
بازی مان متوجه شده باشید. وظیفه ما این است این وضعیت را ادامه دهیم و این بهترین راه 
فوتبال بازی کردن است. آنچه متوجه شدم نوع بازی کردن در ایران به این شکل است که 
تیم ها با فرستادن توپ های بلند تیم مقابل را تحت فشار قرار می دهند. و این موضوع برای 
ما که این نوع فوتبال را انجام نمی دهیم فشار مضاعفی ایجاد می کند من به عنوان مربی 
وظیفه ام است آن احترامی را که باشگاه دارد را برگردانم. سرمربی سپاهان گفت: باید به 
شکلی فوتبال بازی کنیم که تماشاگران از آن لذت ببرند نتایج چیزی است که خدا می دهد 
البته اگر داوران اجازه دهند. به طور منطقی وظیفه من نیست که در مورد کارم اظهارنظر 
کنم اینکه چطور بوده و چطور شده ایم را شما رسانه ها باید بگویید. وی ادامه داد: اگر فقط 
به نتایج نگاه کنید ما از 18 امتیازی که می توانستیم تنها 6 امتیاز را کسب کرده ایم مسلماً 
از نتایج راضی نیستم چون تنها 30 درصد را کسب کرده ایم اما می دانم قبل از من هم 
تنها 20 درصد نتایج کسب شده است. اگر مسابقات را آنالیز کنید در 6 - 7 بازی همیشه 
پیروزی حق ما بوده و در 3 مسابقه داوران برد را از ما گرفتند در هر مسابقه هم 7 شانس 
مسلم گل داشتیم این شانس ها تصادفی نبوده و با بازی خوب ایجاد کرده ایم به همین دلیل 

از وضعیت کارمان راضی هستم.

مربی تیم فولاد خوزستان:
 برای بالا رفتن روحیه تیم نیاز به این 3 امتیاز داشتیم

مربی تیم فولاد خوزستان گفت: امروز بازی ساده ای نداشتیم و برای بالا رفتن روحیه تیم 
نیاز به 3 امتیاز مقابل پدیده داشتیم.

در چارچوب هفته هفدهم لیگ برتر  عصرپنجشنبه فوتبال تیم فولاد خوزستان با برتری 
یک بر صفر مقابل پدیده مشهد به کار خود پایان داد.

کوروش بختیاری زاده مربی تیم فولاد خوزستان در پایان این دیدار اظهار داشت: ابتدا به 
خاطر اینکه اسکوچیچ به دلیل نزدیک بودن زمان پرواز خود نتوانست در نشست خبری 
حضور پیدا کند عذرخواهی می کنم. بازی امروز خیلی خوب بود. کلا فوتبال لذت بخشی را 
امروز شاهد بودیم. نیم فصل نتایج ما ضعیف بود و خیلی خوب نتوانستیم نتیجه بگیریم. حالا 

هر برد برای ما که سه امتیاز دارد خیلی روحیه بخش است و روحیه همه ما بالا می رود.
وی در ادامه افزود: بازی امروز برای ما ساده نبود. در حین شرایط گرفتن سه امتیاز که خیلی 
مهم است فشار زیادی روی بازیکنان ما بود. به همین دلیل نتوانستیم گل های بیشتری 
بزنیم اما خدا را شکر که سه امتیاز را گرفتیم.این نتیجه انسجام و دوستی را در باشگاه بالا 
می برد. هر وقت شرایط اینطور باشد خدا هم به ما کمک می کند. وی در ادامه عنوان کرد: 
با توجه به اینکه بازیکنان ما روحیه خوبی داشتند نیمه دوم پدیده در تلاش بود تا برنده 
این دیدار باشد و به همین دلیل فرصت های زیادی برای گل زدن به ما دادند. ما بی محابا 
حمله می کردیم و می توانستیم گل های بیشتری بزنیم. خوشبختانه فولاد در مسیر خوبی 
قدم گذاشته و امیدوارم بتواند در ادامه فصل نتایج بهتری کسب کند.مربی تیم فولاد در 
ادامه عنوان کرد: اسکوچیچ و ما باید از مردم عذرخواهی کنیم و امیدوارم بتوانیم در ادامه 
راه نتایج خوبی را کسب کنیم. سرمربی تیم یک لیستی را که در آن نام 10 بازیکن مطرح 
شده است را به باشگاه داده است. باشگاه در تلاش است تا بازیکنان را برای بهتر شدن 

شرایط تیم جذب کند.

دربی تبریز برنده نداشد ؛

تساوی »امیر« و »فراز« 

در ادامه رقابت های هفته هفدهم لیگ برتر فوتبال دو تیم تراکتورسازی و گسترش فولاد 
تبریز از ساعت 14:30 عصر دیروز به مصاف هم رفتند که این دیدار با نتیجه تساوی به 

پایان رسید. 
به گزارش خبرنگار مهر، دو تیم تراکتورسازی و گسترش فولاد تبریز از ساعت  عصر14:30 
دیروز در ادامه رقابت های هفته هفدهم لیگ برتر فوتبال در ورزشگاه یادگار امام)ره( تبریز 

به مصاف هم رفتند که این دیدار با نتیجه مساوی یک بر یک به پایان رسید.
تک گل گسترش فولادی ها را در این دیدار محمد ابراهیمی مهاجم گسترش فولاد که 
سابقه بازی در تراکتورسازی را نیز دارد در دقیقه 35 به ثمر رساند و گل تساوی این دیدار 

را نیز خالد شفیعی در دقیقه 80 به ثمر رساند.

تیم فوتبال صبای قم با هدایت علی دایی در دیداری خانگی مقابل 
نفت تهران که سرمربیگری آنرا علیرضا منصوریان برعهده دارد، 

متحمل شکست 3 بر یک شد. 
به گزارش ایرنا، تیم فوتبال صبای قم عصر جمعه در آخرین دیدار 
هفته هفدهم لیگ برتر باشگاه های ایران میزبان نفت تهران بود و در 

پایان شکست غیرمنتظره 3 بر یک را متحمل شد
شاگردان علیرضا منصوریان در تیم نفت تهران با کسب این پیروزی 
با 25 امتیاز در رتبه هشتم قرار گرفته و صبای قم نیز با 28 امتیاز به 

جایگاه ششم سقوط کرد.
در دقیقه هشتم ارسال زیبای ایمان مبعلی به علی قربانی رسید تا 
مهاجم نفت گل نخست این دیدار را درون دروازه صبای قم جای دهد.

این گل سبب شد تا بازیکنان میزبان برای جبران گل خورده تلاش 
زیادی را با کار بگیرند، اما از سوی دیگر شاگردان علیرضا منصوریان 
که نیاز مبرمی به امتیازات این دیدار داشتند به سختی از دروازه خود 

محافظت کردند.
در دقیقه 38 و در یک ضد حمله بار دیگر توپ به علی قربانی رسید 
تا او گل دوم خود و تیمش را به ثمر برساند تا تیم میهمان در نیمه 

نخست 2 بر صفر برنده شود.
در دقیقه 63، ایمان مبعلی به سبک خود ضربه کرنر را ارسال کرد 

که محمدقاضی به اشتباه دروازه صبا را گشود.
در چهارمین دقیقه از وقت های تلف شده، جلال الدین علی 
محمدی یکی از گل های خورده صبای قم را جبران کرد تا از سنگینی 

شکست تیمش بکاهد.
دایی: قبل از نفت به خودمان باختیم

سرمربی تیم فوتبال صبای قم گفت:سه گل خوردیم ولی حریف 
یک موقعیت هم نداشت .متاسفانه ما این همه موقعیت گلزنی در نیمه 

دوم داشتیم اما این فوتبال است.
علی دایی پس از شکست 3 بر یک مقابل نفت تهران در نشست 

خبری گفت: فکر می کنم امروز بازیکنانم خوب نبوده و خودشان 
نبودند به همین دلیل بازی را واگذار کردند. سه گل خوردیم ولی 

حریف یک موقعیت هم نداشت.
وی افزود: متاسفانه ما این همه موقعیت گلزنی در نیمه دوم داشتیم 
اما این فوتبال است و با تمام احترامی که برای نفت قائل هستم به 
خودمان باختیم و از خط دروازه تا جلو مرتکب اشتباه شدیم. نیمه 
دوم نفت اصلا و ابدا یک توپ هم روی دروازه ما نیاورد. نیمه اول هم 
دو توپ عادی که راحت می توانستیم جمعش کنیم گل خوردیم اما 
دیدید که چقدر موقعیت گلزنی از دست دادیم .این باخت باید درس 
عبرتی برای ما باشد تا بیشتر تلاش کنیم تا در بازی های بعدی بهتر 

نتیجه بگیریم.
از دست  را  عالی  موقعیت  دوم 7-6  نیمه  افزود:  سرمربی صبا 
دادیم و نیمه اول هم 2-3 موقعیت خوب گلزنی را از دست دادیم. 
با تعویض هایمان تیم را هجومی تر کردیم اما وقتی بازیکن ما موقعیت 

تک به تک را از دست می دهد نمی دانم چه کار کنیم. قبل از باخت 
به نفت به خودمان باختیم و اینکه فکر می کردیم از قبل برنده ایم. 
کادرفنی هم اشتباهاتی داشت. حریف یک موقعیت گل نداشت و سه 
گل به ما زد و ما 7-8 موقعیت گلزنی داشتیم و یک گل به زور زدیم. 
تمام مسایل را پیش بینی کردیم و نمی دانم با غرور وارد زمین شدیم 

و خدا هم ما را تنبیه کرد.
سرمربی صبا در مورد نداشتن تمام کننده گفت: ما یک جای خالی 
در فهرست داریم و این یک جای خالی را باید بهترین نفر را جذب 
کنیم تا به ما کمک کند. باید بهترین تصمیم را بگیریم. کریم اسلامی، 
فرید کریمی و... را داریم بازیکنان خوبی هستند ولی نمی دانم چرا در 
زدن چارچوب ضعیف عمل می کنیم .یک ضربه خوب زدیم که گل 
شد ، باید تمرین کنیم تا این مشکلات را برطرف کنیم. 6-7 موقعیت 

گلزنی را از دست دادیم و باختیم.
  منصوریان: با یک فوتبال شیک صبا را شکست دادیم

سرمربی تیم فوتبال نفت تهران گفت: مقابل صبا فوتبال شیکی 
ارائه دادیم و توانستیم با یک بازی روان در زمین هموار قم صبا را 

شکست دهیم.
علیرضا منصوریان سرمربی تیم نفت در خصوص برد امروز تیمش 
مقابل صبای قم گفت: بازی خوبی انجام دادیم چرا که زمین هموار 
ورزشگاه قم به ما این اجازه را می داد که روان بازی کنیم و توانستیم 
از موقعیت های خودمان استفاده کنیم. البته باید بگویم تیم صبای قم 
تیم خوب و یک دستی است که جلوی ما هم خوب بازی کرد و اگر 

ما امروز بردیم به دلیل این بود که روان و یکدست بازی می کردیم.
وی ادامه داد: ما در زمین ورزشگاه تختی تهران که بازی می کنیم 
این زمین مثل زمین های استان گیلان و مازندران است همچنین ما 
در تیم مان مصدوم هایی داریم که به این بازی نرسیدند به طوری که 
مجبور شدیم 4 بازیکن امید خودمان را به قم بیاوریم. ما امروز فوتبال 
شیکی ارائه دادیم و از عملکرد بازیکنانم راضی هستم. بازیکنان بزرگتر 

تیم به خوبی جوان ها را هدایت می کنند.
منصوریان درباره وضعیت بازیکنان جدا شده احتمالی تیم نفت 
افزود: در حال حاضر هنوز به یک نقطه نظر نرسیدیم که چه کسانی 
از تیم خارج شوند و یا اینکه بازیکنان ورودی چه کسانی باشند این 
مسائل در اختیار حیطه کادر فنی است و ما به وضعیت خودمان نگاه 
می کنیم. هنوز جلسه ای با کادر فنی برگزار نکرده ایم که وضعیت 

بازیکنان خروجی مشخص شود.
منصوریان در خصوص ناراحتی بیرانوند در پایان بازی افزود: او خیلی 
دوست داشت در این بازی کلین شیت کند و گل نخورد اما در کل 
خدا را شکر می کنم که بردیم و توانستیم سربلند از بازی بیرون بیاییم.

وی تصریح کرد: ما در تیم مان چند بازیکن بین المللی مانند ایمان 
بازی می کنند  آنها  بازیکنان جوان هم در کنار  مبعلی داریم که 
حتی بازیکنانی که زبان فارسی هم بلد نیستند همه در کنار هم 
برای موفقیت نفت تلاش می کنند. بازیکنانی مثل علیرضا عزتی و 
سیدجلال حسینی در تیم ما حاضر هستند که همگی یک هدف 
دارند و باید بگویم در تیم نفت همدلی و دوستی بخش مهمی از کار 

ما را تشکیل می دهد.
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 دیدار جذاب و تماشایی تیم های فوتبال ملوان انزلی و استقلال تهران با تساوی 2 بر 2 همراه 
شد تا آبی پوشان پایتخت با صدرنشینی به تعطیلات بروند. 

این دیدار حساس که عصر جمعه از هفته هفدهم لیگ برتر باشگاه های ایران در ورزشگاه 
تختی انزلی و با قضاوت محسن ترکی برگزار شد، در پایان به تساوی رسید. این درحالی است که 

استقلال دوبار از حریف پیشی گرفت اما در نهایت به یک امتیاز اکتفاء کرد.
 استقلال تهران با این نتیجه 34 امتیازی شد و با صدرنشینی به تعطیلات یک ماهه لیگ برتر 

رفت و ملوان نیز به امتیاز هجدهم خود رسید.
استقلال تهران با وجود اینکه در این دیدار، سیدمهدی رحمتی، خسرو حیدری و یعقوب کریمی 
را به دلیل مصدومیت در اختیار نداشت، از همان ابتدا تسلط خود را بر توپ و میدان به میزبانش 

دیکته کرد و خیلی زود به گل دست یافت. 
در دقیقه هشتم، پاس روزبه چشمی به آرش برهانی رسید که او نیز در موقعیتی عالی جابر 

انصاری را صاحب توپ کرد تا این مهاجم، گل نخست را به ثمر برساند. 
پس از این گل شاگردان حمید استیلی در ملوان انزلی که شرایط خوبی در جدول رده بندی 
ندارند، برای جبران گل خورده به حرکات صادق محرمی، محمدآبشک، حسین ماهینی و پژمان 

نوری از کناره های زمین دل بسته بودند.
 این تاکتیک در دقیقه 17 جواب داد و ارسال حسین ماهینی را جلال رافخایی به زیبایی درون 

دروازه استقلال جای داد تا کار به تساوی یک بر یک برسد.
 در دقیقه 22، محسن کریمی هافبک جوان استقلال با ضربه ای فنی و غیرقابل پیش بینی 
از پشت محوطه جریمه دومین گل آبی پوشان را به ثمر رساند تا دوباره تماشاگران حاضر در 

ورزشگاه در سکوت فرو روند.
 در دقیقه 37 سجاد شهباززاده با پاسی مناسب، آرش برهانی را در موقعیت گلزنی قرار داد که 

ضربه او را سیدحسین حسنی مهار کرد.
در دقیقه 38 مازیار زارع هافبک باتجربه ملوان که چند سالی است با افت شدیدی روبرو شده به 

دلیل مصدومیت جای خود را به شهاب کرمی داد. 
در نهایت نیمه نخست این دیدار حساس با برتری 2 بر یک استقلال تهران همراه شد. 

در آغاز نیمه دوم ملوانی ها دوباره بر شدت حملات خود افزودند تا راهی برای رسیدن به دروازه 
میهمان پیدا کنند.

 در سوی دیگر استقلال مطابق دیدارهای قبلی به روش تدافعی روی آورده بود و نیم نگاهی 
به ضدحملات داشت.

در دقیقه 66، مهدی مومنی مهاجم جدید استقلال به جای آرش برهانی به میدان آمد تا آبی 
پوشان جان تازه ای در خط حمله بگیرند.

در دقیقه 71 استقلال تهران در یک ضدحمله بهترین فرصت را برای گل سوم به دست آورد که 
ضربه سجاد شهباززاده را سیدحسین حسینی دفع کرد.

 در دقیقه 77 پژمان نوری از سوی وحید طالب لو متوقف شد تا داور در تصمیمی بحث برانگیز، 
نقطه پنالنی را به سود ملوان انزلی نشان دهد. 

سیدجلال رافخایی این ضربه پنالتی را تبدیل به گل دوم خود و تیمش کرد تا کار به تساوی 
2 بر 2 برسد.

پرویز مظلومی در ادامه بهنام برزای را جایگزین محسن کریمی کرد تا با بهره بری از سرعت این 
بازیکن جوان به خواسته های تاکتیکی خود برسد.

 در دقیقه 91، استقلال فرصتی طلایی برای رسیدن به گل برتری داشت که ضربه آکروباتیک 
بهنام برزای با فاصله اندک از دروازه ملوان به بیرون رفت.

 در دقیقه 95 سوت محسن ترکی به صدا در آمد تا این دیدار زیبا برنده ای نداشته باشد. 
 ترکیب ملوان انزلی: 

سیدحسین حسینی، حسین ماهینی، عزت اله پورقاز، حسین کنعانی، عزیز معبودی، محمد 
آبشک، مازیار زارع)شهاب کرمی(، پژمان نوری، جلال رافخایی، صادق محرمی)رضا درویشی( و 

محمد نزهتی)محمد رضی پور(. 
ترکیب استقلال تهران:

 وحید طالب لو، هرایر مگویان، حنیف عمران زاده، امین حاج محمدی، میثم مجیدی، امید 
ابراهیمی، سجاد شهباززاده، روزبه چشمی، جابر انصاری، آرش برهانی)مهدی مومنی( و محسن 

کریمی)بهنام برزای(.

 مظلومی: استقلال استحقاق سه امتیاز دیدار با ملوان را داشت
سرمربی تیم فوتبال استقلال تهران پس از کسب نتیجه مساوی با ملوان در بندر انزلی گفت: 

استحقاق سه امتیاز این مسابقه را داشتیم.
پرویز مظلومی بعد از تساوی 2 بر 2 مقابل ملوان در نشست خبری گفت: بازی خیلی زیبایی بود 
و 4 گل در این بازی زده شد و موقعیت های زیادی به وجود آمد. فکر نمی کنم تیمی بتواند در انزلی 
این همه موقعیت خلق کند اما از موقعیت هایمان استفاده نکردیم. در زدن ضربات آخر مشکل 

داشتیم. به ملوان تبریک می گویم، هدف ملوان کسب یک امتیاز بود که به هدف شان رسیدند .
وی افزود: از بازی بازیکنانم راضی هستم و آنچه می خواستم  در زمین انجام دادند اما حیف شد 
نبردیم و مستحق 3 امتیاز بودیم. موقعیت های خوب گلزنی را از دست دادیم و در یک موقعیت 

هم توپ برگشت شد و تبدیل به پنالتی شد.
مظلومی در مورد اینکه گفته بود یازده نفره هم به انزلی بروند پیروز می شدیم، گفت: ملوان 
همیشه ملوان است و هیچ وقت نگفتم ضعیف است. قبل از این بازی با هیچ رسانه ای قبل از این 

بازی مصاحبه نکرده ام. ملوان همیشه استقلال را اذیت کرده است.
 استیلی: به عشق هواداران جانانه بازی کردیم 

سرمربی تیم فوتبال ملوان انزلی گفت که مشکلات مالی داریم اما به عشق هواداران جانانه 
بازی کردیم. 

حمید استیلی پس از تساوی 2 بر 2 مقابل استقلال تهران با ابراز رضایت از کسب این نتیجه 
گفت: بازیکنان ما از لحاظ روحی – روانی در شرایط خوبی قرار ندارند، ما برای کنار هم جمع کردن 
آنها مشکلات زیادی داریم. امیدوارم که مسئولان دست به دست هم بدهند تا ملوان کماکان مایه 

افتخار انزلی بماند و خوشحالی را به خانواده ها تزریق کنند. 
او درباره خروج زود هنگام مازیار زارع به دلیل مصدومیت گفت: شهاب کرمی در این بازی به 

خوبی توانست وظایفش را انجام دهد و نشان داد در شرایط خوبی قرار دارد. 
سرمربی ملوان درباره این که آیا علاقه ای به جذب مهرداد اولادی دارد یا نه؟ اظها ر کرد: باید 
شرایط او را بررسی کنیم. زمانی که او آماده باشد می تواند گره گشای مشکلات ما باشد، اما ما از 
شرایط او خبری نداریم و باید آن را بررسی کنیم. اگر بتواند به ما کمک کند از حضورش استقبال 
می کنیم.  او درباره بازی دادن به پویا نزهتی و جلال رافخایی در این دیدار نیز گفت: آنها زمانی 
که خوب باشند به میدان می روند. همان طور که دیدید جلال و پویا امروز از ابتدا در ترکیب قرار 
گرفتند چرا که در تمرینات خوب عمل کرده بودند. در چند بازی گذشته از درویشی به عنوان 
مهاجم استفاده کرده بودیم و امروز رافخایی به پست اصلی اش بازگشت. د ر وازه بان ما هم سید 

حسین حسینی امروز نشان داد که در شرایط خوبی قرار دارد و مجددا احیا شده است. 

 شاگردان برانکو  عصر پنجشنبه موفق شدند با دو گل عالیشاه و 
طارمی استقلال خوزستان را شکست بدهند.

یک بازی حساس در داخل خانه.آن هم مقابل قهرمان نیم فصل 
یعنی استقلال خوزستان.تیمی که امسال به پدیده لیگ برتر تبدیل 
شده و با مربی اش عبدالله گواردیولا به کمتر تیمی امتیاز داده 
است.شکست دادن این تیم به یکی از سخت ترین کارهای لیگ 
تبدیل شده و هر تیمی که مقابل استقلال خوزستان قرار می گیرد 

کار دشواری دارد.
پرسپولیسی ها در بازی رفت به این تیم باختند و حالا در خانه 
آمده بودند تا طلسم را بشکنند.طلسمی که به نفع خیلی از تیم 
های بالای جدولی از جمله استقلال تهران،ذوب آهن و صبا می 

شود.
در هر صورت شاگردان برانکو بازی را با برتری نسبی که آن 
هم به خاطر شرایط میزبانی بود آغاز کردند.هجوم و فقط هجوم.

در دقیقه شش بازی نخستین صحنه جدی روی دروازه استقلال 
خوزستان به وجود آمد.احمد نوراللهی با یک ارسال خوب توپ را 
به عالیشاه رساند تا این بازیکن گل نزن پرسپولیس توپ را با ضربه 
سر به سمت دروازه خسوس شلیک کند.توپی که واکنش فوق 
العاده این دروازه بان را به همراه داشت و مانع از این شد تا دروازه 

تیمش باز شود.
دقیقه  10 و حساب کار همچنان صفر بر صفر.شاید تصور خیلی 
ها این بود که با توجه به خط  تهاجمی و آشتین پرسپولیس 
آنها خیلی زود در خانه به گل برسند اما نباید فراموش کرد که 
خوزستانی ها با 5 گل خورده عنوان بهترین مدافع لیگ را در 

اختیار دارند.
بازی در اختیار پرسپولیسی ها بود و آنها روی توپ و میدان 
مسلط بودند.در دقیقه 14 مهدی طارمی روی یک حرکت زیبا از 
کمند مدافعان استقلال خوزستان فرار کرد که پشت محوطه 18 
قدم سرنگون شد.اما داور بازی اعتقادی به گرفتن خطا نداشت تا 

اعتراض برانکو،هواداران و خود طارمی را به همراه داشته باشد.
یک دقیقه بعد و در اوج فشار حملات پرسپولیس رامین رضاییان 
توپ را با سر به داخل محوطه جریمه آبی ها فرستاد تا امید عالیشاه 
که مدت ها بود گلی را برای پرسپولیسی ها نزده بود دروازه این 

تیم را فرو بریزد.
پرسپولیسی ها دست بردار نبودند.عطش آنها برای زدن گل هنوز 
فروکش نکرده بود.در دقیقه 21 احمد نوراللهی همه را غافلگیر 
کرد با شوتی سر کش از میانه های میدان دروازه خسوس را نشانه 
گرفت.نوراللهی خیلی بدشانس بود که این توپ به تیرک دروازه 

برخورد کرد.
بازی بیشتر در میانه های میدان و البته با درگیری بین بازیکنان 
همراه بود.اما نتیجه ای را برای هیچ کدام از دو تیم نداشت.بازی 

به دقیقه 35 رسیده بود و کمی از حملات پرسپولیسی ها کاهش 
پیدا کرده بود.

در دقیقه 38 یک و دو مسلمان و طارمی سرخپوشان را در 
موقعیت خوب گلزنی قرار داد.شوت مسلمان را خسوس با کف 
دست برگرداند اما در ادامه سرخ ها نتوانستند از این توپ استفاده  
راهی کرنر کنند.کرنری که  را  توپ  استقلال  تا مدافعان  کنند 

سرانجامی برای پرسپولیسی ها نداشت.
در دقیقه 45 استقلالی های خوزستان می توانستند بازی را به 
تساوی بکشانند اما تعلل مهاجمان این تیم فرصت را از آنها گرفت 

تا پرسپولیسی ها با پیروزی راهی رختکن شوند.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین؛با شروع نیمه دوم پرسولیسی 
می  و  نبودند  بردار  دست  کردند.آنها  آغاز  هجومی  هم  باز  ها 
خواستند هر طور شده با پیروزی به تعطیلات نیم فصل بروند.

تنها 4 دقیقه از بازی گذشته بود که پاس فوق العاده محسن 
مسلمان به طارمی او را در موقعیت تک به تک قرار داد تا طاری 
دوم  گل  ای  حرفه  ای  البته ضربه  و  با صبوری  طلب  فرصت 

پرسپولیس را به ثمر برساند.
از گل دوم پرسپولیسی ها به این طرف بود که به نظر کمی 
عطش آنها خوابید و این استقلالی های خوزستان بودند که چون 
چیزی برای از دست دادن نداشتند شروع به حمله کردند.شکست 

با دو گل هیچ فرقی با سه گل و بیشتر نمی کند.آنها فشار زیادی 
روی دروازه صادقی آوردند و چند موقعیت هم خلق کردند اما 
مهاجمان شان بی دقت بودند و این موقعیت ها را یکی پس از 

دیگری از دست می دادند.
بازی به دقیقه 70 رسیده بود و توپ بیشتر در میانه میدان جریان 

داشت و بیشتر هافبک های دو تیم بودند که درگیر می شدند.
سرنگون  زمین  روی  احمدزاده  فرشاد  که  دقیقه 75،آنجا  در 
شد،خسوس دروازه بان استقلال خوزستان به سمت او رفت تا 
بلندش کند و او را به بیرون از زمین هدایت کند که این اتفاق 
واکنش احمد زاده را به همراه داشت.اتفاقی که باعث شد تا داور 

بازی خسوس را با یک کارت زرد جریمه کند.
بازی به همین منوال در جریان بود و پرسپولیسی ها که دو گل 
زده بودند با آرامش بهتری بازی می کردند.آنها سعی در مدیریت 
توپ و میدان داشتند و تمام تلاششان این بود تا نتیجه ای را که 
کسب کرده اند حفظ کنند.اتفاقی که تا آخرین دقیقه بازی افتاد و 

شاگردان برانکو به یک پیروزی دیگر دست یافتند.
با این نتیجه پرسپولیسی ها 29 امتیازی شدند و موقتا به رده 
چهارم جدول رده بندی رسیدند.استقلالی های خوزستان هم 
درهمان امتیاز 33 باقی ماندند تا جای خودشان در صدر جدول را 

به استقلال تهران بدهند.

 برانکو: ثابت کردیم استحقاق قهرمانی داریم 
سرمربی پرسپولیس پس از پیروزی برابر استقلال خوزستان 
صدرنشین گفت: در این بازی نشان دادیم و ثابت کردیم که ادعا و 

استحقاق قهرمانی را در لیگ برتر فوتبال ایران داریم. 
برانکو ایوانکوویچ عصر پنجشنبه پس از پیروزی 2 بر صفر تیمش 
برابر استقلال خوزستان افزود: بازی درخشان و برد با استحقاقی 
داشتیم. خوشحالم که این همه طرفدار برای روحیه دادن به ما 

به ورزشگاه آمدند و ما را با خیال راحت راهی تعطیلات کردند.
وی در پاسخ به سئوالی درباره رضایت از عملکرد خط دفاعی 
پرسپولیس گفت: از تمام بازیکنانم رضایت دارم. در خط دفاعی 
اصلا به تیم حریف فرصت ندادیم و برتر بودیم. در میانه زمین نیز 

مسلط بودیم و فوتبال را از حریف گرفته و مال خود کردیم. 
سرمربی پرسپولیس با بیان اینکه در تمام بازی ها خود عالی بازی 
کرده و در فرم ایده آل قرار گرفته ایم، افزود: تیم جوان، محکم و 
سرعتی را تشکیل داده ایم و پیروزی برابر استقلال خوزستان انگیزه 
و آرامش مضاعفی را برای ادامه کار به ما می دهد. برانکو در پاسخ 
به سئوالی درباره قول قهرمانی در لیگ برتر فوتبال گفت: پس از 
بازی با ذوب آهن که در انتهای جدول قرار داشتیم، اعلام کردم که 
ادعای قهرمانی داریم و این حق را داریم که مانند تمام تیم ها برای 
قهرمانی بجنگیم و با عملکرد خود نشان دادیم که استحقاق قهرمانی 
را داریم.وی در پاسخ به سئوالی درباره جذب بازیکنان جدید به تیم 
پرسپولیس تصریح کرد: اکنون به سختی می توانیم بازیکنی را پیدا 
کنیم که به تیم اضافه شود زیرا بازیکنان خوب و عالی قراردادهای 
محکمی با تیم های خود دارند. برانکو همچنین با تبریک آغاز سال 
ایرانیان  و  به هموطنان خود  میلاد حضرت مسیح)ع(  و   2016
مسیحی افزود: هیچ چیزی بهتر از این نیست که تعطیلات سال نو 

میلادی با پیروزی در لیگ همراه با پرسپولیس شروع شود. 
 سرمربی استقلال خوزستان: پرسپولیس از ما بهتر بود 

سرمربی تیم فوتبال استقلال خوزستان با تاکید براینکه تیمش 
برابر پرسپولیس تهران بازی خوبی انجام نداد، گفت: پرسپولیس در 
عبدالله ویسی عصرپنجشنبه بعد از شکست 2 بر صفر شاگردانش 
برابر پرسپولیس در ورزشگاه آزادی تهران گفت: واقعا بازی خوبی 
نداشتیم و تحت فشار قرار گرفتیم .وی افزود: پرسپولیس در تمام 
نقاط زمین از ما بهتر بود و هیچ کدام از بازیکنان ما خوب نبودند. 

سرمربی استقلال خوزستان با این حال گفت که تیمش تنها در 
این دیدار تسلیم شد و در دیدارهای بعدی آماده خواهد بود.

ویسی در پاسخ به سوالی درباره اینکه تیم استقلال خوزستان در 
پایان لیگ برتر چه جایگاهی خواهد داشت، گفت: ما تمام تلاش 
خود را می کنیم که در بالای جدول بمانیم؛ زیرا انتظار از تیم ما 
بالا رفته است. وی ادامه داد: تمام تلاش خود را خواهیم کرد تا در 
نیمه بالای جدول بمانیم؛ ما جزو 5 تیم اول لیگ برتر خواهیم بود.

ملوان انزلی 2 - 2 استقلال تهران

آبی ها صدرنشین به تعطیلات رفتند

انتقام سرخ از قهرمان؛

پرسپولیس، استقلال  تهران را صدرنشین کرد
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علمی و سلامت

ثابت نگاه داشتن قند خون:

 غذاهایی که سریع قند را پایین می آورند 
احتمالا قبلا هم شنیده اید که ثابت نگاه داشتن قند خون مهم است. اما احتمالا نمی دانید 

که چرا و چگونه.
همه چیز با هضم شروع می شود

غذایی که ما می خوریم هضم شده و به مواد مغذی ضروری از جمله گلوکز، که بدن 
می تواند از آنها بعنوان سوخت استفاده کند، تجزیه می شود. انسولین که توسط لوزالمعده 
ترشح می شود، هورمونی است که به گلوکز کمک می کند به سلول ها وارد شده و بعنوان 

سوخت استفاده شود.
سطح گلوکز خون در طول روز، معمولا یک الگوی مواج دارد. مقدار گلوکز، درست پس 
از اینکه وعده ی غذایی تان هضم شد افزایش یافته، و چند ساعت بعد، قبل از وعده ی غذایی 
بعدی تان کاهش پیدا خواهد کرد. مطلوب این است که این الگوی مواج، ثابت نگاه داشته شود. 
یعنی اینکه نقطه ی اوج و نقطه ی فرود قند خون شما، باید در دامنه ای معین قرار داشته باشد.

خارج از این دامنه ی ایده آل، افزایش و کاهش قند خون می تواند با علائمی همچون ضربان 
نامنظم، خستگی، غلظت خون، تعریق، و یا حتی بیهوشی همراه باشد. درست است که این 
اتفاق ها می تواند با مصرف گلوکزهای مایع )در موارد افت قند خون( و یا داروهایی همچون 
انسولین )در موارد افزایش قند خون( به سرعت اصلاح شود، اما اگر این اتفاقات، مدام تکرار 
شوند، در طولانی مدت باعث ایجاد مشکلاتی خواهند شد. افت و افزایش های ناگهانی قند 
خون در طولانی مدت، می تواند به عروق قلب، کلیه، چشم ها و سیستم اعصاب شما آسیب 

وارد کند.
چه غذاهایی قند خون را افزایش می دهند؟

عمدتا هر چیزی که در بدن به گلوکز تجزیه شود قند خون را افزایش خواهد داد. بعنوان 
مثال حبوبات، لبنیات، میوه ها، و برخی از سبزیجات. چربی ها به خودی خود بر گلوکز خون 

تاثیری نمی گذارند، و تاثیر پروتئین هم بسیار ناچیز است.
یک راه برای مقایسه ی اینکه غذاها چگونه بر سطح گلوکز خونتان تاثیر می گذارند، یک 
سیستم اندازه گیری بنام شاخص قند یا GI است. شاخص قند، تاثیری که آن غذا بر سطح 
قند خون می گذارد را اندازه گیری، و آنرا با همان مقدار قند مقایسه می کند. محدوده ی این 

اندازه بین 0 تا 100 است، که 100 با بیشترین مقدار، تاثیر قند خالص بر خون را دارد.
غذاهایی با شاخص قند پایین )کمتر از 55( باعث خواهند شد تا افزایش قند خونتان آرامتر 
و کمتر باشد. این غذاها را نان های کامل، کورن فلکس های پر فیبر، حبوبات، اغلب میوه ها، و 
شیر تشکیل می دهند. غذاهایی که شاخص قند بالایی دارند )بیشتر از 70( می توانند باعث 
افزایش سریع و بیشتر سطح قند خون شوند. این غذاها شامل نان سفید، نوشیدنی های 

ورزشی، برخی از کورن فلکس ها، و بعضی از میوه های شیرین خواهد بود.
افزودن مواد غذایی هضم آهسته

بعضی از مواد غذایی به هضم آهسته کمک می کنند، بدین معنی که گلوکز به آرامی توسط 
جریان خون جذب شده و سطح قند خون بطور ناگهانی افزایش پیدا نخواهد کرد. این مواد 
غذایی را فیبرها، پروتئین ها و چربی ها تشکیل داده اند. بعنوان مثال، اگر بجای خوردن آبمیوه، 
یک میوه ی کامل بخورید، فیبر اضافه شده که بواسطه ی خوردن میوه ی کامل به بدنتان 

رسیده، کمک خواهد کرد تا قند خون به آرامی افزایش یابد.
بدین ترتیب، نباید غذاهایی که شاخص قند بالایی دارند را کاملا حذف کنید، بلکه ایده ی 
بهتر این است که آنها را با غذاهایی که شاخص قندشان پایین است، ترکیب کنید. بعنوان 
مثال بعضی از کورن فلکس ها شاخص قند بالایی دارند، اما هنگامی که به آنها شیر اضافه 
می کنید، پروتئین و چربی شیر به کند شدن فرایند هضم آن وعده کمک کرده و شاخص 

قندش را پایین می آورد.
خوردن در زمان مناسب

زمان بندی وعده های غذایی تان هم به جلوگیری از افت و افزایش ناگهانی قند خون کمک 
خواهد کرد. حتما صبحانه را بخورید، چرا که صبح ها قند خون شما در پایین ترین سطح قرار 
دارد. صبحانه نخوردن بدین معنی است که قند خونتان همچنان پایین خواهد ماند، و عملا 
آنقدر پایین هست که علائم افت قند خون در شما پدیدار شود. همچنین در طول روز هم 
بصورت منظم وعده های غذایی داشته باشید، چرا که زمان زیادی غذا نخوردن باعث افت قند 

خون خواهد شد.
تنها راه برای کاهش قند خون )در شخصی که دیابت ندارد( این است که صبر کند. ورزش 
کردن هم می تواند به این فرایند سرعت دهد، چرا که هنگام فعالیت های فیزیکی، بدن شما 

برای تامین انرژی از گلوکز استفاده می کند.
تست سطح گلوکز

اگر نگران سطح قند خونتان هستید، تست سریع گلوکز روشی است که به توصیه ی 
پزشکان می توانید با استفاده از آن قند خونتان را تحت نظر داشته باشید. بعلاوه تست دیگری 
بنام Hemoglobin A1cنیز وجود دارد. این تست اندازه خواهد گرفت که در سه ماه 

گذشته قند خونتان چقدر خوب کنترل شده است.
اگر دیابت تشخیص داده شود، حتما باید با دکترتان درباره ی کنترل قند خونتان توسط 
داروها و یا اگر احتیاج بود، انسولین، صحبت کنید. همچنین می توانید با یک متخصص 
تغذیه نیز صحبت کنید تا با توجه به شاخص قند غذاها، یک برنامه ی غذایی مختص شما 

تدوین کند.

آسمی ها باید آنفلوآنزا را جدی تر بگیرند

شاید فکر کنید آنفلوآنزای شما فرقی با دیگران ندارد، اما شما به عنوان یک مبتلا به آسم، 
باید آنفلوآنزا را بسیار جدی تر بگیرید. آنفلوآنزا برای شما نسبت به سایر افرادی که ریه های 

سالمی دارند، ملاحظات خاصی را در برمی گیرد.
ویروس آنفلوآنزا موجب التهاب و تورم ریه ها شده و ممکن است علائم آسم را تشدید 

نماید، مانند:
- خس خس سینه 

- گرفتگی قفسه سینه 
- تنگی نفس

 - سرفه مزمن
همچنین آنفلوآنزا می تواند منجر به ذات الریه و مشکلات دیگر تنفسی شود و عفونت 
تنفسی هم برای فرد مبتلا به آسم بسیار خطرناک تر است تا برای کسی که آسم ندارد. در 
حقیقت، احتمال این که کودکان و بزرگسالان مبتلا به آسم در زمان شیوع آنفلوآنزا به دلیل 
بیماری های تنفسی حاد در بیمارستان بستری شوند بسیار بیشتر است نسبت به بیمارانی 

که آسم ندارند.
پیگیری دقیق روند درمان آسم، بسیار مهم و کلیدی است. همین طور راهکارهای اضافی 

دیگری که باید در زمان شیوع آنفلوآنزا در پیش بگیرید ضرورت دارد.
وقتی آسم و آنفلوآنزا دارید چه مداوایی باید انجام دهید؟

پزشکان، آنفلوآنزا را با دسته ای از داروها به نام آنتی ویرال ها یا ضدویروس ها درمان می 
کنند. اگر آنفلوآنزا بگیرید، این داروها در کاهش خطر بدتر شدن آسم مهم هستند، و می توانند 
از بیماری های شدیدتر مانند ذات الریه پیشگیری نمایند. ضدویروس ها تنها با تجویز پزشک 

در دسترس شما قرار می گیرند.
همه آسمی ها که مشکوک به داشتن آنفلوآنزا هستند و یا کسانی که تست تشخیص 

آنفلوآنزای شان مثبت بوده، باید داروهای ضدویروس را مصرف کنند
بسته به شیوع آنفلوآنزا در محیط تان، ممکن است پزشک یکی از این داروها و یا ترکیبی از 

آنها را که در دسترس هستند برای تان تجویز نماید:
- اوسلتامیویر

- زانامیویر
 - ریمانتیدین

آیا حتما باید دارو مصرف کنم؟ نمی توانم صبر کنم تا بهتر شوم؟
به طور کلی، همه آسمی ها که مشکوک به داشتن آنفلوآنزا هستند و یا کسانی که تست 
تشخیص آنفلوآنزای شان مثبت بوده، باید داروهای آنتی ویرال یا ضدویروس را مصرف کنند.

بر خلاف آنهایی که آسم ندارند، شما می توانید از داروهای ضدویروس بهره ببرید، حتی اگر 
48 ساعت بعد از ظهور علائم، آنفلوآنزا تشخیص داده شود. به محض این که نسبت به این 
بیماری مشکوک شدید به پزشک مراجعه کنید. اگر آسم دارید و واکسن نزده اید، ممکن است 

پزشک تان توصیه کند به محض تشخیص آنفلوآنزا این واکسن را دریافت کنید.
اگر در نزدیکی فرد مبتلا به آنفلوآنزا باشم، می توانم پیشگیری کنم؟

بیماران مبتلا به آسم اگر در نزدیکی فردی که آنفلوآنزا دارد هستند، می توانند داروهای 
ضدویروسی را که در بالا نام برده شد استفاده کنند تا از ابتلا به آنفلوآنزا پیشگیری نمایند که 
به این کار شیموپروفیلاکسی یا اقدام پیشگیرانه می گویند.  بر خلاف شیوه ای که در خودِ 
درمان وجود دارد، اگر بیشتر از 48 ساعت گذشته باشد پزشک برای تان شیموپروفیلاکسی در 
نظر نمی گیرد، بنابراین به محض این که در معرض این ویروس قرار گرفتید به پزشک مراجعه 
کنید. به احتمال زیاد به مدت 10 روز تا دو هفته باید دارو مصرف کنید و تحت مداوا باشید.

شیموپروفیلاکسی احتمال ابتلا به آنفلوآنزا را کاهش می دهد، اما کاملا این احتمال را صفر 
نمی کند. بنابراین اگر بعد از این اقدام پیشگیرانه، هر گونه علامتی از آنفلوآنزا را داشتید به 

پزشک مراجعه نمایید.
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محققان سوئدی برای حل معضل عدم دسترسی به برق در نواحی دورافتاده، دست به ساخت 
کوچکترین شارژر سلول سوختی جهان زده اند که براحتی درون جیب یا کیف قرار می گیرد.

 پیش از این شرکت های SiGNa Chemistry و myFC شارژر سوخت سلول/باتری 
PowerTrekk را تولید کرده بودند اما با وجود این که یک دستگاه دستی و قابل حمل است، 
اما دارای اندازه بزرگی است. اکنون فناوری JAQ شرکت myFC این مشکل را حل کرده است.

هر دو دستگاه PowerTrekk و جانشین قدرتمندتر آن از شکل بلوک مانند برخوردارند 
و دارای یک باتری لیتیوم یونی هستند که توسط یک سلول سوخت هیدروژن داخلی شارژ 
می شود.این سلول در عوض با آب و صفحه های قابل تعویض سیلیکون سدیم کار می کند.در 
مقایسه، سلول سوختی پنج ولت/یک آمپر JAQتقریبا به اندازه و شکل یک تلفن همراه هوشمند 
بوده و از باتری های قابل حمل فوق نازک نیرو می گیرد که به آسانی با آب و نمک بارگذاری 
می شوند. هنگامی که یکی از آن باتری ها در سلول سوختی بارگذاری می شود، هیدروژن تولید 
می شود و JAQ شروع به شارژ تلفن یا تبلت کاربر می کند.اگر چه این باتری های فوق نازک 
1800 میلی آمپر بر ساعت، از مواد بازیافت شده ساخته شده اند، متاسفانه آنها برای شارژ تنها 
یک تلفن ساخته شده اند و پس از استفاده باید دور انداخته شوند.شرکت myFC ادعا می کند 
که راه اندازی اولیه JAQs در حال حاضر انجام شده و بخش عمده راه اندازی آن به زودی انجام 

می شود. قیمت اولیه این دستگاه 5.35 دلار اعلام شده است. 

ابداع روشی کم هزینه برای تولید نانوذرات فلزی در کشور

دانشمندان موفق به ساخت نخستین الاستومرهای کریستال مایع شدند

نانوذرات اکسید فلزی با روشی کم هزینه ساخته شد

محققان دانشگاه شهید بهشتی در تحقیقات خود، اقدام به تولید نانوذرات فلزی با خواص نوری 
ویژه قابل کاربرد در علم مواد، لیزر و فناوری ارتباطات کردند.

 با توجه به رشد روز افزون استفاده از نانوذرات فلزی و اکسید های آن ها در علوم مختلف در 
سال های اخیر، سنتز و طراحی این مواد نیز با رشد وسیعی روبرو شده است. تا کنون روش های 
مختلفی از جمله روش های رادیویی، تجزیه  گرمایی، تجزیه  شیمیایی و غیره برای ساخت نانو 
مواد فلزی و اکسید های آن ها استفاده شده است که بسیاری از آن ها زمان بر و پر هزینه هستند.

سید سعید سید حسینی داورانی، یکی از محققان این طرح اظهار داشت: هدف از انجام این 
تحقیق، دستیابی به روشی با بازدهی بالا و سرعت بیشتر جهت سنتز نانوذرات اکسید فلزی بوده 

که برای این منظور از روش سونوالکتروشیمی استفاده شده است.
وی پیرامون مزیت های روش مذکور افزود: روش سونوالکتروشیمی یکی از ساده ترین و کم 
هزینه ترین روش ها در تولید نانوذرات است. این روش که ترکیبی از امواج فراصوت با روش 
متداول الکتروشیمی است، نسبت به روش الکتروشیمی منجر به تشکیل ذراتی با ابعاد کوچکتر 

در حد نانومتر می شود.
وی ادامه داد: ضمن اینکه استفاده از امواج فراصوت در طول فرایند، سرعت واکنش را نیز به 

مقدار زیادی افزایش می دهد؛ به همین دلیل در مقایسه با سایر روش ها در این روش می توان با 
سرعت بالاتر و راندمان بیشتر محصول را تولید کرد.

سید حسینی داورانی عنوان کرد: نانوذرات تولید شده در این طرح، به دلیل ویژگی های نوری 
منحصر بفرد خود، قابلیت کاربرد در علم ساخت لیزر، فناوری ارتباطات، حسگرهای فلورسانسی، 

ترانزیستورها، تجزیه ی زیستی و غیره دارند.
این محقق در توضیح کامل تر نتایج حاصل شده بیان کرد: در مقایسه  تأثیر هم زدن مکانیکی با 
شدت بالا و کاربرد امواج فراصوت مشخص شد که ذرات نانوساختار تنها در حضور امواج فراصوت 
تشکیل می شوند. از طرفی بررسی خصوصیات نوری نانوذرات سنتز شده به کمک دستگاه طیف 
سنجی ماوراء بنفش و نور مرئی و نیز دستگاه فوتولومینسانس صورت گرفت. نتایج حاکی از این 
بود که با کوچک شدن اندازه  ذرات طیف جذب و نشر نانوذرات به سمت امواج الکترو مغناطیس 

با انرژی بیشتر و طول موج های کوتاه تر جابجا می شود.
وی ا دامه داد: در روش مورد استفاده در این طرح، تابش امواج فراصوت نقش کلیدی در 
سنتز ترکیبات با ساختار نانو دارد. در واقع، هنگامی که امواج فراصوت در سیستم به کار گرفته 
می شود، حباب های تولید شده به صورت نامتقارن متلاشی می شوند. این نوع متلاشی شدن 
نامتقارن باعث تشکیل میکروجت هایی با سرعت بالا در مایعات و نیز امواج شوک با سرعت بالا 

در ذرات جامد می شود.
وی افزود: در نتیجه برخوردهایی بین ذره ای ایجاد می شود که بر اثر آن ذرات ریز تر شده و 

ترکیبات نانو ساختار تشکیل می شود.
سید حسینی داورانی تأکید کرد: از آنجا که عوامل مختلفی در روش سونوالکتروشیمی بر 
روی اندازه  ذرات مؤثر هستند، به همین منظور در تحقیقات تکمیلی، تأثیر دانسیته  جریان بر 
روی اندازه ذرات مورد بررسی قرا رگرفته است که مقاله این کار در حال حاضر پذیرفته شده و 

در دست چاپ است.
دکتر سید سعید سید حسینی داورانی، دکتر مصطفی محمدپور امینی، اعضای هیات علمی 
دانشگاه شهید بهشتی، دکتر اکرم شهرجردی فارغ التحصیل دکتری شیمی تجزیه و دکتر عزت 
ا... نجفی فارغ التحصیل دکتری و پسا دکتری شیمی معدنی از این دانشگاه در انجام این طرح 

همکاری داشته اند.

توسط محققان کشور صورت گرفت؛

ترمیم سریع سوختگی درجه 3
 با زخم پوش های نانویی

محققان ایرانی با فناوری نانو موفق به تهیه زخم پوش هایی با قابلیت ترمیم سریع زخم های 
عمیق شدند.

حامد دائمی، برگزیده هفدهمین جشنواره جوان خوارزمی با عنوان طرح پژوهشی »بررسی 
ویژگی های زیستی و کاتالیزوری نانوساختارهای حاوی آلژینات و پلی یورتان« گفت:  این 
طرح متشکل از دو بخش اصلی است که در بخش نخست به تهیه مواد پلیمری بر پایه نانو 
ساختارهای پلی یورتان و آلژینات و بررسی کاربردهای زیستی ترکیبات حاصل در مهندسی 
بافت رگ، مهندسی بافت پوست، جذب آلاینده های زیستی و دارویی و سامانه های تحویل 
سلول و دارو پرداخته شد.وی ادامه داد: در بخش دوم به تهیه و بررسی ویژگی های چند 
نانوکاتالیست پلیمری سبز از جمله »پلی یروتانی«، »نمک های آلژینات«، »آلژینات«، »آلژینات 
اسید« و »نانو ذرات مغناطیسی آلژینات« پرداختیم.به گفته دائمی، امکان کاربرد الاستومرهای 
پلی یورتانی برپایه آلژینات به عنوان سرخرگ مصنوعی با خواص مکانیکی برجسته ، تهیه زخم 
پوش های با قابلیت ترمیم سریع زخم های عمیق و زخم های حاصل سوختگی درجه سه، 
ساماندهی میکروژلی تزریقی هوشمند برای بارگیری دارو با سلول از نتیجه این طرح به شمار 
می روند.وی اظهار داشت: همچنین حذف سریع و موثر آلاینده های زیست محیطی از جمله 
مهم ترین نوآوری ها و نتایج بخش اول این پژوهش محسوب می شود.وی افزود: پلی یورتان 
ها یکی از مهم ترین پلیمرهای مورد استفاده در دنیا هستند ولی کاملا از مواد نفتی به دست 
می آیند و ما تلاش کردیم در پروژه خود قسمتی از این مواد نفتی را با مواد طبیعی جایگزین 
کنیم به این ترتیب که پلیمر طبیعی به نام آلژینات که از جلبکها به دست می آید جایگزین 
قسمت قابل توجهی از مواد نفتی شد.وی با اشاره به استفاده از آلژینات در داخل مواد سازنده 
زخم پوش ها گفت: این زخم پوش علاوه بر جلوگیری از ورود آلاینده ها به داخل زخم، به روند 
ترمیم سریع زخم های عمیق و زخم های حاصل از سوختگی های درجه سه کمک می کند.

ساخت کوچک ترین شارژر سلول سوختی جهان

محققان دانشگاه شهید بهشتی در تحقیقات خود، اقدام به 
تولید نانوذرات فلزی با خواص نوری ویژه و قابل کاربرد در علم 
مواد، لیزر و فناوری ارتباطات کرده اند؛ روش استفاده شده در 
این تحقیق می تواند به عنوان یک مسیر جایگزین برای تهیه  
نانوذرات باشد که در مقایسه با سایر روش های رایج، علاوه بر 
افزایش راندمان و سرعت تولید، حذف محصولات جانبی را 

در تولید نانوذرات در پی خواهد داشت.
دکتر سید سعید سید حسینی داورانی، عضو هیأت علمی 
دانشگاه شهید بهشتی و از محققان طرح اظهار کرد: با توجه 
به رشد روزافزون استفاده از نانوذرات فلزی و اکسید های 
آن ها در علوم مختلف در سال های اخیر، سنتز و طراحی این 
مواد نیز با رشد وسیعی روبرو شده است. تا کنون روش های 
مختلفی از جمله روش های رادیویی، تجزیه  گرمایی، تجزیه  
شیمیایی و غیره برای ساخت نانو مواد فلزی و اکسید های 
و  زمان بر  آن ها  از  بسیاری  که  است  استفاده شده  آن ها 

پرهزینه هستند.
به گفته  وی، هدف از انجام این تحقیق، دستیابی به روشی 
با بازدهی بالا و سرعت بیشتر جهت سنتز نانوذرات اکسید 
فلزی بوده است. برای این منظور از روش سونوالکتروشیمی 

استفاده شده است.

سید حسینی داورانی با اشاره به مزیت های روش مذکور 
کم  و  ساده ترین  از  یکی  سونوالکتروشیمی  روش  افزود: 
هزینه ترین روش ها در تولید نانوذرات است. این روش که 
ترکیبی از امواج فراصوت با روش متداول الکتروشیمی است، 
نسبت به روش الکتروشیمی منجر به تشکیل ذراتی با ابعاد 
کوچکتر در حد نانومتر می شود. ضمن این که استفاده از 
امواج فراصوت در طول فرایند، سرعت واکنش را نیز به مقدار 
زیادی افزایش می دهد. به همین دلیل در مقایسه با سایر 
روش ها در این روش می توان با سرعت بالاتر و راندمان بیشتر 

محصول را تولید کرد.
وی خاطرنشان کرد: نانوذرات تولید شده در این طرح، به 
دلیل ویژگی های نوری منحصر بفرد خود، قابلیت کاربرد در 
علم ساخت لیزر، فناوری ارتباطات، حسگرهای فلورسانسی، 

ترانزیستورها، تجزیه  زیستی و غیره دارند.
این محقق در توضیح کامل تر نتایج حاصل شده عنوان 
کرد: در مقایسه  تأثیر هم زدن مکانیکی با شدت بالا و 
کاربرد امواج فراصوت مشخص شد که ذرات نانوساختار 
تنها در حضور امواج فراصوت تشکیل می شوند. از طرفی 
بررسی خصوصیات نوری نانوذرات سنتز شده به کمک 
دستگاه طیف سنجی ماوراء بنفش و نور مرئی و نیز دستگاه 

فتولومینسانس صورت گرفت. نتایج حاکی از آن بود که با 
کوچک شدن اندازه  ذرات طیف جذب و نشر نانوذرات به 
سمت امواج الکترومغناطیس با انرژی بیشتر و طول موج های 

کوتاه تر جابجا می شود.
وی یادآور شد: لازم به توضیح است که در روش مورد 
استفاده در این طرح، تابش امواج فراصوت نقش کلیدی در 
سنتز ترکیبات با ساختار نانو دارد. در واقع، هنگامی که امواج 
فراصوت در سیستم به کار گرفته می شود، حباب های تولید 
شده به صورت نامتقارن متلاشی می شوند. این نوع متلاشی 
شدن نامتقارن باعث تشکیل میکروجت هایی با سرعت بالا 
در مایعات و نیز امواج شوک با سرعت بالا در ذرات جامد 
می شود. در نتیجه برخوردهایی بین ذره ای ایجاد می شود 
که بر اثر آن ذرات ریز تر شده و ترکیبات نانو ساختار تشکیل 

می شود.
 سید حسینی داورانی در پایان تأکید کرد: از آنجا که 
عوامل مختلفی در روش سونوالکتروشیمی بر روی اندازه  
ذرات مؤثر هستند، به همین منظور در تحقیقات تکمیلی، 
تأثیر دانسیته  جریان بر روی اندازه ذرات مورد بررسی قرار 
گرفته است که مقاله این کار در حال حاضر پذیرفته شده و 

در دست چاپ است. 

دانشمندان دانشگاه ایالتی »کنت« موفق به ساخت اولین الاستومرهای کریستال مایع 
برای استفاده در حسگرهای پیشرفته شدند.

 پروفسور »پیتر پالفی موهورای« از دانشگاه ایالتی کنت، اخیرا بر اساس مطالعات پیشین 
که در سال 2001 با همکاری "بهمن طاهری" دانشمند ایرانی انجام داده بود، اولین 
الاستومرهای کریستال مایع کلستریک را تولید کرد که دارای ویژگی های خاصی هستند.

الاستومرهای کریستال مایع )LCEs( در اصل لاستیک هایی با ویژگی های کریستال 
مایع هستند و دارای کاربردهای جذابی به ویژه در زمینه نور، فوتونیک، ارتباطات از راه دور 
و پزشکی هستند. به گفته وی این ویژگی ها الاستومرها را قادر می سازد تا نور لیزر را به 

دقت و بدون استفاده از آینه ساطع کنند.
این مواد هنگامی که در معرض نور، حرارت، گاز و محرک های دیگر قرار می گیرند، 
انحنا یافته، خمیده می شوند، پیچ می خورند و کش می آیند و چون تا حد زیادی واکنشی 

هستند، برای کاربردهایی مانند تولید عضلات مصنوعی ، رگ های خونی، حسگرها، 
موتورهای ارتجاعی و سیستم های تحویل دارو ایده آل هستند.

پیش از این، برخی از دانشمندان بزرگ نشان داده بودند که کریستال های مایع در یک 
الاستومر کریستال مایع را می توان برای برگرداندن نور لیزر استفاده کرد؛ اما کنترل تنظیم 
این پرتو ممکن نبود. در حال حاضر، با استفاده از یک نوع جدید از الاستومر کریستال مایع 

کلستریک، آنها بر این محدودیت غلبه کردند.
در تست های آزمایشگاهی، یک حفره در الاستومر کریستال مایع با موفقیت برای 

تشکیل یک پرتو قابل تنظیم نور لیزر مورد استفاده قرار گرفت.
پیتر پالفی موهورای اظهار کرد: این کیفیت می تواند ماده را برای برنامه های کاربردی 
سنجش مواد خاص ایده آل سازد.  وی افزود: این ماده را می توان در کفش افراد دیابتی قرار 

داد و از آن برای اندازه گیری تنش برشی در پای آنها استفاده کرد. 

6راه خانگی برای سفید کردن دندان ها 
دوباره وقت آن شده که در مهمانی های مختلفی شرکت کنید و مرتبا عکس بیندازید. 
به  مراجعه  برای  زمان  پیداکردن  اما  است.  ضروری  دندانهایتان  کردن  سفید  پس 
دندانپزشک، همیشه ممکن نیست و گاهی اوقات شما نمی خواهید که برای کمی روشن تر 
کردن دندانهایتان، مقدار زیادی مواد شیمیایی روی آنها بمالید. خوشبختانه، مجبور نیستید 

این کار راانجام دهید. فقط کافی است این جایگزین های خانگی ساده را امتحان کنید.
1. خمیر پراکسید هیدروژن و جوش شیرین: کیت آربیتمن، یک دندانپزشک در 
نیویورک می گوید: جوش شیرین و پراکسید هیدروژن جزء قدیمی ترین راه حل های 
خانگی سفید کردن دندانها هستند. مردم از شستشوی دندانها با پراکسید هیدروژن رقیق 
به مدت چند ثانیه، نتایج خوبی گرفته اند. او همچنین توصیه می کند که جوش شیرین 
و پراکسید هیدروژن را با هم مخلوط کنید تا به شکل خمیر درآید و بجای خمیر دندان 
معمولی، از آن استفاده کنید. چند قطره از پر اکسید هیدروژن 3 درصد را به جوش شیرین 
ساده اضافه کنید و آن را مخلوط کنید تا به شکل خمیر درآید. سپس روی مسواکتان 
بمالید و با آن، دندانهایتان را مسواک کنید. جری کوراتولا که یک دندانپزشک جوان سازی 
دندان در نیویورک است می گوید: نباید از این خمیر، هر روز و بطور مداوم استفاده کنید 
زیرا هر دو ماده این خمیر، خاصیت سایندگی دارند. او توصیه می کند که از این درمان 
خانگی برای 3تا 5روز استفاده کنید و سپس قبل از استفاده مجدد، 3 تا 6 ماه صبر کنید.

2. خمیر توت فرنگی: کوراتولا می گوید: توت فرنگی حاوی اسید مالیک است که برای 
پاک کردن لکه های قهوه، شراب قرمز و چای از روی دندانها، فوق العاده است. یک یا دو 
عد توت فرنگی را له کنید و حدود یک قاشق چایخوری جوش شیرین به آن اضافه کنید. 
با استفاده از مسواک کودکان )که باعث می شود دسترسی بهتری به فواصل بین دندانها 
داشته باشید( این مخلوط را بمدت 5 تا 7 دقیقه روی دندانهایتان بمالید )پس از شستشو( 
با استفاده از نخ دندان، تمام دانه های توت فرنگی موجود در فواصل بین دندانها را خارج 
کنید. در این مورد هم، اگر بیش از حد از این خمیر استفاده کنید، اسید موجود در خمیر 
می تواند باعث ساییده شدن دندان ها شود و در نهایت آنها را بیشتر مستعد لکه شدن کند. 

بنابراین از این درمان، هر روز استفاده نکنید.
3. مالیدن موز: کوراتولا می گوید: شما می توانید از قسمت داخلی پوست موز که سرشار 
از پتاسیم، منیزیم، منگنز و دیگر مواد معدنی است، برای سفید کردن دندانهایتان استفاده 
کنید. این مواد معدنی با ارزش در موز، جذب مینای دندانهای شما می شوند و اثر سفید 
کنندگی دارند. او توصیه می کند: بعد از مسواک زدن و نخ دندان کشیدن، یک موز رسیده 
را پوست بکنید و قسمت داخل پوست را به مدت 2 دقیقه روی دندانهایتان بمالید. سپس 

دهان را بشویید و قبل از خواب نیز این کار را تکرار کنید.
4. شستشو با سرکه سیب: کوراتولا می گوید که سرکه سیب رقیق کمک می کند 
تا قدرت لکه بری هر خمیر دندانی بیشتر شود. او توصیه می کند که سرکه سیب را رقیق 
کنید یعنی سه قسمت آب را به یک قسمت سرکه سیب اضافه کنید و سپس آن را با یک 

خمیر دندان کاملا طبیعی، مخلوط کنید و طبق معمول مسواک بزنید.
5. خمیر روغن نارگیل: شستشوی دهان با روغن، به لطف افراد مشهوری مانند 
گوئینت پالترو و شایلن وودلی که این کار را انجام می دهند، بسیار متداول شده است. وین 
پری، مدیر عامل و رئیس توسعه محصول Greensations )برندی که فقط محصولات 
کاملا طبیعی می فروشد( می گوید: روغن نارگیل حاوی اسیدهای چربی است که وقتی با 
بزاق انسان تماس پیدا می کنند، به آنزیم های سفید کننده دندان تجزیه می شوند. ترکیب 
بزاق شما و این اسیدهای چرب، یک مولکول اکسیژن تولید می کند که لکه روی دندان را 
برطرف می کند. این رادیکال آزاد که اکسید شده، یک واکنش شیمیایی ایجاد می کند که 
لکه ها را با مسواک زدن و شستشو از بین می برد. اما چرخاندن روغن در دهان بمدت 20 
دقیقه، برای همه خوشایند نیست. پری به جای آن یک دستور خمیر روغن نارگیل را که 
بسیار هم ساده است پیشنهاد می کند: اول، یک فنجان روغن نارگیل را گرم کنید تا مایع 
شود سپس دو قاشق چایخوری جوش شیرین و 5 تا 10 قطره اسانس طبیعی نعناع به این 
مایع اضافه کنید و مخلوط کنید. این نعناع، خاصیت خوشبو کنندگی و ضد میکروبی دارد 

و لثه های شما را سالم نگه می دارد. 
6. خمیر زغال چوب: جوزف بنکر، یک دندانپزشک در نیوجرسی می گوید: زغال چوب 
فعال یکی از جدیدترین اصطلاحات پر سر و صدای امروزی است زیرا فواید سم زدایی دارد. 
معلوم شده که این ماده، یک راه حل خانگی عالی برای سفید کردن دندانها نیز می باشد. 
او توضیح می دهد که این دانه ها، بسیار متخلخل هستند و قبل از اینکه باکتری، دندانها را 
لکه کند به باکتری می چسبند.او می گوید: زغال چوب را با مقدار کمی آب مخلوط کنید 
و به آرامی روی تمام سطوح دندانها بمالید. بگذارید این زغال چوب فعال بمدت 2دقیقه 
روی دندانهایتان بماند و سپس تا زمانیکه تمام زغال چوب از دندانها پاک شود، دهان را 

با آب بشویید.

مصرف روزانه ی آب برای بدن لازم و فوق العاده است و همه ی ما به این امر مهم واقف 
هستیم. تمام متخصصان حوزه ی سلامت تأکید زیادی در مصرف روزانه ی آب دارند که 
یکی از مایعات مفید و محرک عملکرد ارگان های بدن محسوب می شود. اما برای خیلی از 
افراد خوردن آب خالی خوشایند نیست. غافل از اینکه روش های متعددی برای مصرف آب 
وجود دارد و یکی از بهترین روش ها اضافه کردن مقداری عسل و تهیه ی شربت آن است. 
این ماده ی غذایی فوق العاده یکی از ترکیبات طبیعی و سرشار از خواص برای سلامتی است.

عسل یکی از شناخته شده ترین مواد غذایی شیرین در سرتاسر جهان است که از دوره ی 
باستان تاکنون مورد استفاده قرار گرفته است. این ماده ی غذایی خاصیت درمانی دارد و در 
ترکیب بسیاری از داروهای سنتی استفاده می شود. امام علی علیه السلام در مورد عسل می 
گویند: العَْسَلُ شِفَاءٌ مِنْ کُلِّ دَاءٍ وَ لَا دَاءَ فیِهِ یقُِلُّ البَْلغَْمَ وَ یجَْلُو القَْلبْ. عسل شفای هر بیماری 

ای است و هیچ بیماری در آن نیست، بلغم را کم و قلب را جلا می دهد.
شما می توانید با حل کردن عسل در مقداری آب یک شربت خوش طعم و صددرصد 
طبیعی و البته معجزه گر تهیه کنید. با همین کار ساده خدمت زیادی به ارتقای سلامتی و 
پیشگیری از برخی بیماری ها می کنید. در این مطلب در خصوص اثرات مثبت مصرف روزانه 

ی شربت عسل در بدن صحبت می کنیم. لطفاً با ما همراه باشید.
شربت عسل: پایان بخش مشکلات معده

درست است که نوشیدن ترکیب آب و عسل یک روش مؤثر برای افزایش آب مصرفی و 
مرطوب نگه داشتن بدن است؛ اما همین کار ساده باعث دفع بسیاری از بیماری ها و مشکلات 
روزمره نیز می شود. التهاب شکم و گاز جزو مشکلات رایج و البته آزاردهنده هستند. در 
اکثر موارد این مشکلات ناشی از حالت اسیدیته ی بدن هستند که در نتیجه ی تغذیه ی 
نامناسب حاصل می شود. برای مقابله با این مشکلات می توانید یک قاشق عسل را با یک 
لیوان آب مخلوط کرده و میل کنید. این کار باعث خنثی شدن گازها و پایان بخشیدن به 

این مشکل خواهد شد.
شربت عسل و تقویت سیستم ایمنی بدن

ترکیب عسل با آب ولرم یعنی تهیه یک نوشیدنی انرژی زای طبیعی. این شربت باعث 
افزایش و بهبود راندمان جسمی و روحی می شود

حساس و آسیب پذیر بودن سیستم ایمنی بدن به معنی ابتلا به بیماری های تنفسی و 
انواع بیماری های عفونی است که بر اثر میکروارگانیسم ها بروز می کنند. یک روش ساده و 

مؤثر برای تقویت سیستم ایمنی بدن ترکیب عسل طبیعی و آب ولرم است.
عسل حاوی آنزیم ها، ویتامین ها و مواد معدنی است که به حذف باکتری های مضر کمک 
می کند بدون اینکه به فلور روده آسیبی وارد کرده باشد. علاوه بر این عسل مانند یک آنتی 
بیوتیک طبیعی عمل می کند و حاوی آنتی اکسیدان های قوی است که به ناکار کردن 
رادیکال های آزاد کمک زیادی می کنند. بنابراین اگر می خواهید قدرت دفاعی بدنتان را بالا 

ببرید توصیه می کنیم روزانه شربت عسل نوش جان کنید.
شربت عسل برای سم زدایی از بدن

مخلوط آب ولرم و عسل یکی از بهترین مایعات طبیعی برای دفع مواد زائد از بدن هستند. 
در واقع عمل دفع این مواد زائد به سم زدایی بدن منجر شده و کولون را پاکسازی و عملکرد 

آن را بهبود می دهد. علاوه بر این افزودن مقدار کمی آب لیموترش نیز به این شربت باعث 
افزایش میزان ادرار شده و سلامت دستگاه ادراری را بالا می برد.

شربت عسل برای کاهش وزن
این تصور وجود دارد که عسل ماده ی غذایی مناسبی برای افرادی که در آرزوی رسیدن 
به تناسب اندام هستند نیست؛ چون طعم شیرینی دارد، اما باید گفت که عسل یک شیرین 
کننده ی صد در صد طبیعی است که در مقابله با قندهای سفید و تصفیه شده حاوی مواد 
مغذی سالم برای بدن می باشد. نوشیدن یک لیوان شربت عسل میل خوردن میان وعده 
های شیرین و فاقد ارزش غذایی را کاهش می دهد و به این ترتیب حدود 64 درصد کالری 

کمتری دریافت می کنید.
کاهش مصرف این میان وعده ها که حاوی قند تصفیه شده هستند روند کاهش وزن را 
سرعت می دهد. با این حال نمی توانید در کنار شربت عسل پرخوری نیز بکنید و انتظار 
داشته باشید لاغر شوید. کاهش وزن و رسیدن به تناسب اندام در نتیجه ی اصلاح رژیم 

غذایی و فعالیت بدنی است. بنابراین نمی توان از هیچ ماده ی غذایی انتظار معجزه داشت.
شربت عسل برای پر کردن باک انرژی

ترکیب عسل با آب ولرم یعنی تهیه یک نوشیدنی انرژی زای طبیعی. این شربت باعث 
افزایش و بهبود راندمان جسمی و روحی می شود. این نوشیدنی برای تأمین آب بدن مؤثر 
است و به دلیل دارا بودن قندهای طبیعی و کربوهیدرات ها بدون هیچ عارضه ی ثانوی باعث 

افزایش انرژی می شود.
عسل مانند یک آنتی بیوتیک طبیعی عمل می کند و حاوی آنتی اکسیدان های قوی است 
که به ناکار کردن رادیکال های آزاد کمک زیادی می کنند. بنابراین اگر می خواهید قدرت 

دفاعی بدنتان را بالا ببرید توصیه می کنیم روزانه شربت عسل نوش جان کنید
شربت عسل برای تسکین گلودرد

خواص آنتی بیوتیکی عسل برای مقابله با بسیاری از باکتری ها که در ناحیه ی گلو عفونت 
ایجاد می کنند و همچنین عامل آلرژی ها هستند مفید است. به همین دلیل است که در 
ترکیب انواع شربت های گیاهی و طبیعی ضد سرفه از این ماده استفاده می شود. عسل 
تسکین دهنده و ضدویروس است که برای مقابله با سرفه و سرماخوردگی مؤثر عمل می 
کند. عسل یک ماده ی محافظت کننده است و آب ولرم باعث کاهش تحریکات و سوزش 
گلو می شود. ترکیب این دو شما را از گلودرد خلاص می کنند. اکنون که روزهای سرد فرا 
رسیده و سرماخوردگی و گلودرد گریبان خیلی ها را گرفته است مصرف این شربت خالی 

از لطف نیست.
شربت عسل برای مقابله با بیماری های قلبی

این شربت طبیعی تأثیر زیادی روی سلامت سیستم قلب و عروق دارد. چون حاوی 
فلاوونوئیدها و دیگر ترکیبات آنتی اکسیدانی است که از اکسایش کلسترول بد در رگ 
ها ممانعت کرده و از بروز گرفتگی عروق یا تصلب شرایین پیشگیری می کند. این تأثیر 
باورنکردنی شربت عسل برای کاهش حملات قلبی و سکته ی مغزی مفید است. بنابراین 
برای افزایش سلامت قلب و مغزتان از حالا به فکر باشید و با مصرف مواد غذایی و نوشیدنی 

های سالمی مانند شربت عسل بدنتان را ایمن سازی کنید.

 شربت عسل: از سم زدایی بدن تا کاهش وزن
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اجتماعی 6

کارکرد هاي اجتماعي در امنیت پایدار

تعادل اجتماعي
اختلافاتي که از نظر علمي و سرمایه اي و یا اخلاقي و 
رفتاري در جامعه رخ مي دهد، باعث مي گردد تا آن جامعه 
از مسیر و توازن منطقي خود خارج شده و به بیراهه کشیده 
شود. در این فرآیند ناموزون، افراد عالم به خود بزرگ بیني و جاهلان به غفلت و ثروتمندان 
به تفاخر و مستمندان به چاپلوسي روي مي آورند. راه درمان این حالت اجتماعي، ایجاد تعادل 

و توازن یا به عبارت بهتر عدالت اجتماعي است.
علي)ع( خطاب به جابرابن عبدالله انصاري مي فرماید: »اي جابر، استواري دین و دنیا در 
چهار چیز است. عالمي که به علم خود عمل کند، جاهلي که از آموختن سر باز نزدند، 
بخشنده اي که در بخشش بخل نورزد و فقیري که آخرت خویش را به دنیا نفروشد.« – 

نهج  البلاغه حکمت 372
براي سامان یافتن اجتماع بایستي وزن کشي هایي که رنگ و بوي تفاخر و تکبر دارد کنار 
گذاشته شده و به جاي آن تکریم و تواضع جایگزین گردد. به این صورت که هر فردي 
بر اساس شایستگي هاي فردي خود از نظر علمي و سرمایه اي و مسئولیتي و خانوادگي 
دچار بیش انگاري و کم انگاري نشده و به آنچه که خداوند و روابط متعارف اجتماعي براي 
او پیش بیني کرده است قانع باشد. براي این کار ابتدا بایستي روابط انسان ها در سه بخش 
تنظیم و انجام شود تا اینکه همه افراد جامعه بتوانند به خوبي ظاهر شده و ایفاي نقش نمایند.

اول، تنظیم رابطه انسان ها با پروردگار: به این شکل که افراد جامعه در طول حیات 
تکلیفي خود با انجام توبه و آدابي مانند ذکر و تلاوت قرآن با خالق هستي ارتباط برقرار کرده 
و با تأثیرپذیري از این ارتباط از گناهان و جرائم فاصله گرفته و به فلاح و سعادت مي رسند. 
نقش ارتباط با خداوند بستگي به چگونگي برقراري آن و اخلاص و صفاي به کار گرفته شده 
در آن دارد تا اینکه به خوبي و شایستگي اثر نموده و موجبات تعالي رفتار انسان ها را فراهم 
آورد. شکي نیست که علت گسترش فساد و تباهي و ظلم و بیدادگري به جهت عدم تنظیم 
این ارتباط یعني رابطه انسان ها با پروردگارشان است که پس از آن جامعه دچار غفلت و غرور 

و سپس فسق و فجور مي شوند و بي مهابا به سمت گناه کشیده مي شوند.
دوم، تنظیم رابطه انسان ها با دیگران: این بخش از ارتباط بسیار مهم است، زیرا با 
به هم خوردن آن افراد جامعه از حریم هاي شرعي، اخلاقي و قانوني عدول کرده و به خود 
اجازه مي دهند تا با گفتار و رفتار نامشروع، ناامني و بي انظباطي را در جامعه فراهم آورند. 
بخش عمده تخلفات و نابساماني هاي اجتماعي و اینکه فردي مرتکب سرقت و مزاحمت و 
قانون شکني مي گردد به خاطر این است که نتوانسته رابطه خود را با دیگران و حقوق آن ها 
تنظیم کند. در نتیجه چشم و دست او به ناموس و اموال دیگران باز شده و به تجاوزگري 
مبادرت مي ورزد. باید تلاش کرد انسان ها به حقوق خود آشنا و سپس قانع بوده و بر این 
اساس گفتار و عمل خود را با دیگران تنظیم نمایند. باید دانست این یک پیام همگاني است 

که به فراخور پایگاه اجتماعي افراد بایستي رعایت گردد.
سوم، تنظیم رابطه انسان با خودش: بیشتر انسان ها علاوه بر دیگران، در تنظیم 
روابط داخلي، یعني ارتباط با خود نیز دچار مشکل هستند، به گونه اي که یا آنچه که فکر 
مي کنند نیستند و یا به اندازه اي که هستند، فکر نمي کنند. بر این اساس مشاهده مي شود 
که متأسفانه بسیاري از انسان ها همواره با خودشان در حال تضاد و یا دروغگویي هستند. زیرا 
افراد درستکار و صادق در مورد خویش دچار کم بیني و یا بزرگ بیني نمي شوند و همیشه 
در آن حد فکر مي کنند که مي توانند ظاهر شوند و یا در قالب و اندازه اي که مي توانند 
ظاهر شوند فکر مي کنند. در بررسي تخلفات و جرائمي که منجر به ناآرامي و بي انظباطي 
مي شود معمولاً به این نتیجه مي رسیم که به دلیل تکبر ناشي از خود بزرگ بیني و یا 
تصرف غیرقانوني مسئولیت هاي اجرایي و اموال و دارایي هاي دیگران، جامعه دچار ناهنجاري 
شده و به بي نظمي مبتلا مي گردد پس نقش تنظیم رابطه انسان با خودش و قانع بودن به 
محدودیت هاي فردي و عدم زیاده خواهي مي تواند یکي از عوامل امنیت آفرین در جامعه 
باشد. همچنان که بي توجهي به آن تولید ناامني مي کند. بنابراین مشاهده مي شود که تعادل 
اجتماعي موضوع مهمي است که اگر سایه آن بر ارکان جامعه گسترده نباشد، ارزش هاي 
جامعه رنگ باخته و به تدریج جاي خود را به ضد ارزش ها مي سپارد. همانگونه که اشاره شد، 
نقش هاي فردي و اجتماعي افراد و همچنین حاکمیت، براي تأمین و گسترش این معنا، 
به صورتي که هر چیزي در موضع و محل واقعي خود قرار گیرد فوق العاده مهم است که 
باید در جاي خودشان ایفا گردند. باید دانست بسیاري از عقده هاي اجتماعي که منجر به 
اصطکاک و نهایتاً بداخلاقي و چالش هاي اجتماعي مي شود ناشي از مشاهده اوضاع نامتعادل 
در بخش هایي از جامعه است و افراد، هنگامي که مشاهده مي کنند مسئولیت ها و اموال در 
اختیار عده اي معدود قرار داده شده، دچار التهاب و تشویش شده و تلاش مي کنند تا به هر 
شکل ممکن ولو از راه غیرقانوني با آن مبارزه کنند. معمولاً این تلاش که در اکثر اوقات 
سرمنشأیي احساسي دارد، به کشمکش و تخاصم کشیده شده و موجب ناامني مي گردد. باید 
تلاش کرد تا اعتدال بر اساس دستورات دیني و سخنان بزرگان در سطوح مختلف اجتماع 

حاکم گردیده و تا از این طریق به امنیت پایدار کمک شود.
 فرمانده انتظامی استان قم

جاده زندگی را با کلمات هموار کنید

خوب گفتگو کردن و کلمات شیرین شنیدن خواسته هر زوجی است اما گاهی زن وشوهر 
چنان از کلمات ناراحت کننده ای استفاده می کنند که دیگر حاضر نیستند با هم صحبت 
کنند .  گفتگو و ارتباط نامناسب از مشکلات شایع بین زن و شوهر های ناسازگار است. این 
رفتار بدلیل نداشتن اطلاعات و آگاهی در مورد چگونگی برخورد با یکدیگر ناشی می شود. 
رفتار زن و مرد در مواقع مختلف بدلیل تفاوتهای جنسیتی، نوع نگاه،نگرش، بیان احساسات و 
گفتگوهایشان متفاوت است. این تفاوتها گاهی سبب ارتباط کلامی نامناسب بین زوجین می 
شود. فاصله ها زیادتر می شود: در یک گفتگوی ناخوشایند، زن و شوهر اغلب غمگین، 
بدون انرژی و پر از سرزنش و تحقیر هستند، همیشه طرف مقابل را مقصر می دانند. معمولا 
یکی انتقاد می کند و دیگری توهین! و هر دو در حال شکایت هستند. »تو به من توهین می 
کنی«، »تو به من بی توجه هستی«، »خودت من را تحقیر کردی«، جملاتی از این دست 
که زوجین به کار می گیرند، عاملی برای شروع درگیری لفظی زن و شوهر شده و بتدریج 
بحث آنها درباره موضوع های مختلف بالا می گیرد.  هنگامی که از لحاظ هیجانی در وضعیت 
مناسبی قرار ندارید، اگر همسر شما خواهان گفتگوست از او عذرخواهی کنید و بگویید در 

زمان مناسب با او گفتگو خواهید کرد
زن مدام حرف می زند و مرد برای کنترل شرایط گاهی از خشونت استفاده می کند. در 
این مشاجرات موضوعات متعددی را بیان می کنند و از این شاخه به آن شاخه می روند، 
بدون اینکه گفتگوهایشان حاصلی داشته باشد. زن و شوهری که با یکدیگر اختلاف دارند و 
مدام مشاجره می کنند، کمتر به فکر خوشحال کردن هم هستند و برعکس تا آنجای که می 
توانند عکس العمل های بیزار کننده و تلافی جویان میان آنها زیاد است. رفتارهای همدلانه و 
درک یکدیگر که ارتباط کلامی آنها را بهبود ببخشد هم وجود ندارد و در حل کردن مشکلات 

ناکارآمد و ضعیف هستند و این امر هر روز شدت بیشتری در روابط شان پیدا می کند.  
جاده های ناهموار کلمات: گاهی زن و شوهر طوری وانمود می کنند که انکار همه چیز 
بر وفق مراد است و مشکلی بین آنها وجود ندارد اما پیام های غیر کلامی آنها خوشحال 
کننده نیست و نشان دهنده دلخوری آنهاست. معمولا نوع نگاه و ارتباطشان آزاردهنده است 
و بخاطر اینکه در درونشان از یکدیگر ناراحت هستند، با کوچکترین مسئله دوباره همه چیز 
را بهم می ریزند و  بعد از مدتی، وضعیت بدتر و خشم و نفرت را ماندگارتر می کند.  گاهی 
هم در چنین ارتباطی زن یا شوهر همه تقصیرها و گناه ها را به گردن می گیرد و باعث 
افسردگی زن و احساس سردی در شوهر شده و پرخاشگری بعدی را بدنبال دارد.  علاوه بر 
ارتباط کلامی نامناسب گاهی هم ارتباط کلامی بین زن و شوهر  و اعضای خانواده بسیار کم 
است و رضایت از زندگی را کمرنگ می کند. همچنین همسو نبودن خواسته ها و درخواست 
های زن و شوهر از یکدیگر زمینه توافق طرفین را کاهش می دهد.   پرتگاه زندگی : به 
نکات مثبت یکدیگر بیشتر توجه کنید و آنها را در ذهن خود پررنگ کنید، توجه به چنین 
مسئله ای همسر شما را قابل احترام تر نشان می دهد و احساس آرامش در شما بیشتری 
می شود .در چنین رابطه ی که زوج در مورد رفتارها، اطلاعات نادرست، باورها و تصورات 
تحریف شده زیادی نسبت به یکدیگر دارند، افکار بدبینانه و منفی شکل می گیرد و نگرشهای 
منفی در جهت اتهام زدن به یکدیگر را شروع می کنند. اتهاماتی مانند رفتن به جایی که 
همسر نمی داند و یا پنهان کردن بعضی از اطلاعات مهم از یکدیگر،به بیان دیگر اوضاع روز 

به روز بدتر می شود.
گل سرخ هدیه من به توست

برای اینکه شرایط بهتری را بوجود آورید، باید هر دو نقش خود را در ایجاد ارتباط کلامی 
نامناسب بپذیرید. پذیرش اشتباه در چنین ارتباطی به زن و شوهر انگیزه بیشتری می دهد 
تا در جهت اصلاح رفتار خود و یکدیگر گام موثری بردارید و مسئولیت کنترل ارتباط کلامی 
نامناسب را برعهده بگیرید، هر چند چنین کاری دشوار است. برای این کار لازم است به 
نکات زیر توجه کنید: *زمانی را به گفتگو اختصاص دهید و در هر زمان در مورد یک مسئله 
صحبت کنید. با یکدیگر قرار بگذارید نوبت به نوبت صحبت کنید. اگر در هنگام صحبت 
احساس خشم  پیدا کردید، گفتگو را قطع کنید. توجه به این مسئله شما را  از پیامدهای 
منفی در امان نگه می دارد.   *هنگامی که از لحاظ هیجانی در وضعیت مناسبی قرار ندارید، 
اگر همسر شما خواهان گفتگوست، از او عذرخواهی کنید و بگویید در زمان مناسب با او 
گفتگو خواهید کرد. گفتگو در شرایط نامناسب روحی باعث می شود، تا رفتار و گفتار فرد 
مقابل را منفی ارزیابی کنید.  *در هنگام گفتگو از بکار بردن کلماتی مانند »چندبار بگوییم...« 
و »توهنوز نمی دانی...« خودداری کنید. به کاربردن این جملات، حالت دفاعی در همسر شما 
بوجود می آورد و فضای نامناسبی را ایجاد می کند.  *برنامه های تفریحی مناسبی را به همراه 
خانواده طراحی کنید تا فضاهای شادتری را  بوجود آورید.   *به نکات مثبت یکدیگر بیشتر 
توجه کنید و آنها را در ذهن خود پررنگ کنید، توجه به چنین مسئله ای همسر شما را قابل 
احترام تر نشان می دهد و احساس آرامش در شما بیشتری می شود.  *به جای اینکه منتظر 
بمانید تا همسرتان به شما توجه کند شما پیش قدم شوید. *به بهانه های مختلف به یکدیگر 
هدیه دهید.   *امیدوار باشید و ناامید چاره کار نیست، مسلما وقت گذاشتن و گفتگوکردن در 
مورد موضوعات مختلف، در پیدا کردن راه تعادل ارتباطی و گفت وگو به شما کمک می کند. 

 پایین آمدن ارزش کار کشاورزی و روستایی و البته کمبود شغل، 
درآمد و امکانات رفاهی ازجمله دلایل میل افراد به مهاجرت و ترک 

دیار و روستای آنها است.
در سال های اخیر پدیده مهاجرت از روستاها به شهرها، به امری 
عادی و البته مورد علاقه جوانان بدل شده است تا جایی که بسیاری 
از جوانان روستایی در تلاش هستند برای بهبود شرایط زندگی 
خویش و یا  تحقق رویای ثروتمند شدن بار سفر بسته و به کلان 
شهر ها نقل مکان کنند.در کشورهای توسعه یافته و در حال توسعه 
پدیده مهاجرت وجود دارد، اما نتیجه مهاجرت از روستا به شهرها 
گاهاً نتایج تاسف برانگیزی همچون نابودی شهرها و به وجود آمدن 

مشکلات متعدد برای ساکنان کلان شهرها را به همراه دارد.
در ایران این پدیده در گروه مهم ترین مسایل اقتصادی و اجتماعی 
است و می توان عنوان کرد که بروز نابسامانی های متعدد، کم کاری 
و بیکاری، کمبود فضای زیستی و آموزشی و... از جمله تبعات منفی 

است که مهاجرت از روستاها به شهرها با خود به همراه دارند.
 فرار از بیکاری و مهاجرت 

یک کارشناسان اقتصادی با بیان اینکه مهاجرت به نوعی نتیجه 
فرار از بیکاري است، می گوید: "هزینه فرصتی که یک روستایی دارد 
کلید و عامل اصلی مهاجرت از روستا به شهر محسوب می شود. فرد 
مهاجر محاسبه می کند در این هجرت، چه چیزی به دست می آورد 
و چه چیزی از دست می دهد. وی افزود:یک روستایی در مهاجرت؛ 
زمین، خانه و روایط اجتماعی و اگر کارگر ساده باشد دستمزدش را از 
دست می دهد. اما او انتظار دارد در شهر درآمد بیشتری کسب کند و 
یک درآمد انتزاعی در نظر دارد و برای رسیدن به همان مهاجرت می 
کند. در واقع نرخ اشتغال مقصد ضربدر دستمزد واقعی، درآمد انتزاعی 
را به دست می آورد، در نتیجه اگر فاصله دستمزد حقیقی از مبلغ 
دریافتی انتزاعی در مقصد بیشتر باشد مهاجرت بیشتر می شود و در 
این خصوص باید هزینه فرصت را افزایش دهیم تا مهاجرت گران 
تمام شود. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان ، کارشناس اقتصادی 
در خصوص اینکه چرا تهران آمال مهاجران است، اظهار داشت: میان 
مهاجرت به شهرهاي بزرگ و رکود اقتصادي رابطه مستقیمی وجود 
دارد. علت اصلی مهاجرت برخلاف آن چه در عوام رایج است، کمبود 

امکانات و خدمات در روستاها یا شهرهاي کوچک نیست، بلکه کمبود 
فعالیت اقتصادي است. و به هرحال از نظر اقتصادي هیچگاه نمی توان 
امکانات شهرهاي بزرگ را به روستاها و شهرهاي کوچک برد و همین 
بر پیچیدگی راه حل ها می افزاید.دسترسی به امکانات بهداشتی و 
فرهنگی، یافتن شغل و منبع درآمد، و حتی بهره  مند شدن از سبک 
به طور نسبی لوکس تر زندگی شهری از جمله مواردی هستند که 

علی اکبر 34 ساله در خصوص مهاجرتش به پایتخت می گوید.
 دولت لایحه ای برای کنترل مهاجرت

 از روستا به شهر ارایه کند
 نایب رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس، بر لزوم ارایه لایحه ای از 
سوی دولت برای رونق بخشیدن به روستاها و جلوگیری از مهاجرت 
روستاییان به شهرها تاکید کرد و می گوید:مهاجرت ها به دلایل 
مختلف از جمله تفاوت درآمد در شهر و روستا و ادامه تحصیل اتفاق 

افتاده و کمتر به دلیل مسائل اجتماعی رخ می دهد.
فرج الله عارفی ، تصریح کرد: روستاها مرکز تولید کشور در مقابل 
شهرها که مرکز مصرف هستند، قرار گرفته اما متاسفانه نه تنها از 
تولیدکننده های روستایی حمایت نمی شود بلکه زندگی مطلوبی هم 

برای آنها فراهم نشده است.
 نماینده جیرفت و عنبرآباد در مجلس شورای اسلامی افزود: 
در مجلس چند قانون در حوزه توجه به زیرساخت های زندگی در 
روستاها مصوب شد، در این قوانین به مسائلی چون مناسب سازی 
راه های روستایی، معابر روستایی و برق و آب شرب روستا توجه شده 
است تا بتوان فضای زندگی در روستا را دلچسب کرد، البته این 
قوانین در راستای ماندگاری در روستاها تدوین و تصویب شده است.

عارفی با اشاره به اینکه روستاییان به آسیب های زندگی شهری واقف 
هستند، گفت: با این حال به دلیل وجود تفاوت های زندگی شهری 
و روستایی و امکانات بسیار در شهرها باز آنها اقدام به مهاجرت می 
کنند.این نماینده مردم در مجلس نهم درباره هزینه  کرد بودجه 
اشتغالزایی، گفت: بودجه اشتغالزایی تنها مختص شهرها نیست و 
برای روستاها نیز باید صرف شود، البته بودجه در حوزه کشاورزی 
نیز تقریبا تماما مربوط به روستاهاست و بودجه در حوزه صنعت نیز 
تا حدودی به روستاها مربوط می شود که در صورت تخصیص این 

بودجه ها شاهد رونق در روستاها خواهیم بود.نایب رئیس کمیسیون 
اجتماعی مجلس، تصریح کرد: به دلیل مشکلاتی که در خصوص 
مهاجرت ها وجود دارد و همچنان شاهد افزایش مهاجرت از روستاها 
به شهرها هستیم، دولت بهتر است لایحه ای برای رونق بخشیدن به 

اقتصاد روستاها برای کاهش مهاجرت به مجلس ارائه کند.
 **راهکار چیست؟ 

قرایی مقدم جامعه شناس از دلایل افزایش مهاجرت به شهرها می 
گوید: فردی که مهاجرت می کند محاسبه می کند در این هجرت، 
چه چیزی بدست می آورد و چه چیزی از دست می دهد  یک 
روستایی در مهاجرت زمین، خانه و روایط اجتماعی اش را از دست 
می دهد و اگر کارگر ساده باشد دستمزدش را اما او انتظار دارد در 
شهر درآمد بیشتری داشته باشد و یک درامد انتزاعی درنظر دارد و 
برای رسیدن به همان مهاجرت می کند. وی افزود: متاسفانه در 
روستاها چون اقتصاد معیشتی است و هزینه فرصت بسیار پایین 
است مهاجرت به شهر انجام می شود. در روستاهای ما اکنون خالی 
هستند و کمبود آب، کشاورزی را در روستاها تحت تاثیر قرار داده 
است برای همین وقتی درآمد فرد در روستا کمتر از یک کارگر 
ساختمانی در شهر باشد او ترجیح می دهد مهاجرت کند.این جامعه 
شناس گفت:بنابراین باید هزینه ها به قدری در شهرها افزایش یابد 
که مهاجرت مقرون به صرفه نباشد تا از این میزان مهاجرت و جابه 
جایی افراد کاهش یابد ، یعنی هزینه فرصت را افزایش دهیم تا 

مهاجرت گران تمام شود.
 دستفروشی شغل منتخب مهاجران

 با توجه اینکه  در روستاها درآمدی وجود ندارد و برای همین باز 
هم مهاجرت انجام می شود می توان اینطور عنوان کرد که  بسیاری 
از مهاجران به کلان شهرها دستفروش یا کارگر ساختمان می شوند .

افزایش تعداد دستفروشان و دوره گردها و نیز فشار به نیروهای 
کارگری  که توان مقابله با قیمتهای پایین و باور نکردنی کارگران 
مهاجر از روستا به شهر را ندارند متاسفانه از تبعات این مهاجرت 
های بدون تفکر و جلوگیری نشده هستند.از این رو کارگران ماهر  
مجبورند به هر قیمتی کار کنند که این امر به خودی خود  در نهایت 
منجر به افزایش فقر شهری و توسعه جرم و جنایت می شود.رشد 

قارچ گونه دستفروشی در کشور در به وجود آمدن  نابسامانی بازار 
کار رسمی نیز بی تاثیر نبوده و از آنجا که دستفروشان کالاهای خود 
را با کمترین هزینه به فروش می رسانند و این نتیجه ای جز نابودی 
کارگاه ها و کارخانه های داخلی را نخواهد داشت و این افراد متحمل 

آسیب های متعددی می شوند.
 ابلاغ طرح های حمایتی دولت
 برای توسعه مناطق روستایی

  معاون توسعه روستایی و مناطق محروم دفتر ریاست جمهوری 
گفت: ابلاغ سیاست های تک بعدی در مناطق روستایی و حمایت از 
طرح های زیر بنایی نه تنها مشکلات مناطق روستایی را حل نکرده 
بلکه باعث افزایش آمار مهاجرت روستاییان و تخلیه این مناطق از 
سکنه فعال شده است.حسین دلیری عنوان کرد: یکی از سیاست های 
دولت یازدهم، ابلاغ تسهیلات کم بهره برای ایجاد عرصه های خود 
اشتغالی در مناطق روستایی بوده است.دلیری  تصریح کرد: ابلاغ این 
تسهیلات که تا پایان کار دولت یازدهم ادامه خواهد داشت اقدام 
مؤثری برای کاهش آمار مهاجرت روستاییان به شهرها و در نتیجه 
تثبیت جمعیت در این مناطق بوده است.معاون توسعه روستایی و 
مناطق محروم دفتر ریاست جمهوری اضافه کرد: طرح های حمایتی 
دولت با عنوان مشارکت روستاییان در توسعه مناطق روستایی به 
فرمانداری ها و بخشداری ها و متعاقب آن به دستگاه های مسئول 
ابلاغ شده است.دلیری در خصوص نحوه توزیع این تسهیلات عنوان 
کرد: 80 درصد از تسهیلات این بخش به طرح های مشارکتی و 20 
درصد به طرح های غیر مشارکتی اختصاص می یابد، طرح های 
مشارکتی طرح هایی است که با مشارکت حداقل 25 و حد اکثر 
بیش از 200 سرپرست خانوار ایجاد شده باشد.وی در ادامه افزود: در 
طرح هایی که با مشارکت 25 تا 50 نفر از روستاییان ایجاد شده باشد 
تسهیلات تا سقف 750 میلیون تومان تعلق می گیرد در این بخش 
40 درصد از مجموع اعتبارات هر طرح باید از سوی سرمایه گذار و 
60 درصد از سوی دولت تأمین شود.معاون توسعه روستایی و مناطق 
محروم دفتر ریاست جمهوری گفت: در طرح هایی که با مشارکت 
50 تا 100 نفر از روستاییان ایجاد شده باشد تسهیلات تا سقف یک 
میلیارد تومان تعلق می گیرد و در این بخش 35 درصد از مجموع 
اعتبارات هر طرح باید از سوی سرمایه گذار و 65 درصد از سوی 
دولت تأمین شود.دلیری اظهار کرد: در طرح هایی که با مشارکت 
100 تا 150 نفر از روستاییان ایجاد شده باشد تسهیلات تا سقف 2 
میلیارد تومان تعلق می گیرد و در این بخش 30 درصد از مجموع 
اعتبارات هر طرح باید از سوی سرمایه گذار و 70 درصد از سوی 
دولت تأمین شود.وی عنوان کرد: در طرح هایی که با مشارکت 150 
تا 200 نفر از روستاییان ایجاد شده باشد تسهیلات تا سقف 3 میلیارد 
تومان تعلق می گیرد در این بخش 25 درصد از مجموع اعتبارات 
هر طرح باید از سوی سرمایه گذار و 75 درصد از سوی دولت تأمین 
شود.معاون توسعه روستایی و مناطق محروم دفتر ریاست جمهوری 
گفت:طرح های با مشارکت بیش از 200 نفر از سرپرستان خانوار 
تسهیلات بدون در نظر گرفتن سقف پرداخت تعلق می گیرد، در این 
طرح ها تنها 20 درصد از کل هزینه طرح از سوی متقاضیان و 80 
درصد از طریق منابع دولتی تأمین می شود.دلیری تأکید کرد: تمامی 
این تسهیلات با کارمزد 3 درصد با در نظر گرفتن مهلت دو ساله 
برای آغاز مشارکت و تنفس، جهت آغاز پرداخت اولین قسط واگذار 
می شود.وی تصریح کرد: دوره بازپرداخت این تسهیلات 4 ساله بوده 
و یارانه روستاییان متقاضی به عنوان ضمانت بانکی اعطاء آن در نظر 
گرفته می شود.گفتنی است، به نظر می رسد که مسئولان  شهری 
برای جلوگیری هر چه بیشتر از مهاجرت جوانان و کارگران بی کار 
از روستاها به شهر هر چه زودتر چاره ای بیاندیشند تا از گسترش 
زاغه نشینی ، تخریب و نابودی روستاها و گسترش هرچه بیشتر 

دستفروشی جلوگیری به عمل آید.

مهاجرت به کلانشهرها چرا و چگونه به وجود می آید؟

از رویای کسب ثروت تا رسیدن به زاغه نشینی

کاظم   مجتبایی

شورای اعطای آزادی مشروط  بار دیگر حکم کرد که تریسی کانلی پس از جنایت 
هولناکی که در سال 2007 علیه نوزادش انجام داد، هنوز برای حضور در جامعه خطرناک 

است.
به گزارش باشگاه خبرنگاران ، »شورای اعطای آزادی مشروط« بار دیگر حکم کرد که 
تریسی کانلی پس از جنایت هولناکی که در سال 2007 علیه نوزادش انجام داد، هنوز برای 
حضور در جامعه خطرناک است؛ بنابراین درخواست کانلی برای آزادی مشروط رد شد و وی 

باید دو سال دیگر پشت میله های زندان بماند.  
تریسی کانلی 33 ساله، ساکن شمال لندن، اوت سال 2007 به خاطر زمینه سازی کردن 
مرگ فرزند 17 ماهه اش یا رها کردن وی به حال مرگ به زندان افتاد. هرچند در سال 
2013 مجوز آزادی مشروط به وی داده شد اما پس از تخطی از شرایط قیدشده در مجوز 

به زندان چِشایر بازگردانده شد. 
8 سال پیش پرونده ی قتل پیتر کانلی افکار عمومی انگلیس را به شدت جریحه دار کرد. 
در آن حادثه پیتر کوچک را با کمر و دنده های شکسته در تخت خواب سفری اش پیدا 
کردند. بیش از 50 جای زخم به وسیله چاقو بر روی بدن این کودک وجود داشت که باعث 
شد طی هشت ماه پایانی زندگی پیتر، مددکاران اجتماعی و متخصصان پلیس 60 بار به 

ملاقاتش بیایند. 
به گفته ی قاضی استان کرامر این کودک در »وضعیت جسمانی فوق العاده وخیمی« 
جانش را از دست داد به گونه ای که هر انسان معقولی که پرونده ی پزشکی و آسیب های 
عمدی وارده بر وی را مطالعه کند، وحشت زده می شود. او کانلی را فردی خودخواه و فریبکار 
می داند که سعی کرد مسئولین را گمراه کند زیرا روابط خود با نامزدش، استیون بیکر را بر 

هر چیز دیگری ترجیح می دهد. 
گفتنی است، نامزد کانلی با اتهامی مشابه اتهام کانلی به زندان افتاد. 

دانش آموز نمونه دولتی 
خودش را حلق آویز کرد

دانش آموز کلاس هفتم مدرسه نمونه دولتی بافق استان یزد خودش را حلق آویز کرد.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان؛ یکی از دانش آموزان مدرسه نمونه دولتی بافق روز دوشنبه 
هفته جاری در خانه شان دست به خودکشی زد.این نوجوان به میله بارفیکس داخل اتاق، خودش 
را حلق آویز کرد و به زندگی اش پایان داد؛ مادر این پسر نوجوان زمانی که به خانه بازگشت با 
جسد فرزندش روبرو شد.جسد پسر نوجوان که »الف-ع« نام داشت به بیماستان ولیعصر)عج( 
منتقل شد و پلیس نیز به بررسی صحنه این اتفاق ناگوار پرداخت.گفته می شود،  این پسر نوجوان 

به دلیل افت تحصیلی دست به چنین اقدام هولناکی زده است.

پزشکی قانونی اعلام کرد؛

مرگ 63 ایرانی در آبان ماه به دست قاتل نامرئی
بنابر اعلام پزشکی قانونی، در آبان ماه امسال 63 هموطن بر اثر مسمومیت با گاز منوکسیدکربن 

جان خود را از دست داده اند.
به گزارش سازمان پزشکی قانونی اعلام کرد: در هشت ماهه سال جاری 227 نفر بر اثر 
مسمومیت با گاز منوکسید کرین در کشور جان خود را از  دست دادند، این رقم در مقایسه با 

مدت مشابه سال قبل که آمار تلفات 249 نفر بود 8.8 درصد کاهش یافته است.
در هشت ماهه امسال 171 مرد و 56 زن بر اثر مسمومیت با گاز منوکسید کربن جان باختند 
که بیشترین آمار این تلفات مربوط به استان های تهران با 60 )42 مرد و 18 زن(، خراسان رضوی 

با 27 )17 مرد و 10 زن( و فارس با 15 فوتی)11 مرد و چهار زن( است.
بر اساس این گزارش در آبان ماه سال جاری نیز آمار تلفات مسمومیت با گاز منوکسیدکربن با 
کاهش 11.1 درصدی مواجه بود. این آمار از 63 فوتی در آبان سال گذشته به 56 فوتی در مدت 

مشابه سال جاری کاهش یافت.

بازپرس ویژه قتل تشریح کرد:

آخرین جزئیات حادثه مترو تهرانپارس
بازپرس ویژه قتل در خصوص آخرین جزئیات حادثه مترو تهرانپارس توضیحاتی را ارائه کرد.

بازپرس ویژه قتل تهران در گفت وگو با فارس در خصوص حادثه مترو تهرانپارس گفت: ساعت 
9:40 دقیقه صبح روز پنجشنبه مرگ یک مرد 57 ساله در مترو تهرانپارس به ما اعلام شد.وی 
افزود: پس از حضور در محل مشخص شد که این مرد 57 ساله به دلیل حال بد و سرگیجه به 
داخل ریل سقوط کرده و ظاهراً خودکشی در کار نبوده است.بازپرس ویژه قتل تهران تصریح کرد: 

جهت بررسی دقیق موضوع جسد به پزشکی قانونی منتقل شده است.

رئیس پلیس راهور فرماندهي انتظامي استان قم اعلام کرد :

توقیف پژو 206 با بیش از 70 میلیون ریال خلافي در قم

رئیس پلیس آگاهي استان فارس  خبرداد:

انهدام باند سارقان خودرو و داخل خودرو با 58 فقره سرقت در شیراز

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری تهران  خبرداد:
تصادف مرگبار در بزرگراه امام علی )ع( 

کشف میلیاردي کالاي قاچاق در چهارمحال و بختیاری

رئیس اداره محیط زیست جلفا خبرداد:

 دستگیری پنج شکارچی متخلف در پناهگاه حیات وحش کیامکی 

توقیف خودرو با 97 میلیون ریال خلافی  در تهران

 رئیس پلیس راهور فرماندهي انتظامي استان از توقیف یک دستگاه خودروي پژو 206 
داراي خلافي بیش از 75میلیون و 100 هزار ریال، خبر داد.

سرهنگ " سیدکرم الله حسیني  گفت: در اجراي طرح برخورد با تخلفات خودروها تیم 
هاي گشت پلیس راهور قم هنگام روان سازي ترافیک و کنترل خودروهاي عبوري، یک 

دستگاه خودرو پژو 206 را به علت تخطي از قانون متوقف کردند. 
این مقام انتظامي افزود: پس از توقف خودروي مذکور در استعلام  به عمل آمده 

مشخص شد، خودرو پژو داراي بیش از 75میلیون و 100 هزار ریال خلافي پرداخت 
نشده است.  سرهنگ حسیني تصریح کرد: بر اساس ماده 8 قانون رسیدگي به تخلفات 
رانندگي خودروي مذکور توقیف و روانه پارکینگ شد.  رئیس پلیس راهور استان در پایان 
توصیه کرد: مالکان خودروها با استعلام از سایت راهور 120 نسبت به اطلاع از وضعیت 
خلافي خودروي خود اقدام و براي جلوگیري از تبعات بعدي افزایش خلافي در خصوص 

پرداخت آن اقدام کنند.

 رئیس پلیس آگاهي استان فارس از انهدام باند سارق 
خوردو و لوازم داخل خودرو در شهرستان "شیراز" و کشف 

58 فقره سرقت از اعضاي این باند خبر داد.
سرهنگ سیروس حیدري گفت: ماموران کلانتري "19 
بوستان" شهرستان "شیراز" یک سارق درون خودرو را به 
نام "ر- ج" معروف به "رضا گاو" 32 ساله دستگیر کردند 

که این فرد پس از تحقیقات اولیه روانه زندان شد. 
وي اظهار کرد: با اقدامات اطلاعاتي توسط کارآگاهان 
پلیس آگاهي استان مشخص شد سرقت چند دستگاه 

خودرو توسط این سارق انجام شده که با هماهنگي مقام 
قضائي متهم از زندان به پلیس آگاهي منتقل و تحقیقات از 
وي آغاز شد.  رئیس پلیس آگاهي استان فارس بیان کرد: 
در بازجویي هاي به عمل آمده متهم به 33 فقره سرقت 
خودرو و بیش از 25 فقره سرقت درون خودرو در سطح 

شهرستان "شیراز" با همدستي دو نفر دیگر اعتراف کرد. 
حیدریتصریح کرد: اعضاي این باند سارق پس از سرقت 
خودروها، قطعات آن را باز و در سطح شهر رها مي کردند و 

قطعات مسروقه را به سه مالخر مي فروختند. 

وي افزود: محل هاي اختفاء همدستان و خریداران اموال 
مسروقه شناسایي و در عملیات هاي جداگانه پلیسي دو 
همدست وي به نام "م – ه" 25 ساله و "ف – ک" 36 ساله 
و دو مالخر به نام هاي "ح – ج" 48 ساله و "م - ک" 32 
ساله دستگیر و تعدادي از اموال مسروقه از آنها کشف شد. 
رئیس پلیس آگاهي استان فارس گفت: صحنه هاي 
سرقت بازسازي و تاکنون 33 نفر از شکات و افرادي که 
خودروي آنان سرقت شده و 15 نفر از مالباختگان سرقت 

درون خودرو شناسایي شده اند.

 سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران از برخورد مرگبار 
یک خودروی سواری با عابر پیاده و وقوع تصادف زنجیره ای در پی این حادثه در بزرگراه 

امام علی)ع( خبر داد. 
سید جلال ملکی در گفت وگو با ایسنا، در این باره گفت: در ساعت 06:18 صبح  
پنجشنبه یک حادثه رانندگی به سامانه 125 اطلاع داده شد که در پی آن ستاد 
فرماندهی آتش نشانان دو ایستگاه را به محل حادثه واقع در مسیر جنوب به شمال 

بزرگراه امام علی )ع( نرسیده به خیابان دماوند اعزام کرد. 
ملکی با بیان اینکه ترافیک سنگینی در محل ایجاد شده بود افزود: به همین دلیل 
عوامل دو ایستگاه از دو جهت مخالف خود را به محل رسانده و پس از حضور در محل 
حادثه مشاهده شد که چهار دستگاه خودروی سواری شامل دو دستگاه پراید، یک 

دستگاه سواری پژو 206 و وانت با یکدیگر برخورد کرده اند. 
ملکی با بیان اینکه یکی از چهار خودرو ابتدا با یک عابر پیاده برخورد کرده و در پی آن 
این تصادف زنجیره ای رخ داده است افزود: آتش نشانان عابر پیاده را به عوامل اورژانس 
تحویل داده که بررسی علائم حیاتی از سوی آنان نشان داد که این مرد 45 ساله به دلیل 

شدت جراحات جان خود را از دست داده است. 
سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران با بیان اینکه یک زن 
65 ساله و مردی 36 ساله نیز در پی این حادثه دچار آسیب دیدگی شدند خاطر نشان 
کرد: آتش نشانان پس از ایمن سازی محل در ساعت 7 به عملیات خود خاتمه دادند. 

به گفته ملکی، علت این حادثه از سوی کارشناسان پلیس راهنمایی و رانندگی بررسی 
و اعلام خواهد شد. 

استان  انتظامي  فرماندهي  کننده  هماهنگ  معاون   
چهارمحال و بختیاري گفت: در راستاي اجراي طرح تشدید 
برخورد با قاچاق کالا، ماموران این فرماندهي یک میلیارد و 
200میلیون ریال انواع کالاي قاچاق را کشف و 9 قاچاقچي 

را دستگیر کردند. 
دریافت  دنبال  به  گفت:  برزوئي   الله  فضل  سرهنگ 
از محورهاي  قاچاقچیان  استفاده  بر سوء  اخباري مبني 
اداره  ماموران  قاچاق،  براي حمل کالاي  استان  ارتباطي 

مبارزه با قاچاق کالاي پلیس آگاهي استان با همکاري 
ماموران فرماندهي انتظامي شهرستان بروجن و لردگان، 
طرح مبارزه با قاچاق کالا را در محور "لردگان – بروجن" 
به مرحله اجرا گذاشتند.  معاون هماهنگ کننده فرماندهي 
انتظامي استان چهارمحال و بختیاري افزود: ماموران پس 
از هماهنگي با مقام قضائي طي عملیات ایست و بازرسي 
در این محور سه دستگاه وانت بار و شش دستگاه خودرو 

سواري مشکوک به حمل کالاي قاچاق را متوقف کردند. 

وي افزود: در بازرسي از این خودروها مقادیر زیادي کالاي 
خارجي قاچاق شامل: انواع لوازم آشپزخانه، تلویزیون ال اي 
دي،سیگار، البسه مردانه و زنانه، لامپ ،سم کشاورزي و 
کراتین به ارزش یک میلیارد و 200میلیون ریال کشف شد. 
برزویي، با اشاره به معرفي 9 قاچاقچي دستگیر شده 
به مراجع قضائي، از عموم مردم خواست هرگونه فعالیت 
قاچاقچیان کالا را، از طریق ارسال پیامک یا تماس تلفني به 

فوریت هاي پلیسي 110 گزارش کنند. 

رئیس اداره محیط زیست جلفا از دستگیری پنج شکارچی 
متخلف در پناهگاه حیات وحش کیامکی این شهرستان طی 

هفته جاری خبر داد. 
کعلی اسماعیلی روز پنجشنبه در گفت وگو با خبرنگار ایرنا 
اظهارکرد: این افراد با استفاده از اسلحه شکاری اقدام به شکار 
غیرقانونی قوچ وحشی و دیگر حیات وحش در پناهگاه حیات 
وحش کیامکی می کردند که با اقدام بموقع محیط بانان و 
ماموران یگان حفاظت محیط زیست، دستگیر شدندوی افزود: 

از این شکارچی ها ، جسد دو رأس قوچ وحشی ارمنی به همراه 
اسلحه و مقادیری فشنگ و دیگر لوازم شکار کشف و به نفع 
دولت ضبط شد.به گفته اسماعیلی، متخلفان ضمن پرداخت 
جریمه نقدی بابت ضرر و زیان ناشی از شکار حیات وحش، با 
تشکیل پرونده به مراجع قضایی تحویل داده شدند.وی جریمه 
شکار هر رأس قوچ وحشی ارمنی را یکصد میلیون ریال طبق 
ماده 18 قانون شکار و صید بیان کرد.رئیس اداره محیط زیست 
جلفا همچنین از اجرای سرشماری حیات وحش در پناهگاه 

حیات وحش کیامکی طی روزهای گذشته خبر داد و افزود: 
طبق سرشماری جدید، آمار حیات وحش این پناهگاه با اجرای 
سیاست های حفاظتی رشد قابل توجهی یافته است.پناهگاه 
حیات وحش کیامکی در استان آذربایجان شرقی در محدوده 
شهرستان جلفا در امتداد رودخانه ارس با مساحت 95 هزار و 
742 هکتار واقع است.پناهگاه حیات وحش کیامکی از سال 
1352 به عنوان منطقه حفاظت شده به تصویب رسیده و از 

سال 1354 به پناهگاه حیات وحش ارتقا یافته است. 

رئیس مرکز فرماندهی و کنترل پلیس راهور تهران بزرگ از توقیف خودرو پژو پارس با 
97 میلیون ریال خلافی در پایتخت خبر داد. 

به گزارش روز پنجشنبه ایرنا از پایگاه خبری پلیس، سرهنگ احمد شیرانی گفت: 
ماموران راهنمایی و رانندگی منطقه 13 تهران هنگام کنترل وضعیت تردد در خیابان 
پیروزی به یک دستگاه خودروی پژو مشکوک شدند.وی افزود: پس از استعلام شماره پلاک 

خودرو مشخص شد، مبلغ خلافی این خودرو بیش از یک میلیون تومان است.

رئیس مرکز فرماندهی و کنترل پلیس راهور تهران بزرگ تصریح کرد: با استعلام صورت 
گرفته مشخص شد خودرو مذکور دارای 97 میلیون ریال خلافی بوده که به موجب قانون 
خودرو توقیف و روانه پارکینگ شد.این مقام انتظامی ادامه داد: طبق قانون در صورتی که 
مبلغ جریمه خودرویی به 10میلیون ریال برسد پلیس راهنمایی و رانندگی مراتب را به 
مالک خودرو اعلام و چنانچه ظرف مدت یک ماه از تاریخ ابلاغ نسبت به پرداخت جریمه 

اقدام نکند خودرو توقیف و از تردد آن جلوگیری خواهد شد.

مادر سنگدل نوزاد 17 ماهه اش را 
با 50 ضربه چاقو کشت

زهرا خسروجردی 
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روز پنجشنبه همایش وحدت اصولگرایان در حالی برگزار شد که 
این همایش غائبان بزرگی داشت.

همایش اصولگرایان در غیاب آیات یزدی و مصباح برگزار شد. این 
در حالی است که جبهه پایداری مدت هاست تلاش می کند تا آیت 
الله مصباح را به جامعتین به عنوان محور وحدت اصولگرایان اضافه 
کند. پیش از این هم مصباحی مقدم سخنگوی جامعه روحانیت در 
گفت و گو با خبرآنلاین از بی نتیجه ماندن این تلاش ها خبر داده 
بود. هر چند بعد از آن چهرهایی از جبهه پایداری و نزدیکان به آنها 
تلاش کردند تا بگویند چنین ادعایی درست نیست اما غیبت مصباح 
یزدی در این همایش  اصولگرایان این سخنان مصباحی مقدم را 

تقویت کرد.
این همایش یک غائب بزرگ دیگر هم داشت. علی لاریجانی که 
چندی است درباره پیوستن او به ائتلاف اصولگرایان خبرسازی هایی 
از سوی برخی رسانه ها انجام می شد، در این همایش غائب بود تا 
نشان دهد اظهارات او درباره حضورش در انتخابات مجلس به صورت 
مستقل کاملا جدی است. اگرچه برخی خبرگزاری ها حضور لاله 
افتخاری را به جهت عضویت وی در فراکسیون رهروان به نمایندگی 
از این تشکل در این نشست دانسته بودند اما او عضو حزب موتلفه 
است که همراه باهم حزبی های دیگرش همچون نبی حبیبی و ... در 

این همایش حضور یافته بود.
اما در کنار غیبت چهره های معتدلی همچون لاریجانی، ناطق 
نوری، کاظم جلالی و ... در همایش اصولگرایان حضور دیگر چهره 
های تندرو این جریان محسوس بود. چه آنکه مرتضی آقاتهرانی، 
حسین فدایی، علیرضا زاکانی، پرویز سروری، حسین الله کرم در 
این همایش حاضر بودند. در کنار این ها یاران احمدی نژاد هم 
البته حضور پررنگی داشتند. سیدمحمد حسینی ، صادق خلیلیان، 
حمیدرضا حاجی بابایی، مسعود زریبافان، صادق محصولی، روح الله 
فروزنده، محمد ناظمی اردکانی رئیس سابق سازمان ثبت احوال و 
مهدی چمران از جمله حامیان و نزدیکان احمدی نژاد بودند که در 
همایش اصوگرایان حاضر شدند. هرچند ترجیع بند سخن همه آنها 
استقلال از احمدی نژاد است اما همه آنها از وزرا و حامیان احمدی 
نژاد هستند. حداد عادل پیش از این گفته بود خط قرمز ائتلاف 

اصولگرایان جریان انحرافی است.
اولین گام تشکیلاتی خود را به سمت  اصولگرایان در حالی 
انتخابات برداشتند که هشدار پیاپی سخنرانان به لزوم حفظ وحدت 
و پرهیز از گروه گرایی نشان از آن دارد که این بیم در جمع وحدت 
طلبانه اصولگرایان جدی است. چه آنکه آیت الله موحدی کرمانی از 
احتمال وحدت رقیب بر سر نامزدی واحد در شهرستان هاسخن 
گفت و تاکید کرد که اگر اصولگرایی در لیست قرار نگرفت، باید 
بپذیرد که کنار برود. حداد عادل سخنگوی ائتلاف اصولگرایان هم  
گفت که اگر کسی وحدت اصولگرایان را بشکند باید هزینه آن را هم 
در این دنیا و هم در آخرت بدهد و اگر لازم بود برای مصلحت افراد 

باید کنار بروند.

موحدی کرمانی: اصولگرایان سهم خواهی نکنند
در این همایش آیت الله موحدی کرمانی که به عنوان تنها چهره 
حاضر از مثلث سه گانه آیات "موحدی کرمانی، یزدی و مصباح" 
حاضر بود سخنرانی کرد. او که در کسوت دبیرکل جامعه روحانیت 
مبارز و خلف صالح مرحوم آیت الله مهدوی کنی در راس تشکل 
وحدت آفرین اصولگرایان قرار گرفته، آمده بود تا گروه های اصولگرا 
را به پرهیز از سهم خواهی و گروه گرایی تشویق کند. آن هم در 
شرایطی که فضای سیاسی و رسانه ای کشور در انتظار این است که 
بداند جامعتین از نامزدی هاشمی رفسنجانی در انتخابات خبرگان 
حمایت می کنند؟ سوالی که در حاشیه این نشست پرسیده شد 
و آیت الله در پاسخ گفت: هنوز برای حمایت از آیت الله هاشمی در 

انتخابات مجلس خبرگان تصمیم نهایی را اخذ نکرده ایم.

وی همچنین در پاسخ به سوالی دیگر درباره تدوین لیست جامعه 
روحانیت برای انتخابات مجلس، اظهار کرد: در این خصوص به 

مراحلی رسیده ایم اما همچنان لیست نهایی آماده نشده است.
آیت الله موحدی کرمانی در این همایش گفت: در تهران و 
شهرستان ها این معضل برای ما پیش آید که رقیب بر یک کاندیدا 
به جمع بندی برسد اما جناح مقابل دچار چندکاندیدایی شود و آرای 
اصولگرایی بشکند که البته باید با اخلاص و صدق در رفتارمان مانع  
این موضوع شویم. وی افزود: اصولگرایان باید هدف خود را خداوند 
و خدمت به دین قرار دهند. اگر به جرگه اصولگرایی وارد شده ایم 
هدفمان باید خدا و خدمت به دین و تشکیل مجلسی الهی، تابع 

ولایت و در خدمت مردم باشد.
موحدی کرمانی ادامه داد: غرورگرایی و سهم خواهی در میان 
اصولگرایان برای انتخابات آتی نباید به وجود آید. مبادا غرورگرایی و 
سهم خواهی در اصولگرایان وجود داشته باشد. ما باید حالتی داشته 
باشیم که اگر محصول تصمیم شورای ائتلاف اصولگرایان این شد که 
انسان هایی اصلح انتخاب شدند و از گروه من نوعی هیچ فردی در 
لیست منتخبان نبود ذره ای ناراحت نشوم. ما باید تمرین کنیم که 
سهم خواهی را کنار بگذاریم و خودمان را بر این امر متوجه سازیم که 
اگر اخلاص داشتیم مورد لطف خدا خواهیم بود و اگر به شرکت روی 

آوریم خداوند به ما عنایتی نخواهد داشت.
وی تاکید کرد: اگر در مقطع حساس انتخابات مهم دو مجلس 
خبرگان و شورای اسلامی هر فردی از افراد اصولگرایان صادقانه گام 
بردارد و تا لحظه رأی گیری این صداقت را حفظ کند به خود بشارت 
بدهد که یاور اسلام بوده است. چه یاری ای بیش از اینکه کمر ببندیم 

تا مجلس خبرگانی تشکیل شود که امر ولایت را تضمین کند.
موحدی کرمانی ادامه داد: امیدواریم امامت مقام معظم رهبری تا 
ظهور حضرت ولی عصر )عج( ادامه داشته باشد و نیازی به انتخاب 
رهبر جدید برای مجلس خبرگان آتی به وجود نیاید اما اگر خدای 
نکرده اتفاقی برای ایشان پیش آمد باید برای بعد از آن فکر مشخصی 

داشته باشیم.
وی افزود: مردم کاندیداهای مجلس خبرگان را با شناخت کافی 
انتخاب کنند. کسانی که برای مجلس خبرگان کاندیدا شده اند را 
مود بررسی قرار دهند، گذشته آنها را در نظر داشته باشند و اگر آنها 
را نمی شناسند از معتمدان بخواهند که بگویند چه افرادی را برای 

مجلس خبرگان انتخاب کنند.

موحدی کرمانی تصریح کرد: هنوز یادمان نرفته است که مجلس 
ششم چه اوضاعی داشت. مجلس نباید در برابر رهبری قرار گیرد 
بلکه باید تابع ولایت باشد چرا که هرچه امروز داریم و هر کجا که 
از پیچ و خم های سخت گذشته ایم به دلیل تبعیت از ولی امر بوده 
است. نماینده مجلس باید تابع رهبری باشد که اگر چنین باشد هم 
دلسوز مردم خواهد بود و هم برای خدا و اسلام عمل خواهد کرد. هر 
فضیلتی که برای یک نماینده مجلس لازم است در عنصر تبعیت از 

ولایت فقیه نهفته است.
وی افزود: یکی از لطمه هایی که همواره به اسلام وارد شده است 
این است که عده ای حق و باطل را مخلوط کرده اند و در فتنه 88 
نیز چنین شد. آن دو نفری که پیشگام فتنه بودند سوابق درخشانی 

در انقلاب داشتند و اگر چنین نبود مردم گول آنها را نمی خوردند.
وی تاکید کرد: مبادا کاندیداهایی انتخاب کنید که شعار خوب 

دهند اما درون آن شعار چیز دیگری نهفته باشد.
موحدی کرمانی افزود: توجه به مسأله اختلاف اهمیت بسیار دارد 
چرا که ممکن است فردی خود را صاحب رأی ببیند و احساس 
وظیفه کند و از جانب اصولگرایان در انتخابات شرکت کند اما در 
نهایت رأی اصولگرایان را بشکند. من می گویم خیلی احساس وظیفه 
نکند و تصور نداشته باشد که رأی زیاد دارد چرا که در این صورت 
اصولگرایان دچار مشکل خواهند شد. باید اخلاصمان را حداقل تا دو 
ماه دیگر حفظ کنیم و اصولگرایان دچار هوای نفس، منیت و منافع 
گروهی نشوند که اگر چنین اتفاقی بیفتد یعنی اصولگرایان شکست 

خواهند خورد.

حداد عادل: هرکس وحدت اصولگرایان را بشکند 
باید هزینه آن را بدهد

حداد عادل سخنگوی شواری ائتلاف اصولگرایان دیگر سخنران 
همایش  اصولگرایان بود. به گزارش تسنیم او گفت: اگر کسی وحدت 
اصولگرایان را بشکند باید هزینه آن را هم در این دنیا و هم در آخرت 

بدهد و اگر لازم بود برای مصلحت افراد باید کنار بروند.
غلامعلی حدادعادل اظهار داشت: شرط اول اصولگرایی اخلاص 
است و اگر وارد صحنه انتخابات می شویم باید برای خدا وارد شویم. 
تعصب حزبی با اصولگرایی در تضاد است و تشکل های حزبی را باید 
برای انقلاب بخواهیم نه اینکه انقلاب را برای تشکل و حزب مورد 

نظر خودمان بخواهیم.

حداد عادل با تاکید بر اینکه در شرایط حساس کنونی باید در 
ائتلاف بزرگ اصولگرایان تعصبات را کنار بگذاریم، تصریح کرد: باید 
تعصب های شخصی و حزبی را پشت در ائتلاف بگذاریم و به عنوان 

اصولگرا وارد شویم و برای پیروزی اصولگرایان تلاش کنیم. 
وی تشریح کرد: ما بعد از ماه ها مشورت، همدلی و همزبانی میان 
نمایندگان تشکل های بزرگ اصولگرا و استمداد از فقهای ارجمند 
)آیات عظام یزدی، مصباح و موحدی کرمانی( با همت ایشان شورای 
مرکزی ائتلاف اصولگرایان را شکل دادیم و امیدواریم شاهد نتایج 

مثبت این ائتلاف در انتخابات آینده باشیم.
حداد تاکید کرد: در انتخابات مجلس دهم اصولگرایان باید به 
گذشته و ۱8 سال قبل نگاه کنند و فراز و فرودهای این دوره را تجزیه 
و تحلیل کرده، عوامل پیروزی و شکست را بررسی کرده و تلخ و 

شیرین ها را بیازمایند.

14 کمیته فعال در شورای اصولگرایی
همچنین حجت الاسلام حسین ابراهیمی در این همایش، با 
اشاره به اینکه سه ماه است که شورای اصولگرایان استان تهران شکل 
گرفته و تاکنون توانسته کمیته های مختلفی را ساماندهی کند، گفت: 
۱۴ کمیته فعال از اقشار مختلف در تهران فعال هستند، لایه های اول 
و دوم شکل گرفته که جمعیت متشکلی را در تهران شامل می شود.

وی با اشاره به اینکه این کمیته ها با محوریت روحانیت فعالیت 
می کنند، اظهار داشت: امیدواریم تشکل های ارزشمندی که از 
اقشار مختلف شکل گرفته بتوانند، در دو انتخابات خبرگان رهبری 
و مجلس شورای اسلامی به نحو احسن ایفای نقش کرده تا یک 

انتخابات پرشور برگزار کنیم.
ابراهیمی تاکید کرد: این جلسه  در راستای وحدت اصولگرایان 
است و همه اصولگرایان با محوریت روحانیت در خط رهبر انقلاب 
حرکت می کنند؛ امروز سربلندیم که عالمی فقیه محوریت اصولگرایی 

را برعهده دارد.

آوای ائتلاف به دور از سهم خواهی
رییس شورای همگرایی اصولگرایان هم در همایش اصولگرایان 
گفت: همه احزاب اصولگرا با همه سلیقه ها امروز به این نقطه رسیده 
اند که باید با هم حرکت و تا آخر این روحیه را حفظ کنند و منیت ها 

و سهم خواهی را کنار گذاشت.
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام سید رضا تقوی در این همایش 
افزود: الحمدالله سهم خواهی ها کنار گذاشته شده و این نشانه رشد 
است. رییس شورای همگرایی اصولگرایان از همه نیروهایی که در 
حوزه اصولگرایی تنفس می کنند، خواست که آنها را کمک کنند و 

همه آوای ائتلاف سر دهند.
رییس شورای همگرایی اصولکرایان تصریح کرد: در این مراسم 
قرار بود آیات عظام محمد یزدی و مصباح یزدی هم حضور پیدا کنند 

که آیت الله یزدی به دلیل کسالت این امکان فراهم نشد.

حضور منسجم اصولگرایان در انتخابات خبرگان و مجلس
اول  رئیس  نایب  ابوترابی فرد  حجت الاسلام سیدمحمدحسن 
مجلس در جمع خبرنگاران گفت: وحدت اصولگرایان با عنایت خدا 
و وحدت کلمه و انسجام در حال تحقق است، اصولگرایان تصمیم 
دارند با انسجام در انتخابات مجلس دهم و خبرگان رهبری حضور 

هماهنگ، متشکل و سازمان یافته ای را داشته باشند.
وی افزود: گام هایی که تا امروز برداشته شده، برای رسیدن به 
انسجام در راستای افزایش اقتدار و کارآیی نظام قابل قبول است و 

اجتماع امروز هم در همین راستا است.
کرد:  خاطرنشان  اسلامی  شورای  مجلس  اول  رئیس  نایب 
امیدواریم همه نیروهای انقلاب با انسجام و در چارچوب مصالح ملی و 

آرمان های انقلاب اسلامی، قدم های قابل قبولی را بردارند.

حسن شکوهی

مبادله هسته ای تهران- مسکو نخستین گام در بازار هسته ای 
بین المللی و یکی از پیچیده ترین مفاد توافق هسته ای بود که با 
موفقیت به اجرا درآمد. در فضایی که کنگره آمریکا از هر طرف 
در حال ضربه زدن به برجام است این مبادله می تواند نویدبخش 

عملیاتی شدن کامل این توافق باشد.
کمتر از سه هفته به روز اجرای برنامه جامع اقدام مشترک و 
لغو تمامی تحریم های قید شده در متن توافق، زمان باقی است. در 
این روزهای واپسین، جمهوری اسلامی ایران به یکی از مهمترین 
تعهدهای خود در متن برجام عمل کرد. در این راستا، ۱97 تُن 
کیک زرد از روسیه و قزاقستان وارد ایران شد و در مقابل تهران 
۱۱ تُن اورانیوم غنی شده خود را به مسکو تحویل داد. مبادله اخیر، 
بزرگترین مبادله هسته ای بود که مورد استقبال سران قدرت های 

بزرگ قرار گرفت.
مبادله هسته ای اشاره شده پس از آن صورت گرفت که تیم 
های دیپلماسی کشورمان و ۱+۵ در بندهای ۵۶ و ۵7 متن برجام 
بر انجام آن توافق کردند. در بند ۵۶ از بخش »ذخایر اورانیوم غنی 
شده« آمده است: ایران به مدت ۱۵ سال ذخیره اورانیوم غنی 
شده خود را تا حد کمتر از ۳00 کیلوگرم گاز UF۶ )یا معادل 
آن در ترکیب های شیمیایی دیگر( با غنای تا ۳.۶7 درصد حفظ 
خواهد نمود. همچنین بند بعدی )۵7( برجام به نحوه انتقال و 
مبادله اورانیوم پرداخته و تصرح کرده است که »تمام اورانیوم غنی 
شده مازاد بر ۳00 کیلوگرم گاز UF۶ )یا معادل آن در ترکیب 
های شیمیایی دیگر( با غنای تا ۳.۶7 درصد یا به سطح غنای 
طبیعی رقیق خواهد شد و یا اینکه در عوض تحویل اورانیوم با 
غنای طبیعی به ایران، در بازارهای بین المللی به خریدار فروخته 
خواهد شد. ایران برای خریداری و انتقال اورانیوم غنی شده مازاد بر 
۳00 کیلوگرم گاز UF۶ در مقابل برگشت اورانیوم با غنای طبیعی 
به ایران، یک قرار داد تجاری با نهادی خارج از ایران منعقد خواهد 
نمود. کشورهای ۱+۵ تا جاییکه عملی است، انعقاد و اجرای این 
قرارداد را تسهیل خواهند نمود. ایران ممکن است هر زمان که بانک 
سوخت آژانس در قزاقستان عملیاتی شد، فروش اورانیوم غنی شده 

مازاد خود را در آنجا انتخاب نماید.«
هرچند اجرای این بند از توافقنامه پیش زمینه ای بر مرحله 
عملیاتی شدن برجام است اما خود دستاوردی بزرگ برای جمهوری 
اسلامی ایران به شمار می رود. با انجام این مبادله، کشورمان برای 
نخستین بار به جمع کشورهای صادرکننده مواد غنی شده پیوست. 

سابق بر این، فعالیت های هسته ای در ایران بر ۲ محور غنی سازی 
و انباشت آن در داخل استوار بود. امروز دریچه ای تازه به سوی 
بازارهای بین المللی گشوده شده است؛ دریچه ای که می تواند به 

فرایند غنی سازی ایران سویه ای تجاری و صنعتی دهد.
بنابراین، با پیوستن ایران به جمع معدود کشورهای صادرکننده 
اورانیوم غنی شده، دیگر مانعی بر سر راه معامله هایی از این دست 
ایجاد نخواهد شد. آخرین مرحله های واردات کیک زرد به ایران 
به پیش از تشکیل انقلاب اسلامی برمی گردد. از دوره پهلوی دوم 
که کیک زرد از آفریقای جنوبی به ایران وارد می شد تاکنون، این 
نخستین محموله از این جنس است که با بهره مندی از مرغوبیتی 
بالا روانه ایران شده است. با واردات این حجم از کیک زرد، پیشبرد 
برنامه غنی سازی ایران تا سال های طولانی پیش رو تضمین 

خواهد شد.
آخرین تلاش های ایران و ۱+۵ در زمینه اجرای برجام اما در 
فضایی صورت می گیرد که مدتی است کنگره ایالات متحده سنگ 
اندازی های متعددی را در مسیر برجام آغاز کرده است. نفوذ بیش 
از حد لابی های صهیونیستی در ساختار و نهادهای تصمیم ساز 

و تصمیم گیر آمریکا بیش از هر عامل دیگری بر اقدام های ضد 
ایرانی افزوده است. در این زمینه، چند روز پیش شبکه خبری 
)NSA( »راشاتودی« گزارش داد که »آژانس امنیت ملی آمریکا«

صحبت های مقام های اسراییلی با نمایندگان گنگره را بر سر رد 
توافق هسته ای ایران شنود کرده است. همچنین در این گزارش 
آمده است که »نتانیاهو و مشاورانش از مذاکره بین ایران و آمریکا 
نگران بوده و هماهنگی هایی را با گروه های یهودی- آمریکایی برای 
ضدیت با توافق )هسته ای ایران( بعمل آورده و تلاش کردند تا بر 
آن دسته از نمایندگان کنگره آمریکا که هنوز موضعی در قبال این 

توافق اتخاذ نکرده بودند، نفوذ کنند.«
از طرفی نیز ناکامی اکثریت جمهوریخواه کنگره در رد برجام 
باعث شده است تا امروز در مرحله اجرای برجام قوانینی وضع کنند 
که برخی از آنها به طور مستقیم و غیرمستقیم بر برجام اثرگذارد. 
بنابراین، در روزهای گذشته نهادهای آمریکایی به ویژه کنگره دست 
کم سه اقدام علیه ایران انجام دادند که منجر به افزایش نگرانی ها 

در مرحله اجرای برجام شده است.
اقدام نخست کنگره به ایجاد محدودیت صدور روادید برای اتباع 

کشورهایی چون ایران، عراق، سوریه و سودان مربوط می شد. در 
صورت اجرای این قانون، بدون شک سفرهای تجاری و توریستی به 
ایران با مشکل مواجه خواهد شد؛ موضوعی که بی ارتباط با برجام 
و مرحله لغو تحریم ها نیست. بنابراین، کاخ سفید با اختیارات خود 
در فضای پسابرجام باید مصوبه کنگره را طوری عملیاتی کند که 
ضربه ای به توافق هسته ای ایران و ۱+۵ وارد نیاید. البته گوشه 
هایی از اعمال اختیارات دولت آمریکا را می توان در نامه چند 
روز پیش »جان کری« وزیر امور خارجه آمریکا به »محمدجواد 
ظریف« همتای ایرانی اش مشاهده کرد؛ نامه ای که در آن به 
اختیارات و راهکارهای دولت آمریکا از جمله اعطای ویزای ۱0 

ساله اشاره شده بود.
ایالات  اما اقدام دوم کنگره به درج مصوبه در قانون بودجه 
متحده برمی گردد که دولت این کشور را مکلف می کند تا به هر 
یک از گروگان های سفارت پیشین این کشور در تهران غرامتی 
چهار میلیون و ۴00 هزار دلاری بپردازد. به رغم باور برخی، این 
موضوع ارتباطی به برجام نمی یابد و در راستای دعواهای حقوقی و 
غیرهسته ای گذشته است. افزون بر آن، این مبلغ از محل جریمه 
بانک »بی. ان. پی پاریباس« پاریس پرداخت می شود که به دلیل 
نقض تحریم ها علیه ایران، سودان و کوبا بر این بانک تحمیل 
شده بود. اقدام سوم کنگره نیز به بیانیه ای اشاره دارد که در آن 
۲۲۶ نماینده از دیوان عالی ایالات متحده درخواست کردند تا از 
اموال بانک مرکزی ایران به بازماندگان انفجارهای۱98۳ در لبنان و 
۱99۶ در عربستان غرامت دهد؛ موضوعی که نه به صورت مصوبه 
درآمده و نه جمهوری اسلامی ایران این اتهام های بی اساس را 
پذیرفته است. بنابراین، اقدام هایی از این دست نمی تواند در 

راستای اجرای برجام صورت گرفته باشد.
در مجموع، ماهیت اقدام های ضد ایرانی کنگره آمریکا بر کمتر 
کسی پوشیده است. ارتباط دادن هر نوع اقدام کنگره به توافق 
هسته ای دیدگاهی تقلیل گرایانه است چرا که رفتارهای خصومت 
آمیز این نهاد با ایران در طول عمر جمهوری اسلامی همواره وجود 
داشته است. چه بسا که این دشمنی ها پس از اجرای برجام و حل 
وفصل کامل موضوع هسته ای در قالب مسایلی همچون تروریسم 

و حقوق بشر خود را نشان دهد.
بنابراین، امروز که مبادله هسته ای به عنوان گامی بزرگ در 
اجرای برجام برداشته شده است انتظار می رود با عملیاتی شدن 
کامل برجام در روزهای آتی، پرونده هسته ای برای همیشه بسته 
شود اما هرگز نمی توان به سیاست های کنگره در قبال ایران 

خوشبین بود.

نبود شیخوخیت میان راستگرایان سیاسی خودنمایی می کند

اصولگرایان به دنبال ریش سفید
شورای ائتلاف اصولگرایان بدون حضور علی لاریجانی و نماینده او تشکیل شد. درحالی 
که پیش از این مرتبا تاکید اصولگرایان بر این بود که علی لاریجانی و نماینده او در این 
ائتلاف حضور دارند، اکنون به نظر می رسد خلأ ریش سفیدی در جریان سیاسی اصولگرایان 
خود را بیش از گذشته نشان می دهد. کسی نیست تا همه پایبند به سخن او باشند و زیر 

عبای او جمع شوند.
به این ترتیب خبری از آن که دود سفید از اردوگاه اصولگرایان بیرون بیاید، دور از ذهن 
است. آبان امسال دو سال از مرگ »حبیب اصولگرایان« می گذرد. همان زمان که حبیب الله 
عسگراولادی تلاش می کرد نه تنها سیاسیون راستی را گردهم آورد بلکه حرف هایی می زد 
که شاید بعد از حوادث 88 تنفس اصلاح طلبان در هوای پرکینه جناح رقیب شان را راحت تر 
کند و آن هنگام که راستگرایان سنتی بیش از هر زمان دیگری به پدری معنوی نیاز داشتند 
تا پیر و جوان، قدمت دار و جدیدالورود را زیر یک سقف گردهم آورد، شیخ مکلای خود را 
از دست دادند. اما سال های آغازین دهه 90 تنها از دست دادن عسگراولادی جناح راست 
را با معضل فصل الختام و ریش سفیدی روبه رو نکرد؛ محمدرضا مهدوی کنی رئیس جامعه 
روحانیت مبارز هم ۱۵ روز مانده به سالمرگ عسگراولادی با اصولگرایان وداع کرد. اما این 

تنها مرگ های سیاسیون نبود که جریان اصولگرا را آسیب پذیر و بدنه آن را نحیف تر کرد.
قهرهای سیاسی سال های پایانی دهه 80 و فاصله گرفتن دو چهره شاخص جناح 
راست هم در وضعیت آشفته جریان راست بی تاثیر نبود. شیخ علی اکبر ناطق نوری و 
آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی بعد از حوادث و به خصوص مناظرات سال 88، زمانی که 
در مقابل هجمه های خانوادگی که علیه شان روا داشته شد هیچ حمایتی از سوی دوستان 
مبارزاتی شان ندیدند، کم کم این فاصله را بیشتر کردند. هر دو شیخ هر چه گذشت بیش 
از پیش سکوت اختیار نموده و خط و مرزشان را از رفقای قدیمی عیان تر کردند. اما نبود 
شیخوخیت میان راستگرایان سیاسی در سال های آغازین دهه 90 بیش از پیش خود نمایی 
می کرد. غلامعلی حدادعادل، علی اکبر ولایتی، محمدباقر قالیباف و البته سعید جلیلی 
کاندیداهای جریان راست برای ریاست جمهوری بودند. تلاش مهدوی کنی برای رسیدن 
به اجماع در ماه های ابتدای سال 9۲ نشان داد عبای زعامت اصولگرایی مهدوی کنی برای 
او هم اندازه قبای رهبری اش در اواخر دهه ۶0 نیست چراکه هیچ کدام از کاندیداها جز 
حدادعادل حاضر نشد از رقابت کناره گیری کند. حالا دیگر سیاسیون تازه واردی حضور 
داشتند که پدر معنوی شان محمد تقی مصباح یزدی بود؛ روحانی ای که در روش و منش 
لااقل با چهره های موثر جامعتین متفاوت بود. این حضور جدید تشتت میان اصولگرایان 
را بیش از پیش عیان کرد و نتیجه آن در نتایج انتخابات 9۲ نمود پیدا کرد. در چنین 
شرایطی محمد یزدی هم چندان رمق و رغبتی برای جلوداری نداشت چراکه زمانی که بعد 
از مدت ها سکوتش را شکست و از اصولگرایان برای رسیدن به پاستور درخواست وحدت 
کرد، پاسخی نشنید و حرفش روی صفحه بازی انتخاباتی آنها روی زمین ماند و البته مدعی 

تازه ای که برای عبای زعامت اصولگرایان پیدا شده بود کم تاثیر گذار نبود. 
محمدتقی مصباح یزدی که برای جبهه تازه تاسیس پایداری و سیاسیون جدیدالورود 
نقش پدری ایفا می کرد، با حمایتش از سعید جلیلی در انتخابات ریاست جمهوری نشان داد 
حرفش لااقل برای برخی اصولگرایان حکمی قاطع است و راست سنتی باید آنها را جدی 
بگیرد چراکه می توانند در نتیجه نقش تعیین کننده ای داشته باشند. در میان صندلی خالی 
مهدوی کنی در جامعه روحانیت مبارز و جای خالی عسگراولادی در جبهه پیروان، حالا 
کسانی آمده اند که بر جای آن دو تکیه زده اند و شاید می خواهند جایگاه شان همان طور 
تفسیر و ترجمه شود. محمدعلی موحدی کرمانی در جامعه روحانیت مبارز و محمدرضا 

باهنر در جبهه پیروان خط امام و رهبری.
موحدی کرمانی که درست بعد از انتخابات متولی برگزاری نشست های وحدت شد و 
به سیدرضا تقوی برای عملیاتی کردن این پروژه انتخاباتی ماموریت داد. اما نه سیدرضا 
تقوی و نه موحدی کرمانی هیچ کدام نفوذ کلام مهدوی کنی را در میان اصولگرایان نداشته 
و ندارند، همان طور که باهنر که بر جای عسگراولادی تکیه زده است و در تلاش است 
بتواند جای و جایگاه را هم تراز کند. در این میان البته باهنر ترجیح داده است با جامعتین 
همراهی بیشتری داشته باشد و در کنار مثلث مصباح یزدی، یزدی و موحدی کرمانی بایستد. 
اما حرف علی لاریجانی حرف دیگری است. او هم این روزها مدعی تازه ای برای جلوداری 
جریان اصولگرایی است و شاید از همین رو است که راه خود در ائتلاف انتخاباتی پارلمان 
را  ازبقیه آنها جدا کرده و بر طبل استقلال می کوبد. در میان شیوخ قدمت دار و مدعیان 
تازه، جناح راست در پیچ تند انتخابات مجلس همچنان سرگردان است؛ چراکه هیچ یک 
از ریش سفیدان گذشته آنها همراه شان نیستند. هاشمی رفسنجانی سمت و سویی دیگر 
گرفته، ناطق نوری بعد از تجربه 8۴ و 88 خط و مرزهایش با جریان های تندرو را پررنگ تر 
کرده؛ عسگراولادی و مهدوی کنی هم که دیگر حضور ندارند. حالا جناح راست مانده است 

که هیچ کدام جای اسلاف خود را پر نکرده اند.
 غلامعلی حدادعادل در آستانه انتخابات به عنوان سخنگوی شورای ائتلاف اصولگرایان 
انتخاب شده است. شورایی که اولین نشست خبری آن با حضور محمدنبی حبیبی، حسین 
نجابت و عبدالحسین روح الامینی برگزار شد. حدادعادل در پاسخ به این سوال که به نظر 
می رسد جریان اصولگرایی در سال های اخیر با بحران رهبری مواجه بوده است و هنوز 
کسی نتوانسته جای افرادی مثل عسگراولادی و مهدوی کنی را پر کند، به نظر می رسد 
اصولگرایان به سمت تشکیل اتاق فکر جدید و ایجاد رهبری به صورت شورایی پیش 
می روند. آیا آقای ناطق نوری در این رهبری نقش و جایگاهی دارند، گفت:  تعبیر رهبری 
اصولگرایان و شورای رهبری مطلبی است که من بار اول از شما می شنوم. هیچ وقت چنین 
تعبیری نداشتیم و در مجموع سازوکارهای اصولگرایان این تعبیر به کار برده نشده است. 
پیشگامانی نظیر آیت الله مهدوی کنی و عسگراولادی بودند که امروز در بین ما نیستند اما 
این به آن معنا نیست که رهبری وجود ندارد یا شورای رهبری شکل گرفته است. مراجعه 
اصولگرایان به آیات یزدی، موحدی کرمانی و مصباح هم سنت قدیمی بوده که ابتدای 
انقلاب وجود داشته و حالا هم ادامه پیدا می کند. جناب آقای ناطق هم در واقع در جمع 
اصولگرایان حضور دارند و ایشان هم آن چه کمک و مساعدت از دست شان بر می آید انجام 

می دهند اما برای هیچ کدام از این افرادی که نام بردم چنین تعبیری به کار نمی رود.

وزیر دادگستری 

بلوغ سیاسی جامعه بالا رفته است
وزیر دادگستری با بیان اینکه در حوزه اجتماعی و سیاسی موفقیت هایی را داشته ایم، 
گفت: عزت ما در حضور هوشمندانه و مقتدرانه در صحنه هایی چون انتخابات است چراکه 

افراد می آیند و می روند اما آنچه باقی می ماند همین حضور گسترده است.

به گزارش  مهر، حجت الاسلام مصطفی پورمحمدی شامگاه پنجشنبه در مراسمی 
که به مناسبت گرامیداشت 9 دی ماه در شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر حضرت 
معصومه)س( با بیان اینکه رفتار مدنی و بلوغ سیاسی جامعه بالا رفته است، ابراز داشت: ۱۲ 
هزار نفر خود را برای کاندیداتوری مجلس آماده کرده اند و این به معنای این است که به 

عمق سیاسی رسیده و به مجریان اعتماد دارند.
حجت الاسلام پورمحمدی گفت: در حوزه اقتصادی سه مشکل، بحران اقتصاد جهانی، 
تحریم و نفت وجود دارد و انشاء الله به لطف خدا در روزهای آینده که تحریم های ظالمانه 

برطرف شود می توانیم یک نفسی بکشیم.
وی با بیان اینکه با تدابیر رهبری اتکای اقتصاد به نفت کاهش پیدا کرده است، ادامه داد: 
اتکای به نفت در بودجه سال آینده ۲۵ درصد است و با همه فشارها و تحریم ها به سمت 

اقتصاد متکی به تولید و صادرات غیر نفتی حرکت کرده ایم.
وزیر دادگستری گفت: امسال صادرات غیر نفتی ما از واردات بیشتر بوده است و سبقت 
گرفته است؛ دولت اقتصاد مقاومتی را تنها راه برون رفت از مشکلات اقتصادی می داند 
لذا نباید بدون مطالعه حرکت های اشتباه و جسورانه را در جامعه رقم بزنیم و تجربه های 

نادرست را برای ملت ایران آزمایش کنیم.
باید در عرصه بین المللی عزت خود را حفظ کنیم

وی با اشاره به جایگاه فعلی کشور ایران، گفت: دشمن توان تحمل این جایگاه را ندارد 
و نمی تواند اقتدار و توان اقتصادی، نظامی و علمی ما را ببیند لذا باید در عرصه بین المللی 
همچنان عزت خود را حفظ کنیم؛ ایران بعد از برجام نسبت به مواضع خود در کشورهای 
سوریه، یمن و دیگر کشورهای اسلامی کوتاه نیامده است و بر اساس گفته رهبر انقلاب 
اسلامی ادعای افرادی که به دنبال مذاکره با ایران اسلامی هستند، مبنی بر اینکه مسلمانان 
را دوست دارند، دروغ است. حجت الاسلام پورمحمدی عنوان کرد: در حوزه امنیتی، کشور 
در امنیتی مثال زدنی قرار گرفته و ملت از امنیت قابل قبولی برخوردار است همچنین در 
حوزه نظامی با همه تحریم ها توان نظامی، بالستیکی ما به نمایش گذاشته شد و اقتدار ملت 

در اوج تحریم ها و قطعنامه ها پدیدار گشت.
وی تأکید کرد: آنچه سبب شده تا ملت ما این چنین عزتمند به حیات و آرمان های خود 

ادامه دهد به تعبیر قرآن بصیرت، آگاهی و وظیفه شناسی بوده است.
حجت الاسلام پورمحمدی ادامه داد: حرکت اگر به سوی خدا بر پایه آگاهی باشد به 
نتیجه می رسد و به آن سعادت و رستگاری که خدا وعده داده است خواهد رسید و حرکت 

انقلابی ملت ما نیز این گونه بوده است. 

نکته

خبر

اگرچه پیش بینی می شد کاندیداتوری آیت الله سید حسن 
خمینی در انتخابات مجلس خبرگان از یکسو با استقبال اقشار 
مختلف و محافل سیاسی مستقـل و از سوی دیگر با مخالفت برخی 
از گروه های سیاسی تندرو و دلواپسان روبرو خواهد شد امّـا پس از 
حضور سید حسن آقا در ستاد انتخابات و نام نویسی و اعلام رسمی 
کاندیداتوری او، شدت گرفتن واکنش های تند و معنی دار از سوی 

مخالفان حیرت آور بود.
سید حسن غیر از همراهی و همسویی با مردم، چه کرده که 
این چنین با موج سنگین هجمه ها روبرو شده است؟ مگر افکار 
ایشان - که مورد اقبال شدید عمومی هم هست - چه خطری برای 

مخالفان دارد که چنین برآشفته اند؟
بااینکه خمینی جوان بارها اعلام کرده که مستقل وارد انتخابات 
شده و هیچ حزب و جناح سیاسی را نمایندگی نمی کند و درحالی که 
برخی از بزرگان حوزه و صاحب نظران فقیه و مورداحترام مردم، سید 
حسن را نمونه مجسم پدربزرگ راحل خود دانسته و واجد شرایط 
خبرگان معرفی کرده اند، پس این چه ولوله ای است که در اردوگاه 
تندروها برپاشده؟ علیرغم آنکه دلواپسان بارها نشان داده اند دل در 
گروی حل بحران های کمرشکن دولت روحانی نداشته و در برابر 
آسیب های مملکت بربادده، مانند خطر بزرگ نهادینه شدن فساد 

در ساختار اداری کشور که بنیان های اقتصاد ایران را هدف گرفته 
بی تفاوت بوده و سکوت اختیار کرده اند، چگونه است که حضور 
سید حسن در خبرگان خواب از چشمانشان ربوده؟ البته او مانند 
دیگرانی نبود که انگیزه ها و دلایلی آشنا برای حضور خود ارائه دهد 
و واژگانی مانند تکلیف، خدمت، وظیفه را که در ایام هر انتخاباتی 

بسیار می شنویم بر زبان بیاورد.
سید حسن معتقد است که باانگیزه عمل به ماهیت فکری 
پدربزرگ گرامی خود و از جان ودل کوشیدن برای نظریه ولایت فقیه 
)مصاحبه با خبرنگاران در هنگام ثبت نام( آبرو به کف گرفته و گام 
در این راه پرمخاطره نهاده است. اصولی مانند وحدت ملی، در کنار 
هم بودن، اعتماد، همدلی و همراهی و شعار اساسی امسال که سوی 
رهبری بیان شده را دل مشغولی عمده خود می داند. این ها کدام یک 
با اصول پذیرفته شده هر طیف فکری و هر تشکل سیاسی که قلبآ و 
عمیقاً نگران کشور و منافع ملی باشد مغایرت دارد که برخی امروز 

چنین شمشیر از رو بسته اند؟   
اما روی دیگر سکه حمایت از ایشان است. مردم ما ثابت کرده اند 
که بزنگاه های سیاسی را به خوبی می شناسند و شک نیست که تنها 
انتساب به امام ره »فی نفسه نمی تواند به تنهائی دلیل اقبال مردم 
به تصمیم سید حسن باشد. از سوی دیگر با توجه به اینکه عمده 

مشغولیت ایشان دغدغه های علمی و فقهی بوده و کمتر فرصت 
فعالیت سیاسی چشمگیری فراهم آمده که امروز بتوان بر اساس آن 
به قضاوت نشست. درست است که در حوزه« اجتهاد و اصول خارج 
سطح علم و تحصیل و فقه، تنها افراد صالح و معدودی می توانند 
به یک تصویر درست و شناخت نسبی از شخصیت سید حسن 
خمینی رسیده باشند؛ اما از این منظر نیز صاحب نظران و فقهای 
معتبر بر جامع الشرائط بودن ایشان تأکیددارند، پس درد چیست 

و مشکل کجاست؟ 
و  سیاسی  موضع گیری های  تنها  که  کرد  ادعــا  می توان 
اجتماعی ایشان که در رسانه ها منتشرشده مبنای شناخت سطح 
فکری و آگاهی از اعتدال سیاسی - که یک مطالبه ملی است – و 
استقبال شدید عمومی از کاندیداتوری سید حسن را موجب شده 
است. همان مفاهیمی که بر تفکرات مبتنی بر تعادل، پرهیز از 
افراط وتفریط، احترام به جناح بندی های سیاسی موافق و مخالف، 
آشنایی به علم و تکنولوژی روز و مدرن همراه با ادبیاتی متین و فاخر 
استواراست. به راستی اگر این هجمه و ایجاد موج منفی و سنگین 
رسانه ای نسبت به حضور سید حسن را ناشی از نوع تفکر سیاسی او 
بدانیم به خطا نرفته ایم؛ و به طریق اولی، هر کس دیگری هم با چنین 
نوع تفکر سیاسی و معتقد به تعادل در تمام عرصه ها هم اگر گام 

درصحنه بگذارد با مخالف شاید هم شدیدتری روبرو شود. 
ویژگی دیگر این کاندیداتوری شخصیت فردی سید حسن 
خمینی است. قریب به اتفاق  کسانی که با ایشان از دور و نزدیک 
برخورد داشته اند متفق القول متانت، خوش روئی، خوش برخوردی و 
خوش زبانی و بروز بودن ایشان را تحسین کرده و بر این باورند که 
تبلور شخصیتی امام »ره« را در او دیده اند. طبیعی است که وقتی 
یک طیف فکری و سیاسی مورد اقبال مردم با یک شخصیت معتبر، 
وزین و منتسب به امام آمیخته شود، خطر بزرگی برای تمام کسانی 
است که در مخیله پنهان خود به راه دیگری می اندیشند. بااینکه 
هنوز چند ماهی تا اسفندماه باقی است، این روزها مخالفان اندک 
ولی پر و پا قرصی را با تابلوی »دلواپس« درصحنه سیاسی و رسانه ای 
کشور شاهدیم که با حضوری اندک اما پرسروصدا ثابت کرده اند 
که اگر رویکردی  معتدل در نوه بنیان گذار جمهوری اسلامی هم 
متبلور شود علیرغم استقبال شدید مردمی آن را برنمی تابند. ولی 
مهم آن است که گشاده روئی جناح های مستقل سیاسی و استقبال 
عمومی اقشار مختلف که طیف تأثیرگذار رأی دهندگان را تشکیل 
می دهند، حضور سید حسن خمینی در انتخابات مجلس خبرگان 
را چشم انداز امیدوارکننده ای در انتخابات اسفندماه ارزیابی کرده اند 

که دستاورد کوچکی نیست. 

در همایش روز پنجشنبه اصولگرایان چه گذشت؟

جای خالی معتدلین و حضور پررنگ تندروها

 مبادله هسته ای؛ گامی بلند در اجرای برجام

به رغم گشاده روئی جناح های مستقل سیاسی و استقبال عمومی از کاندیداتوری »سید حسن«

دلواپسان شمشیر را از رو بسته اند!
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از برادرت تنها به سبب گمان 
مَبرُ و پیش از پى  جویى و بازخواست 

)در مورد علتّ(، از او جدا مشو.

شنبه  دوازدهم دیماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3903 روزنامه

واکنش  ولایتی به نگرانی آیت الله جنتی 
گفته می شود: رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام درباره برخی از 
ایرادات وارده بر تعدد ثبت نام داوطلبان در انتخابات  گفت: به نظرم عیبی ندارد که تعداد زیادی برای 
انتخابات داوطلب شوند؛ چراکه به هر ترتیب شورای نگهبان حضور دارد و صلاحیت نمایندگان خبرگان و 
مجلس را براساس معیارها بررسی می کند.علی اکبر ولایتی در حاشیه نخستین اجلاس اعضای هیات علمی 
دانشگاه فرهنگیان کشور در مشهد  اظهارداشت : این درست است که آیت الله جنتی گفته بود تعداد زیاد 
ثبت نام ها زحمت ما را زیاد می کند، اما به غیر از این)زیاد شدن زحمت( عیب دیگری وجود ندارد. به نظرم 
این محددود کردن ثبت نام است که کار را مشکل می کند و ممکن است ایرادات اساسی تری پیش بیاید 

که مثلا مانع شرکت برخی ها در انتخابات شوند. 

احمدی نژاد باید محاکمه شود
گفته می شود:  احمد کریمی اصفهانی دبیرکل جامعه اصناف و بازار از تشکلهای محوری جناح راست، 
درباره حضور برخی وزرای دولت احمدی نژاد در ائتلاف اصولگرایان، با بیان اینکه "ما این افراد را به حساب 
احمدی نژاد نمی گذاریم، گفت: یک گروه احمدی نژاد را منهای مشایی می خواهند که ما با اینها هم سر 
جنگ داریم چون اصل ریشه خیانت در مسایل اقتصادی را متوجه احمدی نژاد می دانیم. باوجود فرصت 
طلایی که برای کشور به وجود آمد، کشور ضربه های زیادی خورد و آن اتفاق ها به عنوان ظلم در تاریخ 
می ماند و به اعتقاد من اگر دادرسی بود باید به خاطر آن اتفاقات او را محاکمه می کرد. گروه دیگر هم افرادی 

هستند که اتفاقا احمدی نژاد را با مشایی و امثالهم قبول دارند که این گروه برای ما قابل بخشش نیست.

محکومیت متهمان حمله به علی مطهری در شیراز
گفته می شود:  وکیل مدافع علی مطهری از صدور حکم محکومیت متهمان پرونده حمله به این 
نماینده مردم تهران در شیراز خبر داد. مصطفی ترک همدانی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، با اعلام این خبر 
عنوان کرد: حکم صادر شده و متهمان پرونده یا   همان حمله کنندگان به موکلم محکوم شده اند.وی با بیان 
اینکه از محتوا و جزئیات حکم صادره اطلاعی ندارم، گفت: برای اطلاع از این مساله به زودی به شیراز سفر 
خواهم کرد.علی مطهری دوشنبه ۱8 اسفند 9۳ برای سخنرانی در دانشگاه شیراز به این شهر سفر کرده 

بود که مورد حمله افرادی نا شناس قرارگرفت و پرونده حادثه شیراز از آن روز مطرح شد.

جامعه روحانیت: درباره هاشمی تصمیمی نگرفتیم  
گفته می شود:  دبیرکل جامعه روحانیت مبارز گفت: هنوز برای حمایت از آیت الله هاشمی در 
انتخابات مجلس خبرگان تصمیم نهایی را اخذ نکرده ایم.آیت الله محمدعلی موحدی کرمانی در جمع 
خبرنگاران در پاسخ به این پرسش که این تشکل اصولگرا از آیت الله هاشمی رفسنجانی در انتخابات 
خبرگان حمایت خواهد کرد یا نه؟ تاکید کرد: هنوز در این خصوص تصمیم نهایی گرفته نشده است.وی 
همچنین در پاسخ به سوالی دیگر درباره تدوین لیست جامعه روحانیت برای انتخابات مجلس، اظهار کرد: 

در این خصوص به مراحلی رسیده ایم اما همچنان لیست نهایی آماده نشده است

فروش "حنا" به جای زعفران! 
گفته می شود:  عضو شورای ملی زعفران از تجارت و بازارسازی زعفران ایرانی به نام "افغانستان" خبر 
داد و گفت:  عده ای سودجو زعفران را با مخلوطی از حنا می فروشند که سلامتی مردم را نشانه گرفته اند. 
علی حسینی افزود: پیش از این ایجاد ناخالصی در زعفران از سوی سودجویان با مواد دیگر شنیده می شد 
اما اخیرا متوجه شدیم که برخی فرصت طلبان از پودر حنا برای سود بیشتر در زعفران استفاده می کنند 
که اگر به عنوان مثال یک کیلوگرم زعفران را با ۵0 کیلوگرم مخلوط کنند به سودهای هنگفتی می رسند 
که هیچ کس جز متخصصان زعفران توان شناخت آن را ندارد و مردم به راحتی آن را خریداری و مصرف 
می کنند.وی ادامه داد :سودجویان بازار زعفران به فکر سلامت مردم نیستند و با اهداف سودجویی خود در 
واقع سلامت مردم را نشانه گرفته اند و هر تقلبی را با طمع به دست آوردن پول سود بیشتر به کار می بندند.

تکذیب ادعای پرتاب موشک سپاه در تنگه هرمز 
گفته می شود:  سردار سرتیپ دوم پاسدار رمضان شریف مسئول روابط عمومی کل سپاه در واکنش 
به ادعای اخیر آمریکایی ها نسبت به موشک پرانی آزمایشی سپاه در خلیج فارس در هفته گذشته گفت: 
نیروی دریایی سپاه طی هفته اخیر و زمان مورد ادعای آمریکایی ها رزمایشی در محدوده تنگه هرمز 
نداشته است که اقدام به شلیک موشک و راکت کرده باشد.  وی افزود: انتشار اینگونه اخبار دروغ در شرایط 

جاری بیشتر یک عملیات روانی بوده و قابل تأمل است.

توزیع سه  نوبت پول در مجلس هشتم 
گفته می شود:  دبیر کل حزب مردم سالاری با بیان اینکه واقعا نگران ورود پول های کثیف به انتخابات 
هستیم،  گفت: خدا نکند که پول های بابک زنجانی در انتخابات پیش رو پیدا و توزیع شوند. کواکبیان با 
بیان اینکه در مجلس هشتم سه بار میان نمایندگان مجلس پول توزیع کردند، خاطرنشان کرد: در موضوع 
ماجرای مرحوم کردان در مجلس شورای اسلامی به برخی چک دادند و گفتند رای اعتماد یادتان نرود 
پس از آن نیز سعید مرتضوی به برخی نمایندگان کارت هدیه داد. در شرایطی این اتفاقات به گونه ای بود 

که حتی برخی از اصولگرایان نیز نسبت به پرداخت این پولها اعتراض می کردند.

مصلحی: دردفتررئیس جمهور سابق نفوذی داشتیم 
گفته می شود:  حجت الاسلام و المسلمین حیدر مصلحی وزیر سابق اطلاعات  گفت: در دوسال 
پایانی دولت دهم برابر اسنادی که موجود است؛ استکبار با سرمایه گذاری حجیم متاسفانه تا حدودی 
موفق به ترور شخصیت رئیس دولت دهم گردید و ما وقتی به این جریان با دیده  باز نگاه می کنیم متوجه 
می شویم که بر اثر نفوذ افرادی در دفتر رئیس  جمهور تصمیماتی که در آن زمان گرفته می شد؛  کاملا در 

جهت ترور شخصیت رئیس جمهور بود.

جمعیت جهان اعلام شد 
گفته می شود:  دفتر سرشماری آمریکا اعلام کرد که جمعیت جهان در روز اول ژانویه سال ۲0۱۶ تقریباً 
به هفت میلیارد و ۳00 میلیون نفر خواهد رسید. خبرگزاری قطر پنجشنبه از واشنگتن گزارش داد که تخمین 
های دفتر سرشماری آمریکا حاکی از آن است که جمعیت سیاره زمین در اول ژانویه )۱۱ دی( هفت میلیارد 
و ۲9۵ میلیون و 889 هزار ۲۵۶ نفر خواهد شد که این میزان حاکی از یک افزایش 78 میلیونی یا ۱/08 
درصد است.چین با یک میلیارد و ۳۶7 میلیون نفر پرجمعیت ترین کشور جهان و کشورهای هند با یک 
میلیارد و ۲۵۲ میلیون، آمریکا با ۳۲۲ میلیون و 7۶۲ هزار نفر کشورهای پرجمعیت بعدی هستند. اندونزی، 
برزیل، پاکستان، نیجریه، بنگلادش، روسیه و ژاپن نیز از دیگر کشورهای پرجمعیت جهان محسوب می شوند.

ذوالنور: با کسی ائتلاف نخواهم کرد
گفته می شود: حجت الاسلام مجتبی ذوالنور در بخش دیگری از نشست سیاسی در قم به سؤالات 
حاضران پاسخ داد و در پاسخ به سؤالی که آیا در انتخابات پیش رو با کسی ائلاف می کنید یا خیر افزود: 
بنده با کسی ائتلاف نمی کنم، در دوره قبل ائتلاف کردیم اما نتیجه ای حاصل نشد از این رو به صورت 
مستقل از قم ورود پیدا می کنم. دبیرکل کنگره شهدای روحانی کشور با بیان این که نمایندگان نباید 
دچار معامله گری شوند، ابراز داشت: برخی از نمایندگان با گورستان ها و مراکز چاپ اعلامیه های ترحیم 
ارتباط دارند تا اگر کسی فوت شد در مجلس ترحیم حضور پیدا کرده و رأی جمع کنند؛ برخی برای رأی 

آوردن هرکاری که آن را تضمین کند انجام می دهند.

مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری قم  خبرداد:

70 درصد تماس های برقرار شده 
با مرکز 125 مزاحمت تلفنی است

مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم گفت: متاسفانه 70 درصد تماس های 
برقرار شده با مرکز ۱۲۵ مزاحمت تلفنی است.

عباس جعفری با اشاره به آمار مزاحمت های تلفنی با مرکز ۱۲۵ آتش نشانی شهرداری قم اظهار کرد: 
حجم زیادی از مکالمات برقرار شده با ۱۲۵ در روز مربوط به مزاحمت های تلفنی است.وی با تاکید بر این 
که مزاحمت های تلفنی مشکلات متعددی در روند خدمات رسانی سازمان آتش نشانی ایجاد می کند، 
افزود: مزاحمت های تلفنی علاوه بر اشغال کردن خطوط سامانه ۱۲۵، تجهیزات و امکانات آتش نشانی را 
نیز درگیر عملیات های صوری می کند.مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری قم با 
تاکید بر اهمیت فرهنگ سازی برای کاهش مزاحمت های تلفنی سامانه ۱۲۵ افزود: کاهش مزاحمت های 
تلفنی امری است که باید به صورت فرهنگی در جامعه نهادینه شده و مشکلات احتمالی را کاهش دهد.

مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد:

احداث پارکینگ استقلال با ظرفیت 400 خوردو 
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از راه اندازی پارکینگ استقلال در تقاطع بلوار 

عمار یاسر و خیابان آذر با ظرفیت ۴00 خوردو خبر داد.
حسین شعبانزاده در خصوص کمبود پارکینگ در مرکز شهر گفت: با توجه به اینکه قم شهری زائر 
پذیر است و سالانه شاهد حضور میلیون ها زائر هستیم موضوع کمبود پارکینگ معضلی بزرگ برای شهر 
قم می باشد و از طرفی زائران انتظار دارند در نزدیک ترین محل به حرم پارک خودرو نمایند.وی افزود: در 
حال حاضر 9 پارکینگ در قم وجود دارد که سه پارکینگ به صورت انبوه است و ظرفیت پارکینگ زائر دو 

هزار خودرو و ضلع شرقی حرم یک هزار و ۳00 خودرو است.
مدیرعامل سازمان حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم  همچنین از نصب ۲۵ پل عابر پیاده با رعایت 

استاندارد تا پایان سال آینده در قم خبر داد. 
شعبان زاده در خصوص نصب پل های عابر پیاده گفت: ۲8 پل عابر پیاده در حال استفاده است که سه 
پل مکانیزه بوده و پله برقی هشت پل هم نیز در حال اجراست تا شهروندان از آن بهره مند شوند.وی ابراز 
داشت: ۲۵ پل عابر پیاده در دستور کار شهرداری قم می باشد که عملیات اجرایی آنها آغاز شده و شش 

پل تا پایان سال جدید و ۱9 پل دیگر نیز سال 9۵ نصب می شود. 

 شهردار منطقه هشت قم :

با احداث بلوار مرجعیت 
پردیسان از بن بست خارج می شود

شهردار منطقه هشت قم با بیان اینکه اجرای طرح بلوار مرجعیت ۱8 ماه طول می کشد گفت: با احداث 
این بلوار، پردیسان از بن بست خارج می شود.

سید عبدالله سلیمانی با اشاره به برنامه هایی که شهرداری برای خروج منطقه پردیسان از بن بست 
مواصلاتی دارد، بیان کرد: براساس برنامه ریزی های انجام شده بلوار مرجعیت در دست احداث قرار گرفته 

است که پس از عملیات بازگشایی راه، عملیات اجرایی آن آغاز می شود.
وی با بیان این که طرح بلوار مرجعیت جزء طرح های سنگین و زیربنایی شهرداری قم محسوب می 
شود، تصریح کرد: اجرای این طرح با انجام تملکات آن ۲00 میلیارد تومان هزینه دارد که بیشترین تملکات 

در منطقه چهار قرار دارد.
شهردار منطقه هشت قم با بیان اینکه طراحی بلوار زائر از دیگر اقدام هایی است که برای خروج 
پردیسان از بن بست مواصلاتی در حال پیگیری است، گفت: براساس برنامه ریزی های صورت گرفته بلوار 

زائر تا پردیسان ادامه پیدا می کند.

نامحرمانه

اخبار

محمد نهاوندیان رئیس دفتر رئیس جمهوری درسفری 
دوروزه به قم  با تعدادی از مراجع عظام تقلید این شهر دیدار 
و گزارشی از فعالیت های دولت در بخش های مختلف به 
آنان ارایه کرد. مراجع تقلید نیز در این دیدار ها از تلاش 
های دولت درجهت رفع مشکلات و تنگناهای  اقتصادی 
تقدیر و خواستار تداوم آن در جهت رفع مشکلات معیشتی  
مردم وبرخورد با واسطه گری و دلال بازی در  کشورشدند. 
آبروی  و  عزت  مایه  را  برجام  مراجع  از  برخی  همچنین 
کشورو موفقیت بدست آمده در مذاکرات  را یك نعمت الهی  
دانستندو از تلاش های دولت در  جهت رشد و شکوفایی 
کشور تقدیرکردند و  خواستار کنار گذاشتن منیّت ها و منافع 

شخصی و باندی شدند.

آیت الله موسوی اردبیلی:
تلاش دولت در راستای رفع 

تنگناهای اقتصادی مردم ستودنی است 
آیت الله سید عبدالکریم موسوی اردبیلی از مراجع تقلید 
عصر پنجشنبه در دیدار رئیس دفتر رئیس جمهوری با اشاره 
به مشکلات و شرایط سخت اقتصادی در کشور گفت: این 
که دولت در این شرایط، اولویت، اقدام ها و برنامه های خود 
را در راستای رفع مشکلات معیشتی و تنگناهای اقتصادی 
مردم قرار داده، ستودنی است. این مرجع تقلید ، با تقدیر از 
تلاش های دولت در عرصه های مختلف اقتصادی، اجتماعی، 
سیاسی و بین المللی، بر ضرورت ملموس شدن تلاش های 
دولت برای مردم در جامعه تاکید کرد.وی همچنین با اشاره 
به دستاوردهای دولت و تیم مذاکره کننده هسته ای بر لزوم 
تبیین و تشریح دستاوردهای مذاکرات برای مردم و مراقبت 
از توطئه دشمنان تاکید کرد.رئیس دفتر رئیس جمهوری نیز 
در این دیدار با بیان اینکه امروز در شرایط دشوار اقتصادی، 
تلاش های دولت و توافق هسته ای باعث تقویت امید و 
کشور  اقتصادی  شرایط  گفت:  است،  شده  مردم  روحیه 
به گونه ای بود که با رکود و تورم مواجه بودیم و باید این 
التهاب در کشور برطرف می شد و دولت تا حدودی توانسته 
این مشکلات را حل و فصل کند.محمد نهاوندیان با اشاره 
به مشکلاتی که کاهش درآمد نفتی بوجود آورده است، 
خاطرنشان کرد: دولت با امکانات محدود توانسته در دوسال 
اخیر آرامشی را در فضای اقتصادی کشور و بازار ایجاد کند.

وی با بیان اینکه توافق هسته ای دشمنان زیادی به ویژه در 
داخل آمریکا دارد که از هر فتنه افکنی در مسیر اجرای این 
توافق فروگذار نمی کنند، اظهارداشت: با تلاش مسئولان و 
مذاکره کنندگان اقدام های خوبی تاکنون در مسیر اجرای 
برجام برداشته شده و امیدواریم بزودی شاهد اجرای کامل 
برجام باشیم.وی لغو قطعنامه های شورای امنیت سازمان 
ملل متحد علیه ایران و بسته شدن پرونده نابحق پی ام دی 
را از دیگر دستاوردهای بی نظیر مذاکره کنندگان کشور 

برشمرد.

آیت الله نوری همدانی
با واسطه گری و دلال بازی 

مقابله شود
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید نیز عصر 
پنجشنبه در دیدار رئیس دفتر رئیس جمهوری گفت: دولت 
باید با اشراف و نظارت کامل با واسطه گری و دلال بازی 
مقابله کرده و در جهت رفع مشکلات کشور و مردم بیش 
از پیش تلاش کند. این مرجع تقلید ، هرگونه اختلاف میان 
استفاده دشمنان  را موجب خوشحالی و سوء  مسئولان 
برشمرد و افزود: امروز خوشبختانه وحدت و همدلی در 
کشور وجود دارد که باید در جهت تداوم آن تلاش کنیم. وی 
همچنین با اشاره به وجود مشکلات گوناگون در کشور برای 
مردم، خاطرنشان کرد: مردم به خاطرعلاقه مندی به نظام و 
انقلاب مشکلات را تحمل می کنند، اما دولت باید با اشراف 
و نظارت کامل با واسطه گری و دلال بازی مقابله کرده و 
در جهت رفع مشکلات کشور و مردم بیش از پیش تلاش 
کند.آیت الله نوری همدانی با اشاره به ایثارگری، فداکاری و 
جانفشانی مردم در مسیر اهداف انقلاب اسلامی، اظهارداشت: 
ما با وجود این مردم هیچ نیازی به سلاح هسته ای نداریم.

وی با اشاره به اقدامات خصمانه دشمنان علیه ملت ایران 
طی سال های پس از انقلاب و استفاده آنان از بهانه ها و 
ابزارهای مختلف برای دشمنی با این ملت، گفت: ما نسبت 
به دشمنان خود بدبین هستیم و نمی توانیم به آنها اعتماد 
داشته باشیم چرا که هرگز با ملت ایران صادق نبوده و اقدام 

های صالحانه نداشته اند.

آیت الله سبحانی: 
باید در برابر اقدام های اختلاف افکنانه دشمنان 

هوشیار بود 
آیت االله جعفر سبحانی از مراجع تقلید نیز عصر پنجشنبه 
در دیدار رئیس دفتر رئیس جمهوری گفت: متاسفانه برخی 
کشورهای مسلمان در منطقه با سیاست های خصمانه 
بدنبال اختلاف افکنی میان مسلمانان هستند و باید در برابر 
این اقدام ها هوشیار بود. این مرجع تقلید با اشاره به لزوم هم 
اندیشی و برگزاری محفل های علمی با حضور اندیشمندان 
دنیای اسلام، گفت: لازم است با گفت و گو، تعامل و گسترش 
مناسبات میان علمای جهان اسلام در جهت تقویت وحدت، 
همدلی و انسجام امت اسلامی تلاش کنیم. وی ادامه داد: ما 
خواستار روابط محکم با همه مسلمانان در همه زمینه ها به 
ویژه در خصوص بحث های علمی هستیم. آیت الله سبحانی 
در این دیدار از تلاش ها و اقدام های رئیس جمهوری و دولت 

یازدهم در عرصه های مختلف قدردانی کرد. 

آیت الله علوی گرگانی: 
برجام مایه عزت و آبروی کشور شد 

آیت الله علوی گرگانی نیز عصر پنجشنبه در دیدار رئیس 
دفتر رئیس جمهوری ، با قدردانی از خدمات و تلاش های 

رییس جمهوری و تیم مذاکره کننده هسته ای در مسیر 
دستیابی به توافق با قدرت های جهانی، گفت:  برجام مایه 
عزت و آبروی کشور شد. این مرجع تقلید با اشاره به پیش 
رو بودن انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان رهبری 
و شرایط حساس کشور در منطقه، بر رعایت اصول اخلاقی 
از سوی کاندیداها و تلاش در  انتخاباتی  رقابت های  در 
جهت افزایش مشارکت حداکثری مردم در انتخابات تاکید 
و خاطرنشان کرد: در شرایط حساس کنونی باید بسیار 
هوشمندانه عمل کنیم چرا که دشمنان جمهوری اسلامی 
ایران درصدد خدشه دار کردن استقلال کشور هستند.آیت 
الله علوی گرگانی ادامه داد: باید به گونه ای رفتار شود که 
انتخابات با آرامش کامل انجام شده و همه کشورهای دنیا از 

این انتخابات الگو بگیرند.
دولت از هیچ تلاشي براي پیشرفت کشور 

فروگذار نخواهد کرد 
دکتر محمد نهاوندیان نیز در این دیدار به شعار سال از 
سوي مقام معظم رهبري با عنوان "دولت و ملت؛ همدلي و 
همزباني" اشاره و اظهار امیدواري کرد انتخابات پیش روي 
مجلس شوراي اسلامي و خبرگان رهبري وحدت افزا باشد 
و موجب ارتقا همدلي و همزباني بین مردم و مسئولین شود. 
رییس دفتر رییس جمهوري با بیان اینکه دولت وظیفه 
خود را تضمین برگزاري انتخاباتي قانوني و سالم مي داند، 
اظهارداشت: شکوه انتخابات با حضور مردم حاصل مي شود 
و مردم نیز در این خصوص از ارشادات و رهنمودهاي علما و 
بزرگان دیني بهره مند مي شوند.دکتر نهاوندیان افزود: هدایت 
ها و ارشاد هاي مراجع عظام تقلید در آستانه انتخابات به 
ایجاد هر چه بیشتر وحدت در جامعه کمك کرده و امیدواریم 
در انتخابات پیش رو علاقه و اعتماد مردم به نظام و کشور 
متجلي شود.رییس دفتر رییس جمهوري سپس به رفع 
تحریم هاي ظالمانه علیه جمهوري اسلامي ایران در هفته 
هاي آینده اشاره کرد و اظهارداشت: با شکسته شدن تحریم 
ها افق هاي امید بخشي پیش روي جامعه خواهد بود و لازمه 
این امر تشویق مردم به سرمایه گذاري است و دولت هم 
در این راستا مي تواند با ایجاد امنیت اقتصادي و اجتماعي، 
بسترهاي لازم براي سرمایه گذاري ها را فراهم کند.دکتر 
براي  تلاشي  هیچ  از  دولت  کرد:  نشان  خاطر  نهاوندیان 
پیشرفت و توسعه کشور فروگذار نخواهد کرد و امیدواریم 
با وحدت دولت و ملت به اهداف عالیه نظام برسیم.رییس 
دفتر رییس جمهوري با بیان اینکه عزت و آبروي جمهوري 
اسلامي ایران روز به روز در حال اعتلا است، افزود: با توجه به 
شرایط منطقه که در آتش فتنه مي سوزد، جمهوري اسلامي 
ایران جایگاه امن مردم منطقه شده است و در حال حاضر 

بسیاري از کشورها به ایران چشم دوخته اند.

آیت الله جوادی آملی:
موفقیت به دست آمده در مذاکرات 

یك نعمت الهی است
آیت الله   جوادی آملی نیز عصر پنجشنبه در دیدار 
رئیس دفتر رئیس جمهوری رسیدن به پیشرفت و عبور از 
مسیرهای پرچالش در کشور را با همکاری و مشارکت مردم 
قابل تحقق دانست و  گفت: تقویت ایران دوستی، همگرایی 
و وحدت میان آحاد جامعه می تواند منجر به پیشرفت و 

توسعه کشور شود. 
 این مرجع تقلید  با تقدیر از تلاش های دیپلماتیك 
مسئولان ، موفقیت بدست آمده در مذاکرات را را نعمت 
الهی برشمردند و خاطرنشان کرد: ما توانستیم در مذاکره با 
قدرتهای بزرگ دنیا که همواره به دنبال قدرت طلبی هستند،  
در شرایطی سخت از حقوق و منافع ملت ایران دفاع کنیم 
و به اهداف خود برسیم و از این جهت ، موفقیت بدست 
آمده در مذاکرات یك نعمت الهی است و باید شکرگزار خدای 

متعال باشیم.
آیت الله جوادی آملی با بیان اینکه تجارب تاریخی ثابت 
کرده که جنگ، چه مستقیم و چه نیابتی هرگز راهگشا نبوده 
است، اظهار داشت: امروز جهان به صلح و آرامش نیاز دارد 
و منفعت طلبی قدرتهای جهان از طریق جنگ، خشونت و 

خونریزی به جایی نرسیده و نخواهد رسید.
وی  افزود: سیره نبی مکرم اسلام)ص( گواه براین است 
که جامعه بدوی و خشن را با احیاء اخلاق و با رفتار الهی به 
موفقیت و پیشرفت رساندند و امروز دین مبین اسلام در کنار 
آموزه های اخلاقی پیامبر اسلام)ص( جان های تشنه را در 

تمامی دنیا سیراب کرده و جذب می کند. 
آیت الله جوادی آملی با بیان اینکه با تقویت ایران دوستی 
و عشق و علاقه به کشور در میان مردم می توانیم اقتصاد، 
تولید و کالای ایرانی را تقویت کرده و بازار ایرانی را از این 
وضعیت نابهنجار و در تسخیر کالاهای خارجی بدون کیفیت 
خارج کنیم، ادامه داد: تقویت اقتصاد ایرانی به منزله تقویت 
بازار یك کشور اسلامی خواهد بود و با توسعه کالا و تولید 
ایرانی می توانیم مانع از قاچاق کالاهای خارجی به کشور و 

عرضه آن به مردم بشویم.
وی  همچنین بر تلاش دولت برای برگزاری انتخاباتی 
با شکوه و فراهم کردن شرایط برای مشارکت و حضور 

حداکثری مردم در پای صندوق های رای تاکید کرد.
محمد نهاوندیان نیز در این دیدار ضمن ابلاغ سلام هاي 
گرم رییس جمهوري به آیت الله جوادي آملي، گفت: دولت 
حل معضلات اقتصادي کشور را در اولویت برنامه هاي خود 
قرار داده و توافق هسته اي و رسیدن به برجام در کنار تلاش 
براي دستیابي به حقوق مسلم ملت ایران، براي برداشتن 
تحریم هاي ظالمانه از سر راه اقتصاد کشور بوده است.رییس 
دفتر رییس جمهوري با بیان اینکه امروز با اجرایي شدن 
برجام راه براي احیاء اقتصاد کشور بازخواهد شد، افزود: تلاش 
دولت بر اینست که با مشارکت مردم و دفراهم کردن محیط 
مساعد براي کسب و کار و فعالیت بخش خصوصي، رونق 
اقتصادي را در کشور رقم بزند و در این مسیر امید به فعالیت 

و حضور مردم دارد.

آیت الله صافی  گلپایگانی :
همه باید منیّت ها و منافع 

شخصی و باندی را کنار بگذارند 
آیت الله صافی  گلپایگانی نیز صبح جمعه در دیدار 
رئیس دفتر رئیس جمهوری گفت : باید با تدبیر و مدیریت 
صحیح، مشکلات اقتصادی را رفع و حلّ شود مخصوصا باید 
در برنامه ریزی ها، ضعفا و اقشار محروم را در اولویت قرار 
دهید و طوری عمل کنید که مردم اثر خدمات و تلاش های 
شما در اقتصاد را احساس کنند. این مرجع تقلید با تشکّر 
از رئیس جمهور محترم، و خدمات دولت در رفع مشکلات 
مردم توصیه های به خدمتگزاران مردم در دولت،  بیان کرد و 
اظهارداشت اولاً باید در همه کارها اخلاص داشته باشید و جز 
برای رضای خداوند متعال، گام برندارید. ثانیاً باید این امیدی 
که در مردم به وجود آمده است، با رفع و حلّ مشکلات، 
حفظ نمایید که سرمایه  بزرگی است. ثالثاً در برنامه ریزی های 
خود در دولت، باید همه جوانب بخصوص اوضاع کشور و 
منطقه را در نظر بگیرید که بدون توجه به آن، برنامه ریزی 
دقیق و مدبّرانه ممکن نیست.وی رفع مشکلات اقتصادی را از 
اولویت های برنامه های دولت دانسته و تصریح کرد: آنچه الان 
بر مردم فشار می آورد و باعث رنجش خاطر و عسر و حرج 
مردم شریف و عزیز ما شده است، مسائل اقتصادی است. این 
مرجع  تقلید  در بخش دیگری از بیانات خود با ابراز تأسّف 
از برخی لجبازی ها و توجّه به منافع شخصی بیان داشت: در 
همه نهادها باید اخلاق اسلامی کاملًا رعایت شود و همگان 
باید از فحّاشی و لجبازی اجتناب نمایند. باید همه، منیّت ها 
و منافع شخصی و باندی را کنار بگذارند و خدمت به مردم 
را تنها فکر و دغدغه خود قرار دهند.در پایان این دیدار، وی 

تذکّرات و توصیه هایی را به طور خصوصی بیان کردند. 

آیت الله مکارم شیرازی: 
تلاش های دولت در مسیر رشد و شکوفایی کشور 

قابل تقدیر است
آیت الله  مکارم شیرازی نیز صبح جمعه در دیدار رئیس 
دفتر رئیس جمهوری با تقدیر از تلاش های دولت در مسیر 
و  اقتصادی  امنیت  :ایجاد  و شکوفایی کشور گفت  رشد 
سیاسی در کشور باعث می شود که بخش خصوصی و مردم 
در عرصه اقتصاد فعال شده و رونق اقتصادی را رقم بزنند.  این 
مرجع تقلید اظهارداشت : باید برای تقویت وحدت و انسجام 
مسلمانان تلاش کنیمرییس دفتر رییس جمهوری نیز در 
این دیدار ضمن ارائه گزارشی از اقدامات دولت در عرصه 
های مختلف، لغو یکپارچه تحریم ها و بسته شدن پرونده پی 
ام دی را از دستاوردهای مهم دولت برشمرد و افزود: امروز 
شیطنت ها و فتنه انگیزی هایی در مسیر اجرای برجام از 
سوی دشمنان انجام می شود که دولت و مسوولان کشور با 
هوشیاری کامل اجازه نمی دهند تاثیری در این مسیر داشته 
باشد.دکتر محمد نهاوندیان با بیان اینکه همه باید در کشور 
دستاوردهای ملی را حفظ و حراست کنند، گفت: وظیفه 
دولت برداشتن موانع از مسیر اقتصاد کشور بود و امروز در 
فضای بوجود آمده پس از توافق بخش خصوصی و فعالان 
اقتصادی باید برای سرمایه گذاری و اشتغال زایی در کشور 
تشویق و ترغیب شوند تا بتوانیم به رشد و پیشرفت مورد نظر 

دست پیدا کنیم.

آیت الله شبیری زنجانی  عنوان کرد:
 قدردانی از مسوولان کشور 

برای رسیدن به توافق هسته ای
 آیت الله شبیری زنجانی نیز پیش از ظهر جمعه در دیدار 
رییس دفتر رییس جمهوری با تقدیر از تلاش ها و خدمات 
دولت و مسوولان کشور برای رسیدن به دستاوردهای بزرگ، 
به توافق هسته ای ایران و قدرت های جهانی اشاره و تاکید 
کرد: کوشش در مسیر خشنودی خداوند و خدمت به مردم 
نتیجه و نصرت قطعی بدنبال دارد. این مرجع تقلید با اشاره 
به پیش رو بودن انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان 
رهبری بر ضرورت تلاش برای تقویت وحدت، همدلی و 
انسجام ملی در کشور تاکید کردند. آیت الله شبیری زنجانی 
توجه به مصالح و منافع ملی را حائز اهمیت برشمردند و ابراز 
امیدواری کردند تا انتخابات آینده موجب تقویت وحدت و 

انسجام داخلی شود.

 حجت الاسلام و المسلمین شهرستانی تاکید کرد :
تلاش برای تقویت وحدت و انسجام مسلمانان

حجت الاسلام والمسلمین شهرستانی  نیز صبح روز 
جمعه در دیدار رییس دفتر رییس جمهوری بر تلاش برای 

تقویت وحدت و انسجام مسلمانان تاکید کرد. 
وی  با اشاره به گسترش فعالیت دشمنان برای ارائه چهره 
ای نادرست از اسلام و شیعه در جهان بر تلاش برای مقابله 
با این اقدامات تاکید کرد و گفت: باید امکانات و شرایط لازم 
برای مقابله با اقدامات گسترده در مسیر ایجاد جو اسلام 
هراسی و شیعه هراسی در جهان فراهم شود.حجت الاسلام 
والمسلمین شهرستانی همچنین با اشاره به برگزاری پر شور 
مراسم اربعین حسینی در کربلای معلی و حضور میلیونی 
عزاداران حسینی در راهپیمایی عظیم اربعین، از تلاش ها، 
کمك ها و اقدامات جمهوری اسلامی در راستای هرچه 
باشکوه تر برگزار شدن این مراسم قدردانی کردند.در این 
دیدار دکتر محمد نهاوندیان رییس دفتر رییس جمهوری 
نیز ضمن ارائه گزارشی از دستاوردها و تلاش های دولت در 
حوزه های مختلف از جمله حوزه های اقتصادی، فرهنگی و 
اجتماعی بر ضرورت و عزم دولت برای تقویت ارتباط حوزه 
های علمیه با دولت و استفاده از ظرفیت های طلاب و 

فضلای قم و حوزه های علمیه تاکید کرد.
 شرکت در برنامه در گفت و گوی زنده تلویزیونی در 
سیمای مرکز قم و نشست با فعالان اقتصادی استان قم و 
نشست خبری از دیگر برنامه های دکتر محمد نهاوندیان 

رییس دفتر رییس جمهوری در سفر دوروزه به قم بود.

در دیدار با رئیس دفتر رئیس جمهوری مطرح شد :

تقدیر مراجع از تلاش های اقتصادی دولت اخبار
آیت الله اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم:

نظارت و اجرای درست 
باید مبنای انتخابات باشد

خطیب این هفته نماز جمعه قم گفت: نظارت و اجرای درست باید مبنای 
انتخابات باشد و همه گروه ها نیز از قانون تمکین کنند. 

به گزارش خبرنگار ما، آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های این هفته نماز 
جمعه قم با اشاره به فرارسیدن سالروز قیام ۱9 دی مردم قم، اظهار داشت: ۱9 
دی به عنوان نقطه آغازین انقلاب مثل بسیاری از نقطه های درخشان دیگر در 
پرونده مردم قم ثبت شده که باید این حادثه ماندگار را به عنوان یک پیشینه 
گرامی بداریم. وی افزود: قم به عنوان نگین علم و دانش ایران باید مورداحترام 
و تکریم همه مسئولان و دولتمردان باشد که امیدواریم توجه روزافزونی به این 
مسئله بشود. اعرافی در بخش دیگری از سخنان به تبیین و تشریح دو گفتمان 
حاکم برجهان اسلامی پرداخت و گفت: یک گفتمان، گفتمان ایران اسلامی، قم 
و حوزه علمیه است که گفتمان گفت وگوی دینی، وحدت میان مسلمانان، دفاع 
از مسلمانان با قطع نظر از هر مذهب و مقاومت جانانه در برابر دشمنان اسلام است 

که انقلاب اسلامی مبشر این ادبیات در جهان می باشد. 
خطیب جمعه قم ادامه داد: متأسفانه در برابر این گفتمان، یک گفتمان 
دروغینی را ساختند که وظیفه آن ایجاد تفرقه، تشتت و جنگ مذهبی در میان 
امت اسلامی و در حاشیه امن قرار دادن اسرائیل است که این همان گفتمان 
داعشی است. وی بیان داشت: این گفتمان مقابل گفتمان انقلاب اسلامی ساخته 
شد که علت بعید آن آمریکا و صهیونیست است و علت متوسطه آن آل سعود 

که مروج ترور و خشونت است.
امام جمعه قم اضافه کرد: از عجایب این است که این ها یک ائتلاف نظامی 
ضد ترور ایجاد کرده اند، چطور می شود پیشاهنگان ترور و تکفیر، ائتلاف ضد 
ترور ایجاد کنند؟ همه می دانند که شما دروغ می گویید، ملت های دنیا هم این 
را می دانند و به فضل الهی گفتمان انقلاب اسلامی به زودی طومار شما را در هم 
خواهد پیچید. اعرافی تأکید کرد: علت نزدیک این جریانات، مراکز تولیدکننده 
افکار تکفیری و ضد الهی هستند و جمعی از فریب خوردگان در جهان اسلام که 
حقایق را نمی فهمند و فریب خورده اند. وی در بخش دیگری از سخنان خود به 
حماسه 9 دی و انتخابات پیش رو نیز اشاره کرد و گفت: 9 دی رستاخیز ملت 
ایران در برابر فتنه ها و دسیسه هایی بود که گروهی غرض ورزانه در آن گرفتار 
شدند و جمع زیادی هم فریب خوردند، روز 9 دی روز بسیار عظیمی است که 
باید گرامی داشته شود.  آیت الله اعرافی در ادامه سخنان خود به تشریح پیام 9 
دی و ارتباط آن با انتخابات پیش رو پرداخت و گفت: صیانت از انتخابات، شناخت 
توطئه های پیچیده دشمن، چارچوب قانونی انتخابات و رعایت قانون و اخلاق 

ازجمله پیام های این روز می باشد. 
وی در پایان سخنان خود گفت: به دشمنان اسلام و ایران اعلام می کنیم که 
ملت ما با هم بستگی و یکپارچگی در برابر  شما خواهد ایستاد و از ارزش های 
خود کوتاه نخواهد آمد و از آرمان های انقلاب به هیچ نحو عقب نخواهد نشست.

سردار مجتبایی عنوان کرد :

پلیس قم حائز مقام اول 
در صحت عمل و رضایتمندی مردمی

فرمانده انتظامی استان گفت:پلیس قم در میان سایر استان ها و در برآوردهای 
ناجا از لحاظ صحت عمل و رضایتمندی مردمی مقام اول را کسب کرده است. 

به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سردار کاظم مجتبایی  در "همایش 
فرماندهان و روسای کلانتری و پاسگاه های فرماندهی انتظامی استان قم در مرکز 
فرهنگی-تربیتی و آموزشی عمار"، با بیان اینکه کلیه معاونان، فرماندهان، مدیران 
و روسای ارشد استان و همچنین روسای کلانتری و پاسگاه های این فرماندهی 
در این همایش حضور دارند، گفت: همایش مذکور باعث می شود تا فرصت 
های بیرونی و ضعف درونی مرور شده و اگر ضعفی وجود دارد با برطرف کردن 
آن تبدیل به فرصت و قوت شود. وی افزود: نیروی انتظامی، سازمانی عظیم و با 
تنوع ماموریت بوده و این پیشرفت ها در گرو تحلیل درست از اقدامات، عملکرد 
و فعالیت ها است.مجتبایی  در ادامه با بیان اینکه پلیس قم در سال جاری پنج 
هدف مهم را مدنظر دارد، گفت: اجتماعی کردن کنترل فضای جرم، مهم ترین 
این اهداف بوده تا پلیس با بهره گیری از ظرفیت اجتماعی، فضای جرم را به 
فضای اجتماعی تبدیل کند. وی تصریح کرد: اگر چه بخش اندکی به برخورد 
مقتدرانه پلیس نیاز دارند اما اکثریت مردم نیازمند رفتار انسانی و کریمانه پلیس 
هستند. فرمانده انتظامی استان قم در ادامه با بیان اینکه موفقیت نیروی انتظامی 
مگر با همکاری مردم و سایر دستگاه ها، محقق نمی شود، امنیت هوشمند، 
مانیتورینگ فرماندهی، مانیتورینگ مسجد مقدس جمکران و همچنین پایش 
تصویری تعدادی از کلانتری ها را از جمله اهداف دیگر پلیس قم برشمرد. وی با 
اشاره به اینکه امنیت هوشمند در نصب دوربین خلاصه نمی شود، تصریح کرد: 
توسعه کمی و کیفی پلیس در فضای مجازی مهم است و باید سایر دستگاه ها 
نیز به این موضوع اهتمام ویژه ای داشته باشند.مجتبایی افزود: جابجایی تخلفات 
از فضای فیزیکی به سایبری باعث شده تا ما آن را در دستور کار قرار بدهیم. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به آمار دستگیری ها از ابتدای 
دهم دی ماه 9۳ تاکنون، گفت: در یک سال گذشته کل دستگیری ها 7درصد 
کاهش و جمعیت افراد بیکار نیز 7درصد افزایش داشته است.وی با بیان اینکه 
نرخ دستگیرشدگان در بین افراد کم سن و سال افزایش داشته است، اضافه 
کرد: سرقت در قم کاهش دو درصدی داشته است.فرمانده انتظامی استان قم با 
بیان اینکه در یک سال گذشته و در آخرین ارزیابی ناجا در آبان ماه سال جاری 
پلیس قم در صحت عمل و رضایتمندی مردم مقام اول را کسب کرده است، از 
مجموعه های سپاه قم، اطلاعات استان و همچنین عملکرد کارکنان مجموعه 

این فرماندهی، قدردانی کرد.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم عنوان کرد:

مقاوم سازی حدود 7 هزار 
واحد مسکن روستایی در قم

مدیر کل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم از مقاوم سازی 7 هزار واحد 
مسکن روستایی در قم خبر داد.

غلامرضا صالحی در حاشیه بازدید از ششمین نمایشگاه تخصصی فناوری 
های نوین صنعت ساختمان در جمع خبرنگاران با بیان اینکه طبق قانون تامین 
مسکن روستائیان توسط بنیاد مسکن انقلاب اسلامی است عنوان کرد: طبق 
ضوابط  و مقررات اعلام شده بنیاد مسکن علاوه بر تامین مسکن روستائیان، انبوه 
سازی را در روستاها بر عهده دارد. وی با اشاره به راه اندازی نظام فنی روستایی در 
قم گفت: علاوه بر آن دفاتر فنی و مهندسی روستایی را در مراکز ۵ گانه راه اندازی 
و مستقر نموده ایم. مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی از ساخت ۱۶ هزار واحد 
مسکن روستایی خبر داد و افزود: تا کنون حدود 7 هزار واحد مسکن روستایی 
نیز مقاوم سازی شده است. وی در ادامه با اشاره به برگزاری ششمین نمایشگاه 
تخصصی فناوری های نوین صنعت ساختمان اظهار داشت: برگزاری نمایشگاه 
های تخصصی که در آن مصالح نوین صنعت ارائه شده یک اقدام بسیار مناسب 
است. صالحی با بیان اینکه بنا به دلایل مختلف استفاده از مصالح نوین ساختمان 
با استقبال آنچنانی روبرو نشده است افزود: برگزاری اینگونه نمایشگاه ها زمینه لازم 

جهت معرفی مصالح و تکنولوژی های نوین را فراهم می کند.

سرپرست امور معماری و شهرسازی شهرداری قم 

صدور 11 هزار رای تخریب 
برای سازه های سبک

سرپرست امور معماری و شهرسازی شهرداری قم از صدور ۱۱ هزار رای 
تخریب در ۱۵ سال گذشته خبر داد.

غلامرضا جانقربان ،  با اشاره به ساختمان هایی که پس از اخذ مجوز اقدام 
به افزایش بنا می کنند، گفت: شهر یك موجود زنده است و در شهر قم با وسعت 
۱۳ هزار هکتاری بیش از ۳ هزار سکونتگاه غیر رسمی و بافت فرسوده وجود 
دارد که این مساله تهدیدی برای شهر به حساب می آید. وی با بیان اینکه همین 
مشکل می تواند آسیب های زیادی به همراه داشته باشد افزود: همین معضل 
می تواند مشکلاتی ایجاد کرده و مسائل اجتماعی به وجود می آورد. در دهه اخیر 
شاهد ساخت و سازهایی با عنوان سازه های سبك در قم  بودیم و متاسفانه در 
همین زمینه بالغ بر ۱۱ هزار رای تخریب صادر شده است. یعنی در  ۱۵ سال 
گذشته از ساخت و ساز های بدون مجوز و مازاد بر پروانه ۱۱ هزار رای تخریب 
در دیوان عدالت اداری مطرح شده است. سرپرست امور معماری و شهرسازی 
شهرداری قم با اشاره به اینکه این آرای تخریب مشکلات اقتصادی به همراه دارد، 
خاطرنشان کرد: این آرای تخریب می تواند از نظر اقتصادی مشکلاتی داشته 
باشد و ضرر و زیانی برای مالکین و مدیریت شهری در برداشته است. غلامرضا 
جانقربان ۵۵ درصد از وسعت شهر قم را مسکونی دانست و خاطر نشان کرد: 
از ۱۳ هزار هکتار وسعت شهر قم بالغ بر ۵۵ درصد مسکونی، 7 درصد معابر و 
مابقی کابری هایی هستند که برای بهبود و خدمات رسانی به این ۵۵ درصد 

شکل گرفته است.


